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Класация Триумф Темида

Стр. 35

Съставиха любопитен списък
с 12-те думи на 2012 г.

Стр. 33

Софийската опера и балет
с блестящо турне в Минск

Стр. 4

ВКС окончателно оправда
Красьо Черния

Стр. 10

Румяна Сидерова за ЦИК и
проблемите около референдума
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Недоволство

Македония се вдигна
на протест заради бюджета

Стр. 7

Обвинение

Партия сезира прокуратурата
за научния фонд

Стр. 4

И следващата 2013 г. няма
да бъде по-различна от 2012 г.,
като това отново ще е година на
стагнацията. Това заяви Камен
Колев, зам.-председател на
Българска стопанска камара
(БСК).

Причина за тази стагнация
според него ще са по-високи
разходи за труд, в резултат на
по-високите минимални запла-

БСК: 2013-а ще е
година на стагнация

Няколко
ÄÓÌÈ

Георги
ГЕОРГИЕВ

Всяка година е едно и
също. Дойде ли време да се
отчита Народното събра-
ние, кой депутат, къде и
за колко пари е пътувал,
праведният гняв връхлита
обществото и се започва:
тия обиколиха Земята 20
пъти, 30 пъти, 100 пъти,
срама нямат ли, къде са
те, къде сме ний, ууууу...
После се започва едно бро-
ене на пътни, дневни, нощ-
ни, бензин, коли, на пари за
ремонти, броят се кебап-
чета, кюфтета... Истин-
ска благодат за популис-
тите.

Не е проблем, че някой
е пътувал еди колко си и
еди къде си (стр. 3). Про-
блем е, че нямаме точен
отговор на въпроса каква
е ползата от това, че на-
родните представители
обикалят като Пантелей
пътник. Някой виждал ли е
отчети на колко хора е
помогнал конкретен наро-
ден представител, на кол-
ко хора например е наме-
рил работа, защото това
е едно от най-честите
искания, отправяни към
тях?

Ще кажат, че Народно-
то събрание не е нито
бюро по труда, нито бла-
готворително дружество.
Така е. От друга страна
обаче, хората очакват от
конкретния народен избра-
ник конкретни дела, които
да разрешат конкретни-
те им проблеми. Нали уж
заради това са тези пъту-
вания из избирателните
райони, приемните, които
организират. Ще кажат,
че тези въпроси се реша-
ват чрез законите, които
приема парламентът. Аха.
Само дето нямаме усеща-
не, че това обяснения е за-
доволително.

Очевидно има противо-
речие между очакванията
на избирателите за роля-
та на техните избраници,
възможностите им и реал-
ната им дейност. И дока-
то това противоречие не
се разреши, народът ще
гледа в “канчето” на депу-
тата. И никой няма да има
полза от това.

Бизнесът планира още съкращения,
сивата икономика надхвърля 30%А ползата

каква е? ти, както и по-високите осигури-
телни прагове и максималният
осигурителен доход. През след-
ващата година работодателите
ще бъдат задължени да покри-
ват и три дена болнични на слу-
жителя. Тези по-високи разходи
на труд, комбинирани със сви-
тото вътрешно потребление и с
падналите темпове на износа,
ще запазят лошото положение

на икономиката в страната,
обясни експертът. Според него
обаче основният проблем е без-
работицата, която ще продължи
да расте. През следващите ме-
сеци голяма част от работода-
телите планират допълнително
намаление на работната сила,
като по този начин ще търсят
по-висока ефективност. Висока-
та междуфирмена задлъжня-

лост е другият проблем, който
ще дърпа икономиката назад.
Всеки 4-ти фирмен кредит има
проблеми в разплащането на
кредити в корпоративния сектор,
като процентът на лошите пре-
договорени кредити е вече 23-
24%. Проблем остава и сивата
икономика, която в страната
надхвърля 30%.

ЗДРАВЕОПАЗВАНЕТО ПРЕЗ 2012 Г. -  ОТВЛИЧАНЕ НА ВНИМАНИЕ,
СКАНДАЛИ, ПРОВАЛИ И НЕСЪСТОЯЛИ СЕ РЕФОРМИ

Стр. 12

Шествие на бащи, облечени в костюми на Дядо Коледа, се проведе в София вчера, навръх Деня на бащата.
Организаторите обявиха, че целта им е да се привлече вниманието на обществото към проблема на много деца,
които искат, но няма да могат да бъдат с бащите си по празниците, защото “режимът на лични отношения”
след раздялата на родителите най-често не предвижда бащите и децата им да бъдат заедно
по време на най-светлите семейни празници

Стр. 13

—Â‰ÂÏ ÏËÎËÓÌ‡ Í‡Á‡ˆË ‚
–ÛÒËˇ ÒÂ „ÓÚ‚ˇÚ ‡ÍÚË‚ÌÓ ‰‡
Û˜‡ÒÚ‚‡Ú ‚ Ó·˘ÂÒÚ‚ÂÌËˇ
ÊË‚ÓÚ.

Стр. 2

Казакът еКазакът еКазакът еКазакът еКазакът е
рицарят нарицарят нарицарят нарицарят нарицарят на
православиетоправославиетоправославиетоправославиетоправославието
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Стр. 6

Снимка Мариета ТОМОВА



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

2 ЧЕТВЪРТЪК 27 ДЕКЕМВРИ 2012

България

В

На 25 декември 2012 г. след тежко
боледуване загубихме нашия скъп
колега и приятел Димитър Танев. Отиде
си известният литературен критик
Димитър Танев, главен редактор на сп.
“Пламък”, се казва в некролога, публи-
куван в електронния сайт на списанието.
Димитър Танев е автор на редица
критически книги “Дълг и време”,
“Среща с младата проза”, “Поглед към
Иван Вазов” и други. Многобройни са
неговите литературни рецензии, отзиви и
бележки. Дългогодишна и плодотворна
беше неговата творческа дейност в
литературното списание “Пламък”. С кончината на Димитър
Танев нашата литература губи един от най-ерудираните си
ценители и тълкуватели.
Димитър Танев бе сред дългогодишните приятели и сътруд-
ници на ДУМА. Негови рецензии и литературни портрети,
полемични статии често се появяваха в нашето приложение
за литература и изкуство “Пегас” и културните страници на
вестника. Мир на праха и духа му!

IN MEMORIAM
Почина литературниятПочина литературниятПочина литературниятПочина литературниятПочина литературният
критик Димитър Таневкритик Димитър Таневкритик Димитър Таневкритик Димитър Таневкритик Димитър Танев

Зоя Войнова събирала
три-четири години 20
000 лв., които дари за
изграждане на пара-
клис “Свети Илия” в
петричкото село Бого-
родица.
Възрастната жена
обясни, че е направила
храма след видение и
по заръка на пророчи-

Започна дарителска кампа-
ния за паметник на загина-
лите във войните от силист-
ренското село Смилец по
случай 180-ата годишнина
от основаването на селото,
която ще бъде отбелязана
догодина.
Първите вноски са направили
общинските съветници от

Над 16 млн. кратки съобщения са били изпрате-
ни в мрежата на трите мобилни оператора по
Коледа - МТел, Глобул и Виваком. С близо 6 400
000 кратки съобщения клиентите на МТел си
честитиха Коледа. SMS-честитките са изпратени в
мрежата на оператора във времето от 22 часа на
24 декември до 11 часа вчера.
През празничните дни абонатите на Глобул
изпратиха 6,08 млн. SMS или с близо 15% повече
от миналата Коледа. Над 4 млн. SMS-и са изпра-
тени в мрежата на Виваком.

етири черкви в Бургаско са били ограбени в
празничните дни, съобщиха от МВР в краймор-
ския град. Първият храм е ограбен на 22 декем-
ври. Той е в с. Лъка. От кутия за дарения е взета
сумата 5 лв. и още 2 лв. на монети от продадени
свещи. Липсват и шест бутилки олио по 1 л.

Втората църква е в с. Бата. И там крадците
са посегнали на сандъчето с даренията. Взети
са 10 лв. на монети.

От храма в с. Рудник от църквата са открад-

БАЩИ:

У нас се прави малко в
подкрепа на семейството

“В България се прави
твърде малко за подкрепянето
на семейството, майките и ба-
щите. Като че ли даже се ра-
боти в обратната посока от
страна на държавата. Не офи-
циално, но негласно това се
получава”, казва в анкета пред
БГНЕС млад баща. “Въобще не

На протестно шествие татковци поискаха повече родителски права

От фондация “Бащи за отговорно родителство” настояват за равнопоставено третиране на
майките и бащите от страна на съдебната власт

Снимки Мариета ТОМОВА

Събират дарения за паметник на
загиналите от с. Смилец във войните

Обраха 4 черкви в Бургаско

Над 16 млн. есемеса
пратени по Коледа

ПЕНСИОНЕРКА ДАРИ
20 000 ЛВ. ЗА ПАРАКЛИС

цата Ванга. Когато
била 12-годишна, Зоя
имала необяснимо
видение - над паракли-
са се появил облак,
два на два метра,
преминал в слънчево
кълбо и минал покрай
нея. Тя споделила
видението си с проро-
чицата, която й казала

да направи параклис.
“Свети Илия от разту-
рения дом търсеше от
мен подслон. Отдавна
ме призоваваше, но
без пари нищо не
стана”, разказа жената.
Признава, че не й било
лесно да събере парите
в “тези пенсионерски
години”, а и получила

много помощи от нейни
колежки и близки. Зоя
обяснява, че село
Богородица е свято,
защото е единственото,
което носи името на
Божията майка. Не е
случайно и че селото е
обградено от седем
параклиса. Един от тях
е “Свети Илия”.

се мисли за младите хора, уп-
равляващите нямат представа
как се гледат деца. Обикнове-
ните семейства са пред голе-
ми трудности в изграждането
на семейството и гледането на
деца”, казва друг родител на
две деца.

Представители на фонда-

ция “Бащи за отговорно роди-
телство” организираха вчера
шествие в София. То започна
от пл. “Народно събрание” и
премина по бул. “Цар Освобо-
дител”, ул. “Леге”, ул. “Събор-
на”, пл. “Света Неделя”, бул.
“Витоша” до Националния дво-
рец на културата. Целта на

проявата на облечените в кос-
тюми на Дядо Коледа бащи е
да привлече вниманието на
обществото към проблема на
много деца, които искат, но
няма да могат да бъдат с ба-
щите си по празниците. При-
чината е в “режима на лични
отношения”, който след раздя-

лата на родителите най-често
не предвижда бащите и деца-
та им да бъдат заедно по вре-
ме на най-светлите семейни
празници. Участващите в ини-
циативата искат еднакво и рав-
нопоставено третиране на
мъжете и жените в съдебната
зала и за създаване на прак-
тики, които по обективен на-
чин установяват родителските
качества на бащата и майката.

Настояванията на недоволни-
те бащи са за промени в зако-
нодателството и Семейния ко-
декс.

Бащите твърдят, че са има-
ли редица срещи в няколко
институции, за да поставят ис-
канията си и вече очакват от-
говори.

От 1997 г. на 26 декември,
когато православната църква
отбелязва паметта на Св. Йо-

сиф Обручник - земния баща
на Исус Христос, се отбелязва
и като Дун на бащата. Начало-
то е поставено с решение на
Второто национално общо
събрание на съюза “Ние жени-
те за достойнство и равенст-
во”. В повечето страни Денят
на бащата е светски празник.
Той съществува навсякъде по
света, но се отбелязва на раз-
лични дати.

Силистренската община,
съобщиха от създадения в
селото инициативен комитет
за изграждане на паметника.
За “рождена дата” на
селото се смята 6 декември
1833 г. Първите заселници
са българи - бежанци от
Карнобатско, Ямболско и
Сливенско, които след

поредната Руско-турска
война през 1829 г. тръгват с
изтеглящата се руска армия
за Бесарабия, Молдова и
Влашко. През 1847-1848 г.
построяват училище, а през
1862 - черква. Жители на
селото участват във всички
войни, които България води
след Освобождението.

Ч нати кутия с дарения - около 90 лв., и 100 свещи
на обща стойност 50 лв.

Следващият ограбен храм навръх Коледа е
в бургаския квартал “Ветрен”. Оттам са изчезна-
ли 100 лв., съхранявани в портмоне в метален
шкаф.

В бургаския храм “Св. Иван Рилски” е от-
крадната чантата на посетителка. В нея имало
около 360 лв., два златни пръстена, дамски
часовник и мобилен телефон.
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Цитат на деняЦитат на деня

Òîëêîâà äåìîêðàöèÿ,
êîëêîòî ñåãà èìà, òîëêîâà
ñâîáîäà, íèêîãà íå å èìàëî‘ Бойко Борисов отново доказва, че може да сънува наяве

1 160 000 километра са навъртели
българските депутати в своите обикол-
ки за 11 месеца от 2012 година, стана
ясно по време на коледните празници.
Част от медиите дори изчислиха, че
това е все едно 29 пъти да бъде обико-
лен Екваторът, чиято дължина е 40 хи-
ляди километра.

Сред най-пътуващите депутати са
социалистът Пенко Атанасов от Бургас-
кия регион, който е изминал над 43 хи-

Десет екипа на автомобилната ин-
спекция следяха вчера цял ден изправ-
ни ли са автобусите в София, както и
на какви цени возят такситата. При
проверени само за ден 120 таксита и
150 автобуса са написани 20 акта, като
два от тях са за техническа неизправ-
ност на автобуси, пътуващи извън сто-
лицата. При такситата най-често нака-
зания се налагат за непопълнени
пътни листове.

По Коледа сигналите за използва-
не на помпи за увеличаване надници-
те на таксиметровите шофьори са мно-
го по-малко. При съмнение за измама
инспекторите са на линия, макар че
нямат право да извършат контрол по
самата електроника на апарата. В та-
кива случаи те пращат водача за про-
верка в специален сервиз.

Инспектори
от ДАИ погнаха
такситата
в София

Десетки столичани
използваха почивните

дни, за да се попързалят
на ледените пързалки

Снимка Мариета ТОМОВА

Депутатите са
навъртели 1 160 000
километра за 11 месеца
За същия период от време народните
представители са получили командировъчни
за близо 1,35 млн. лв

ляди километра, следван от колегите си
Йордан Бакалов от Синята коалиция - с
близо 35 хиляди километра, депутати от
ГЕРБ, които са от морски избирателни
райони, като Стоян Гюзелев с над 33
800 километра, Иван Вълков с близо 33
хиляди километраa и една дама от Вар-
на - Даниела Петрова, с над 30 хиляди
километра.

Социалистът Пенко Атанасов, който
винаги води по изминати километри, каз-

ва, че ги навърта, защото хем се прибира
у дома, хем наглежда избирателния рай-
он. За тия седем години на пръстите на
едната ръка се броят пътите, в които съм
оставал тука, коментира още Атанасов.

За около година Галина Стефанова
от ГЕРБ, също от Бургаски избирателен
район, е пропътувала близо 30 хиляди
километра. Въпреки че депутатите имат
право и на самолетни билети, тя казва,
че разписанието им не й е удобно, защо-
то излитат или рано, или късно. Тя заяви,
че от началото на мандата винаги е ком-
бинирала пътуванията си.

Независимият Кирил Гумнеров ходи
до Ловешки избирателен район с личния
си автомобил, и парламентът му изплаща

изхарчения бензин, за който има лимит.
На седмица изминава по около 800 кило-
метра. “Ако приемем, че на Народното
събрание обиколката му е около 500
метра, ще ми се съберат около 1400
обиколки, добър съм по математика.
Предвид килограмите ми обаче, една
трябва да се брои за две”, заяви той.

През следващата година парламентът
е предвидил 1,8 млн. лв. за нови автомоби-
ли. Обмисля се вариантът старите коли да
бъдат дарени. За същия период от време
депутатите са получили командировъчни
за близо 1,35 млн. лв. Тези пари са за
дневни, квартира и пътни. Тук депутатът от
ДПС Гюнай Сафер е сред депутатите,
изхарчили най-много - над 23 300 лв.

Работата по делото СА-
ПАРД ще продължи, в момента
се изготвя искане за възобно-
вяването му. Това съобщи пред
БНР преди два дни изпълнява-
щият функциите на главен про-
курор до избора на Сотир Ца-
царов Бойко Найденов. Делото

Делото САПАРД ще бъде внесено отново в началото на 2013 година
за източване на 7,5 милиона
евро по програмата САПАРД
ще бъде внесено отново в на-
чалото на годината.

По случая с прокурор Стой-
чо Ненков, който отказа да
протестира оправдателните
присъди на Марио Николов и

останалите подсъдими, се во-
дят разпити и се правят екс-
пертизи дали достатъчно вре-
ме се е запознавал с делото.

Според Бойко Найденов е
възможно да се установят ин-
тересни факти около въпроси-
те колко време прокурор Нен-

ков се е запознавал с матери-
алите. Найденов допълни, че е
внесъл предложение във Вис-
шия съдебен съвет за уволне-
нието на Ненков. В края на
ноември срещу обвинителя,
отказал да протестира част от
оправдателните присъди по

мегаделото “САПАРД”, бе об-
разувано досъдебно производ-
ство. Прогнозите в началото на
декември бяха, че то може да
се окаже коз за прокуратура-
та, за да възобнови делото
САПАРД на неговата досъдеб-
на фаза.

Седемгодишно американче
от щата Канзас помага на ро-
дителите си да съберат пари,
за да осиновят две българчета
от сиропиталище. За целта 7-
годишната Оливия Хийстън
прави пъстри гривни от мънис-
та, които продава за 5 долара.
Досега от кампанията си тя е
събрала 2000 долара. На ро-
дителите й са необходими 30
000 долара, за да покрият раз-
ходите по осиновяването на
децата от българските сиропи-
талища.

Досега семейството е
събрало 10 000 долара чрез
различни начинания, като про-
дажба на лимонада, продаж-
ба на стари вещи от дома или

Ние, българските граждани, и тази година бяхме подложени
на невероятен тормоз от няколко монопола и техните политиче-
ски застъпници в парламента. Това обяви пред БГНЕС вчера
бившият депутат Минчо Христов. Според него големият грабеж
на хората се извършва най-вече чрез естествените монополи -
ток, вода, парно, банки, застрахователи. Проблемът е там, че
държавата вместо да въвежда ред и да ограничава в разумни
граници тяхната печалба, им дава законова възможност да ог-
рабват потребителите, анализира той.

“Когато петролът стигна 150 долара за барел, бензинът струва-
ше 2,50. Днес петролът е около една трета по-евтин, а бензинът
е 2,60. Никой обаче не пита защо. А какво става в “Софийска
вода”? Купува водата от държавата за 2 стотинки, а я продава на
хората за почти 2 лева!? Прибавете и рекета с топлинните счето-
водители, със смяната на водомерите и електромерите и какво се
получава? Грабеж, класически”, убеден е Христов. Неговите данни
показват още, че проблемните кредити в България вече надхвърлят
24%. “В Испания те са около 17% и техният парламент спешно
прие извънреден закон, който забранява банките да изхвърлят
хората от техните жилища. Българските депутати обаче нехаят.
Сега и само заради една неплатена вноска могат да те изхвърлят
от дома ти”, обобщи ситуацията бившият депутат.

Американче продава гривни, за да
може родителите му да осиновят
българчета

Минчо Христов:

И през 2012 г. тормозът
на монополите продължи

лятна бригада по събирането
на кучешки фекалии от улици-
те. Оливия разказва, че двете
деца в България се казват Сам
и Софи. Сам е на 6 годинки и
живеел в частно сиропитали-
ще в България, където обаче
по думите й децата били недо-
хранвани и грижите за тях не
били достатъчни през уикен-
дите. Детето има и генетично
заболяване, заради което час-
ти на тялото му растели с раз-
лична скорост.

Майката на Оливия - Ло-
рийн Хийстън, разказва, че
лекар от щата Калифорния е
предложил да се грижи за
Сам, когато бъде осиновен, и
бил учуден, че момчето е жи-

вяло толкова дълго време без
истинска медицинска помощ.
Софи е на 2 годинки и е в
друго сиропиталище. Тя има
тежка форма на сколиоза и на
гръбначното заболяване спи-
на бифида.

Лорийн и съпругът й Рич
имат и 5-годишен син Джак, но
искат повече деца. Те са пра-
тили документите за осиновя-
ване на българчетата и сега
очакват отговор от България и
одобрение да се срещнат с
двете деца. След това опозна-
вателно пътуване двойката ще
отиде отново в България, за да
финализира осиновяването и
да отведе децата в САЩ. Веро-
ятно това ще стане през март.
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По стара българска традиция на Коледа се коли прасе. В село Шейново спазват
традицията от древни времена, така и тази година спазиха ритуала

Снимка БГНЕС

ърховният касационен съд окон-
чателно потвърди оправдател-
ната присъда на Красимир Ге-
оргиев, добил известност като

артия “Българската леви-
ца” сезира прокуратура-
та за злоупотребите в
конкурсната сесия на

П

ПАРТИЯ СЕЗИРА
ПРОКУРАТУРАТА
ЗА НАУЧНИЯ ФОНД

фонд “Научни изследвания” на
МОМН, които вдигнаха на про-
тест научната общност. В сигна-
ла, внесен на 21 декември от
председателя на партията Иван
Генов, се алармира за злоупо-
треби с държавни средства в
особено големи размери.

Голяма част от учените и
медиите са убедени, че при
конкурса за 2012 г. са наруше-
ни законите на страната и го-
ляма част от средствата са
раздадени неправомерно, се
казва в сигнала. Вносителите
пишат, че около половината
научни проекти са отстранени
без оценяване от управителя
Христо Петров и две секретар-
ки и че рецензиите за неодо-
брени проекти се дават до два
месеца след обявяването на
резултатите, което ражда
съмнение, че рецензии се пи-
шат в момента. Раздадени са
пари на фирми, регистрирани

в деня на крайния срок за кан-
дидатстване. Вносителите мо-
лят прокуратурата за провер-
ка на фонда с председател
Рангел Гюров и ако се устано-
вят нарушения на закона, пра-
вилника на фонда и насоките
за конкурса, да се образува
досъдебно производство на
виновните лица.

В научната общност между-
временно се подготвя нов про-
тест заради това, че след по-
сещение на химици от СУ при
премиера Борисов се обеща-
ва бъдеща проверка на Све-
товната банка, вместо да се
преразгледа конкурсът и да
бъдат отстранени шефовете на
фонда - при толкова наруше-
ния и източване на пари към
фирми и приятелски кръгове.
Учените не приемат идеята на
министър Сергей Игнатов до-
сегашните шефове и същите
тайни комисии и рецензенти да
проверяват подадените жалби
и да раздадат допълнително
още 2 млн. лв. по досегашния
непрозрачен начин.

ВКС окончателно
оправда Красьо Черния

ВВВВВ

Станалият известен заради търговия
с влияние строителен предприемач
се отърва заради гаф на прокуратурата

неофициалния съдебен брокер Красьо
Черния, който бе обвинен за лъжесви-
детелстване, стана ясно във вторник.

Строителният предприемач бе
първоначално осъден на 2 години ус-
ловно от Софийския районен съд, кой-
то напълно възприе показанията на
прокурора Първолета Никова, водила
разпит на Георгиев, въз основа на кой-
то му бе повдигнато обвинение за
лъжесвидетелстване.

Впоследствие обаче Софийският
градски съд  отмени присъдата и оп-
равда подсъдимия, посочвайки в мо-
тивите си, че прокуратурата изобщо

не е имала право да привлича към
наказателна отговорност за такова
деяние Красьо Черния, тъй като по
същото време той бе обвиняем за
търговия с влияние и в това си каче-
ство изобщо не е бил длъжен да каже
истината.

“С обвинителния акт се инкримини-
ра това твърдение, свързано с познан-
ството на подсъдимия с конкретно из-
броени лица от съдебната система,
без за нито едно от тези лица да му е
бил задаван конкретен въпрос и той
да е направил конкретно изявление”,
се казваше в мотивите на СГС.

Магистратите тогава отчетоха и че
Красимир Георгиев много добре е
съзнавал, че делото се води срещу
него, въпреки че е разпитван като сви-

детел, а не като обвиняем по дело за
търговия с влияние. “Поради това
подсъдимият Красимир Георгиев не е
имал задължението да говори истина-
та по този въпрос и не може да носи
наказателна отговорност за лъжесви-
детелстване за това свое изявление”,
прие СГС по-рано тази година. Зам.-
председателят на ВКС Гроздан Илиев
и колегите му Пламен Томов и Нико-
лай Дърмонски се присъединяват
напълно към тези изводи на втората
инстанция. Както всъщност и Върхов-
ната касационна прокуратура (ВКП),
която изобщо не поддържаше протес-
та на колегите си пред третата инстан-
ция.

“При това развитие на наказател-
ните производства срещу подсъдимия
Георгиев е очевидно, че неговата на-
казателна отговорност за лъжесвиде-
телстване по чл. 290, ал.1 НК, не може
да се ангажира, защото в качеството
на обвиняем по всяко от посочените

дела той е разполагал в пълен обем с
правото на защита със съдържанието
по чл. 55 НПК. Нещо повече, това му
процесуално качество изключва, като
годен доказателствен източник, раз-
пита, проведен в качеството му на сви-
детел на 24.06.2009 г.”, пише ВКС в
решението си, публикувано на сайта
на съда.

Върховните съдии обръщат сериоз-
но внимание и на друг тежък гаф на
държавното обвинение, неуспешно
посочван от адвоката на Георгиев -
Христо Ботев, още при разглеждането
на делото на първа инстанция - допу-
скането на разпит на прокурор като
свидетел в процеса. Според ВКС това
е недопустимо от гледна точка на за-
кона.

Решението на ВКС е окончателно.
Георгиев обаче е подсъдим и по друго
дело - за укриване на данъци, по ко-
ето също бе оправдан по-рано на
първа инстанция.

Жена пострада и бе приета в
“Пирогов” след инцидент в столич-
ното метро, станал малко след 16
ч. на метростанция “Люлин” във
вторник. Първоначално от МВР
съобщиха, че пострадалата е мо-
миче, което е било блъснато пред
мотрисата. Допълниха, че е ране-
на сериозно и е превозена до ме-
дицинското заведение в тежко
състояние, с опасност за живота.
По-късно обаче стана ясно, че по-
страдалата е жена на 48 години,
която е без опасност за живота и
е контактна. По думите на самата
пациентка тя е паднала в тунела
на влака, но не е ударена от мот-
риса. След това стана ясно, че же-
ната е била блъсната от 32-годи-
шен мъж, който е задържан в 9-о
районно полицейско управление.
В него е бил  открит и нож. След
като блъснал жената, нападателят
хукнал да бяга. Свидетел на инци-
дента обаче му подложил крак и
предотвратил бягството му. Една от
версиите, по които разследващите
работят, е, че пострадалата е ста-
нала жертва на грабеж и по време
на схватката нападателят й е
блъснал. Поради инцидента на ме-
тростанцията движението на мот-
рисите беше временно преустано-
вено за няколко часа.

БЛЪСНАХА
ЖЕНА ПРЕД
ВЛАК В
СТОЛИЧНОТО
МЕТРО

МИТРОПОЛИТ КИРИЛ: НЕКА ДА ИЗГРАДИМ
ПО-ЗДРАВО И МОРАЛНО ОБЩЕСТВО
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С молебен, който отслужи наместник-председателят
на Светия синод митрополит Кирил, беше донесено

и подарено копие на чудотворната светогорска икона
“Пресвета Богородица-Геронтиса”(Старица) на катедралния

храм “Свето Успение Богородично”

СТАРИЦА
ПОСРЕЩНА
КОЛЕДА
ВЪВ ФУРГОН

ека всички се стараем да
изградим нашето обще-
ство все по-здраво и мо-
рално. Това призова вче-

ра Варненският и Великопре-
славски митрополит Кирил, на-
местник-председател на Светия
синод, който посрещна копието
на чудотворната икона “Пресве-
та Богородица-Геронтиса”, да-
рено на Варна от Света гора.
Преди архиерейската Божест-
вена света литургия владиката
отслужи молебен в прослава на
Божията майка в съслужение с
духовници от манастира Панто-
кратор от Атон.

Тази година празнуваме по
особен начин Рождество Хрис-
тово, особено втория ден, който
е посветен на Св. Богородица,
посочи митрополит Кирил. Той
добави, че по Божие благово-
ление тя показва любов към
България и Варна. След икона-
та “Достойно есть” това е второ-
то чудотворно копие на икона
на Пресвета Богородица, което
получава крайморският град,
посочи владиката. “Пресвета
Богородица-Геронтиса” присти-
га от манастира Пантократор,
но там е изписана, а тази, която получава
Варна, е мозайка.

Това е велико благословение и дар, който
свързва България и Света гора, както е било
през вековете, посочи владиката. По думите
му Старицата е духовен наставник и защитава
тези, които се обръщат към нея с моление,

като се моли пред Бога за тях. Митрополит
Кирил подчерта, че всички трябва да се стре-
мим към духовно обновление и да се стараем
да изградим себе си като личности, за да
изградим нашето общество все по-здраво и
морално, за да има духовен и материален
просперитет.

Възрастна жена посрещна Коле-
да във фургон, защото домът й е не-
годен за живеене след земетресени-
ето от тази пролет. 73-годишната
баба Траяна живее в пернишкото
село Мещица заедно със сина си.
Къщата й е негодна за живеене след
труса от пролетта и жената посрещ-
на Коледа във фургон, предоставен й
от общината, съобщи БТВ. Фургонът
обаче протекъл, а температурата в
дома на баба Траяна е около 5 гра-
дуса. Във фургона няма вода, баня и
тоалетна. “Всичко е мокро, лед има,
тече. Децата лепиха, ама сега в сту-
да не хваща лепилото и съм си на-
право навънка. Такъв ми е животът”,
сподели баба Траяна. Пред журна-
листи тя разказа, че поне за Бъдни
вечер е имала компания: “Тука бях
във фургона със сина ми, греяхме
ракийка, срещахме бъдни вечер.
Имам боб, орехи съм си начупила за
Нова година”. Община Перник пред-
ложила на баба Траяна апартамент
в града, но тя не може да се раздели
с живота си на село.

След като земетресението унищо-
жава дома й, Траяна Стефанова е
одобрена за подпомагане с 10 хил.
лв. от държавата. Все още не е полу-
чила парите. Но дори тези средства
няма да са достатъчни за нов дом.
Все пак възрастната жена ги очаква,
за да стегне фургона и да пусне те-
чаща вода в новия си метален дом.
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Над 1,5 млн.
лева събра
„Българската
Коледа”

Д

За 10 години със средствата от
инициативата са подпомогнати
153 детски клиники и 1424 болни деца

есетото издание на
“Българската Коле-
да” събра 1 568 602
лева до момента.
Средствата от тазго-

дишната кампания са предназ-
начени предимно за деца с не-
врологични заболявания. Част
от парите, постъпили по смет-
ката на “Българската Коледа”,
ще са за лечението им, а с
друга ще се купи съвременна
медицинска апаратура.

Трима български президен-
ти уважиха големия благотво-
рителен концерт в подкрепа на
кампанията в Народния театър
“Иван Вазов” - Желю Желев,
Георги Първанов и настоящият
Росен Плевнелиев, под чийто
патронаж беше той.

В досегашните 9 издания
на инициативата, която се роди
по идея на Георги Първанов
през 2003 г., бяха събрани 19
505 174 лева. С 5 004 662 лева
от тях беше помогнато за ле-
чението на 1424 деца. С оста-
налите пари бяха купени ме-
дицинско оборудване и линей-

ки за 153 детски клиники.
От есента на 2012 г. кампа-

нията e с някои нови правила
за набиране на средства.
Въведе се подоходен критерий
за получаване на помощ от
“Българската Коледа”. За бе-

нефициенти не могат да бъдат
избирани заявители, които
търсят финансово подпомага-
не за закупуването на лекар-
ствени средства или на меди-
цински консумативи, чиято ме-
сечна стойност е не по-малко

от 15% от средния месечен
доход на семейството през
предходната година, гласят
част от новите правила. Освен
това няма да бъде отпускана
финансова помощ за лечение
или рехабилитация, или за

закупуване на медицински из-
делия или помощни средства
на стойност не по-малко от
65% от дохода на семейството
през предходната година.

В големия двучасов спек-
такъл на 25 декември т.г. се

включиха десетки музиканти и
артисти, сред които групите
“Акага” и “БТР”, Поли Генова,
Дивна, Миро, Веселин Мари-
нов, Кирил Маричков, Ваня
Цветкова, Елена Петрова, Вла-
димир Пенев, Руслан Мъйнов.

30 бебета са се родили
на 24 и 25 декември в Първа
АГ болница “Света София”,
бившата “Тина Киркова”.
Нито едно от тях не е  Хри-
сто или Христина. 17 от бе-
бетата са момичета.

Новородените в празнич-
ните дни в столичния “Май-
чин дом” са 14, като 9 от тях
са момиченца.

От началото на година-
та в “Майчин дом”-София са
се родили 4066 бебета, с
което болницата е единст-
вената, преминала граница-
та от 4000 раждания за
2012 г. До момента новоро-
дените са с 690 повече от
миналата година.

1500 души са преминали през “Пирогов” за последните
три дни, от които 203-ма са приети за лечение. Работещите
в лечебното заведение твърдят, че тази година коледната
нощ е била по-спокойна в сравнение с минали.

По традиция най-натовареният период в годината за ле-
карите от “Пирогов” са коледните и новогодишните празни-
ци. Инцидентите от тази година обаче са осезаемо по-малко.

Голяма част от пациентите, преминали през токсикологи-
ята, са приети заради отравяне с алкохол. От болницата
обясниха, че операциите, които са извършени през празнич-
ните дни, за щастие са леки - основно пациенти с хернии и
апендисити.

За последните два дни прегледаните пациенти са на
възраст от 18 до 58 г. През първия почивен ден обаче общо
12 от постъпилите в токсикологията били деца.

Спокойна нощ в сравнение с предишни години отчетоха
и от хирургията. През травматологията са преминали 34 души.

Имаме 3 факултета по дентална медицина, които,
образно казано, “произвеждат” годишно около 350 ле-
кари, което за нашата територия не само е достатъчен
брой, но бих казал, че е предостатъчен. Това каза д-р
Борислав Миланов, председател на Български зъболе-
карски съюз (БЗС). По думите му денталната помощ у
нас е неравномерно разпределена, което е свързано с
демографски и икономически показатели. Зъболекари-
те са съсредоточени в по-големите градове, но навсякъ-
де има покритие, защото специалистите работят и в
малките градове, и покриват в определени дни и часове
в селски практики. ДУМА припомня, че според данните
на Националния статистически институт на един зъболе-
кар през 2008 г. са се падали 1210 души, през 2009 г.
- 1165, 2010 г. - 1181, а през м.г. - 1101.

Д-р Миланов посочи, че няма нито една държавна
структура в областта на денталната медицина. От 2000 г.
насам държавата няма абсолютно никакви ангажименти
към практиките по дентална медицина, в това число и
към училищното здравеопазване в частта дентална ме-
дицина. На отделни места, в отделни училищни кабинети
съществуват практики, но те са на базата на наемни от-
ношения със съответните училища и нямат нищо общо с
т.нар. училищно здравеопазване, коментира председате-
лят на БЗС. Подписаният Национален рамков договор
(НРД) в частта “Дентална медицина” за 2013 г. е оптимал-
ното, което може да бъде постигнато на този етап, обяс-
нява пред агенция “Фокус” д-р Миланов. Той допълва, че
стоматолозите държат следващата година пакетът да бъде
различен от този, който е в момента. “Ще направим ня-
колко различни пакета, които да включват и лечебна, и
профилактична дейност в предложението си за НРД 2014
г.”, уточнява д-р Миланов. За догодина се запазва нивото
на доплащане от страна на пациента, а средствата в
бюджета за дентална помощ са увеличени с 5,1 млн. лв.
спрямо 2012 г., според НРД. Договорено е общият раз-
мер на публичните разходи да достигне 106,5 млн. лв.
Според д-р Миланов, здравният пакет за дентална по-
мощ за лицата до 18 г. отговаря на европейските стандар-
ти, тъй като в него са включени дейности, аналогични на
тези в други страни членки на ЕС.

Д-Р БОРИСЛАВ МИЛАНОВ:
ЗЪБОЛЕКАРИТЕ У НАС СА
ПРЕДОСТАТЪЧНО, ЛИПСВАТ
УЧИЛИЩНИ КАБИНЕТИ

ВСЕ ПО-МАЛКО ХРИСТО И
ХРИСТИНА СРЕД РОДЕНИТЕ
ПО КОЛЕДА

Необичайно много бебе-
та са се родили в двата праз-
нични дни в МБАЛ-Бургас -
11. В сравнение с други го-
дини, това е много, коменти-
ра началникът на Родилно
отделение д-р Антонио Ду-
шепеев. На Бъдни вечер се
родили 4 момичета и 2 мом-
чета. Сред тях има двойка
близнаци-момичета. На Ко-
леда на бял свят са дошли 4
момчета и 1 момиче. Моми-
чето се казва Магдалена,
сред новородените има и 1
Християн.

В Пловдив се родиха 9
бебета в първите два праз-
нични дни, в Разград - 2 мо-
мичета и 2 момчета.

ПОВЕЧЕТО ПРИЕТИ
В „ПИРОГОВ” СА С
АЛКОХОЛНО ОТРАВЯНЕ

В ПЛОВДИВ:

Над 2000 души - самотно живеещи възра-
стни хора и други беззащитни и рискови лица
са регистрирали инспекторите от агенция “Со-
циално подпомагане” на територията на Плов-
див. Това каза Надя Танева, директор на ди-
рекцията в града. “Направени са списъци, ко-
ито са изпратени на пожарната и на полици-
ята, за да бъдат наблюдавани рисковите лица.
Много често такива хора предизвикват пожа-
ри, те са обект и на грабежи. Списъците са на
разположение на районните инспектори, за
да може всеки, на територията си, да ги на-
блюдава и да бъдат взети превантивни мер-
ки”, каза Танева. На територията на град Плов-
див има 11 социални трапезарии. Освен в со-
циалните кухни, топла храна в зимните дни се
раздава и по църквите.

РЕГИСТРИРАНИ СА
НАД 2000 САМОТНО
ЖИВЕЕЩИ ВЪЗРАСТНИ

Хиляди домакинства от Пловдив прека-
раха празничната Бъдни вечер на тъмно и
студено по домовете си заради липсата на
ток. Най-потърпевши се оказаха хората от
район Централен, където токът угасна малко
след 18,30 ч. и не бе възстановен почти
цялата вечер. Цели квартали в центъра на
Пловдив потънаха в мрак. Хората запалиха
свещи, фенери и дори акумулатори в опит да
спасят празника. От електроразпределител-
ното дружество EVN заявиха,  че е възникна-
ла голяма авария в подстанция на НЕК. Тех-
ници на НЕК и EVN в продължение на часо-
ве се опитваха да я отстранят, но безуспеш-
но. Гневни пловдивчани “подпалиха” дежур-
ните телефони на електроразпределително-
то дружество, но оттам отговориха, че вината
не е тяхна. В крайна сметка токът бе пуснат,
но чак на другия ден.

ХИЛЯДИ ДОМАКИНСТВА
В ГРАДА ОСТАНАХА БЕЗ
ТОК НА БЪДНИ ВЕЧЕР

Снимки БГНЕС

Трима
български
президенти
и множество
артисти и
музиканти
подкрепиха
браготвори-
телната
инициатива
“Българската
Коледа”
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цията. Това каза в интервю за
Агенция “Фокус” Камен Колев,
зам.-председател на Българ-
ска стопанска камара (БСК).

По думите му причина за
тази стагнация ще са по-висо-
ки разходи за труд, в резултат
на по-високите минимални за-
плати, както и по-високите оси-
гурителни прагове и максимал-
ният осигурителен доход. През
следващата година работода-
телите ще бъдат задължени да
покриват и три дена болнични
на служителя, обясни екс-
пертът. Според него тези по-
високи разходи на труд, ком-
бинирани със свитото вътреш-
но потребление и с падналите
темпове на износа, ще запазят
лошото положение на иконо-
миката в страната.

Основният проблем на

БСК: 2013-а ще е
година на стагнация
Сивата икономика надхвърля 30%, бизнесът планира още съкращения

българската икономика е без-
работицата, а през следващи-
те месеци голяма част от ра-
ботодателите ще трябва да
планират допълнително нама-
ление на работната сила, като
по този начин ще търсят по-
висока производителност и
ефективност, посочи зам.-
председателят на БСК, и из-
рази притеснение от данните,
че 40% от младите хора в
България нито учат, нито ра-
ботят.

Проблемът е преди всичко
безработицата, а по отноше-
ние на доходите тези, които
имат работа и през 2011 г. и
през 2012 г. в частния сектор,
ще имат повишение на възна-
гражденията с около 5-6 до
7%, отбеляза Камен Колев.
Според него този висок ръст
на възнагражденията, който
изпреварва производителност-
та на труда, се дължи на уве-
личаване на индивидуалните
възнаграждения в частния сек-

тор, тоест тези, които работят,
все пак ще имат прилични
възможности за доходи, но
проблемът е преди всичко без-
работицата. Всеки 4-ти фирмен
кредит има проблеми в разпла-
щането на кредити в корпора-
тивния сектор, като процентът
на лошите предоговорени кре-
дити е около 23-24%, съобщи
експертът.

По отношение на между-
фирмената задлъжнялост Ко-
лев обясни, че при една рабо-
теща икономика е нормално
фирмената задлъжнялост да е
по-висока. Проблемът е, че
няма приходи във фирмите,
които да са адекватни на тази
задлъжнялост, отбеляза Колев
и добави, че и парадоксът у
нас е ниската задлъжнялост на
държавата, сравнена със свръх
задлъжнелия бизнес. Именно
от бизнеса идват средствата за
доходи на хората и вноските в
бюджета, така че не е тревож-
на самата цифра на размера,

а съпоставена с
приходите на
собствения ка-
питал на фирма-
та, посочи Ка-
мен Колев.

Другият про-
блем е сивата
икономика, коя-
то към момента
надхвърля 30%,
като например
по отношение
на пазара на
труда процентът
е по-висок, по-
сочи още експертът. Той обяс-
ни, че сивата икономика в сек-
тора на пазара на труда се
изразява в практики като ра-
бота без договор или такъв със
скрити клаузи, осигуряване на
минимален праг и допълнител-
но даване на пари “под маса-
та”, както и осигуровки за по-
ловин работен ден, а служите-
лите работят по цял ден.

Свързването на касовите

апарати с НАП, касовите пла-
щания, както и достъпът до
кредитите и досиета на реви-
зираните фирми е довело до
намаляването на сивия сектор.
За да продължи редуцирането
му, усилията през 2013 г. тряб-
ва да се насочат към ограни-
чаване на административните
и финансовите тежести върху
бизнеса, заключи Камен Ко-
лев.

И
следващата 2013 г.
няма да бъде по-
различна от 2012 г.,
като това отново ще
е година на стагна-

Почти два млрд.
лв. ще се влеят в
кръвоносната сис-
тема на българския
строителен бизнес
през следващата
година, заяви в ин-
тервю за БТА ми-
нистърът на регио-
налното развитие и
благоустройството
Лиляна Павлова.
Средствата са по линия на ОП “Регионално разви-
тие”, по проекти, финансирани от Световната банка и
от държавния бюджет.

Това дава основание на министър Павлова да
очаква през 2013 г. поне удвояване на ръста в стро-
ителния бранш спрямо тази година, нови временни и
постоянни работни места в сектора.

Софиянци продължават да са най-активни в жела-
нието да обновят домовете си с европейски средства
и само жителите на Смолян са им конкуренция по
интерес. С пари от оперативната програма ще може
да се подобри енергийната ефективност на около
200 блока, а вече са подадени 140 заявления от
цялата страна. За следващия програмен период ще
можем да разчитаме на около 200 млн. лв. по новата
оперативна програма за обновяване на жилищата,
отбеляза Павлова.

Дали ще ни трябват още десет нови язовира, за
да няма режим на вода, ще стане известно в края на
януари, когато ще са готови първите анализи, част от
мастер-плановете във водния сектор. Със сигурност
обаче догодина започва строителството на два нови
язовира и пречиствателни станции за питейна вода
към тях, каза още тя.

От проучвания със съседите ни догодина ще ста-
не ясно дали ще си ходим още по-лесно на гости с
румънците по два нови моста. Строителството им
според министър Павлова трябва да стане чрез пуб-
лично-частно партньорство.

Руската държавна железопътна компания
(РДЖ) обмисля да купи БДЖ, съобщи вестник “Ком-
мерсант”.

РДЖ има намерение да стане лидер в европей-
ския пазар на товарните превози и затова раз-
глежда възможността да участва в приватизацията
на най-големия товарен железопътен превозвач в
България - “БДЖ Товарни превози”.

От отдела за международно сътрудничество на
РДЖ вече анализират възможността да купят
българската железница, а окончателното реше-
ние ще бъде взето, след като експертите се про-
изнесат за “международните перспективи” на ак-
тивите на родното дружество. В случай на купува-
не на “БДЖ Товарни превози” може да бъде ак-
тивизиран и интересът на РДЖ към активи в съсед-
на Гърция.

Данъчните в Бургас ще правят масови проверки
на заведенията по морето в празничните дни. От 22
до 31 декември 15 дежурни екипа от по 2-ма души
ще проверят над 70 заведения, за да се отчете ре-
алният оборот.

Ресторантите, баровете и дискотеките ще бъдат
наблюдавани и онлайн, чрез връзката на касовите
апарати със системата на НАП, като ще бъдат съпо-
ставяни с оборотите през същия период на миналата
година. Това съобщи Румен Шарпов -  директор на
ТД на НАП - Бургас. Недекларираните печалби само
в сектор туризъм за 2012 г. са 2 млн.лв.

През изминалата 2012 г. най-активен пазарът на
недвижими имоти е бил в София, а най-купувани са
двустайните и тристайните жилища, сочи анализ на
агенция за недвижими имоти “Явлена”.

 Според очакванията на компанията общият брой
сделки за годината в столицата ще е малко над 18
000, което представлява 12% спад спрямо предход-
ната година.

 Висока активност се е наблюдавала през второто
и четвъртото тримесечие, а слаба - през първото.
Известна активизация е настъпила и през третото
(ваканционно) тримесечие.

Около 70% от реализираните сделки на пазара
са с жилищни имоти. По отношение на едностайните
жилища те запазват постоянно ниво на реализация.
След първото тримесечие се отчита известен спад в
реализацията на двустайни жилища - от 45% през
първото до нива от около 35% за останалите три
тримесечия.

Представянето на тристайните жилища е с по-
ниски нива през първо и четвърто тримесечие спря-
мо второ и трето, което се обвързва с периода на
активно търсене и покупка на семейно жилище през
тези тримесечия.

Многостайните жилища, традиционно за послед-
ните пет години, са с нисък пазарен дял. Интересна
е тенденцията към активизиране на търсене и покуп-
ка на къщи с оптимална площ и пазарно ориентира-
на цена от клиенти, първоначално насочили се към
многостайни апартаменти.

Структурата на реализирани сделки по типове
имоти дава пълен превес на двустайните и тристай-
ните жилища, следвани от едностайните. Запазва се
тенденцията за осигуряване на функционално, спо-
ред нуждите на семейството, жилище и в двете сфе-
ри на пазара. Запазва се тенденцията към засилен
интерес и покупка на жилища в диапазона 25 000 до
70 000 евро, основно за задоволяване на текущи
жилищни нужди.

тическите агенции в Букурещ.
Заради политическите и социалните събития в

северната част на Африка и в Близкия изток е
продължил спадът в търсенето на почивки в Египет
и Сирия, а Дубай е запазил възходяща тенденция на
търсене като топла, космополитна и подходяща за
шопинг дестинация, предаде БНР.

За Коледа и Нова година румънците харчат сред-
но между 250 и 500 евро за почивка в родината, и
между 500 и 700 евро за ваканция в чужбина.

Страната ни е предпочитана дестинация по праз-
ниците и от южните ни съседи. 50 000 на 40 000 е
резултатът, с който гърците ни водят по размяна на
туристи за Коледа. Над 40 000 българи са заминали
за Гърция от събота досега по информация от Гранич-
ната полиция. Българите, които са решили да празну-
ват в южната ни съседка обаче, са по-малко, отколко-
то гърците, които са дошли у нас. Те са около 50 000.

В Националната асоциация на тютюнопроизводи-
телите в България обмислят създаване на борд “Тю-
тюн”, съобщи председателят на асоциацията Цветан
Филев, цитиран от радио Шумен.

Според него по този начин може да бъде изгра-
дена връзката между наука, производство, преработ-
ка и търговия и да се създадат оптимални условия за
труд. Вече има консултации със “сегментите в тютю-
невия и тютюнопреработвателния бранш”.

“След двегодишно изпитание на либерализира-
ния пазар се стигна до становище, че коректни отно-
шения по веригата семепроизводство, агрозащита,
тютюнопроизводство, търговия, преработка и плас-
мент се постигат чрез диалог, а за да е ползотворен
диалогът, е необходим близък контакт”, каза Цветан
Филев. Той смята, че това ще даде възможност да
бъдат очертани ясни правила за всички заинтересо-
вани страни.

Близо 2 млрд. лв. влизат
в строителството
догодина

ИСКАТ СЪЗДАВАНЕ
НА БОРД „ТЮТЮН”

През 2012 г. софиянци
са купували двустайни
и тристайни жилища

ДАНЪЧНИ ДЕБНАТ
МОРСКИТЕ ЗАВЕДЕНИЯ
ПО ПРАЗНИЦИТЕ

България е
на второ място в
предпочитанията на
румънските туристи

ННННН
ай-търсените дестинации от румънците за по-
чивка в чужбина през 2012 г. са били Гърция,
Турция, България, Испания и Италия, сочат
данни на Националната асоциация на турис-

Милиони левове през 2012 г. са излезли на свет-
ло благодарение на новия тип контрол за проследя-
ване и анализ на всекидневните обороти на търгов-
ските обекти и незабавна намеса на екипи на
данъчните в случаите на съмнение за укриване на
приходи. По време на празничните дни голяма част
от заведенията разчитат именно на бързи печалби.

Руснаци с интерес
към товарните БДЖ
Руснаци с интерес
към товарните БДЖ
Руснаци с интерес
към товарните БДЖ
Руснаци с интерес
към товарните БДЖ
Руснаци с интерес
към товарните БДЖ
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Недоволни граждани от цяла Македония протестират срещу действията на управляващите.
Според опозицията кабинетът на Никола Груевски е приел опасен за страната бюджет

опозиционния Социалдемократически
съюз на Македония (СДСМ) Бранко
Цървенковски, предаде македонското
електронно издание Фама. По думите
на Цървенковски управляващите са
решили да приемат бюджет насилст-
вено и да отнемат възможността на
опозицията да дебатира.

“С побой управляващите изхвърли-
ха опозицията от парламента”, заяви
Цървенковски.

“Македония имаше тежък, но важен
ден. Бяхме свидетели на първия неус-
пешен опит за сваляне на демокра-
тичните институции и законно избра-
ното правителство”. Това заявил от своя
страна македонският премиер Никола
Груевски след приемането на бюджета
от страна на парламента, цитиран от
“Утрински весник”.

“Историята за бюджета беше само
параван за Бранко Цървенковски, кой-
то започна последната си битка за
оцеляване в политиката”, заявил Гру-
евски.

Изданието посочва, че парламен-
тарното заседание, при което беше
гласуван бюджетът, е минало в крайно
напрегната обстановка. Опозицията е
била отстранена от пленарна зала, а
не са били допуснати и журналистите.

Събитията пред и в сградата на
парламента за времето на приемането
на бюджета не допринасят за общите

Опозицията разкритикува управляващите и ги обвини,
че установяват тоталитарен режим

цели на всички политически партии и
на гражданите на Македония. Това
заявили от управляващата албанска
партия Демократичен съюз за интег-
рация (ДСИ), пише македонският в.
“Дневник”. От ДСИ смятат, че полити-
ческите различия не трябва да застра-
шават основните функции на страната,
както и благосъстоянието и мира на
гражданите.

“Приемането на бюджета е един от
основните условия за функциониране-
то на държавата и затова смятаме, че
този важен документ не може да бъде
инструмент за злободневен политиче-
ски пазарлък и печелене на политиче-
ски точки”, заявили от партията на Али
Ахмети.

Партията на бившия премиер на
Македония Любчо Георгиевски обаче
съобщи, че е ужасена от поведението
на управляващите в деня на приема-
нето на бюджета, пише “Утрински вес-
ник”. Трябва да разбием тезата на уп-
равляващите, че някой се опитвал по
насилствен начин да влезе в парла-
мента на страната в понеделник. Това
каза бившият македонски премиер и
лидер на ВМРО Народна партия Люб-
чо Георгиевски по време на блокада
на едно от централните кръстовища в
Скопие. Всеки гражданин, който е за-
грижен за съдбата и демокрацията в
страната, трябва да даде своя принос
в защитата на демократичните прин-
ципи. “Категорично вървим към уста-
новяване на тоталитарен режим в Ре-
публика Македония”, каза още Любчо
Георгиевски.

В блокирането в Скопие участваха
всички лидери на обединената опози-
ция. Подобни протести имаше в пове-
чето градове на страната. Според уча-
стниците в протестите македонският
премиер Никола Груевски ще има
същата съдба като сръбския диктатор
Слободан Милошевич.

Симпатизанти на СДСМ обявиха,
че всяка вечер между 18,30 и 19,30
часа ще блокират ключови кръстови-
ща във всички основни градове на
Македония. Протестите ще продължат
до петък, а в събота на обяд ще бъде
организиран и протест пред централа-
та на управляващата партия на преми-
ера Никола Груевски ВМРО-ДПМНЕ в
столицата. “Това е най-точното място
за протест, защото тази партия
превърна страната ни в полицейска
държава”, заяви Бранко Цървенковски.

Междувременно шведският ми-
нистър на външните работи Карл Билд
изрази загриженост относно настояща-
та политическа ситуация и напрежени-
ето в Македония, предаде KS Reporter.

“Много обезпокоителни са новини-
те от Скопие, че полицията е нахлула
в парламента и е изхвърлила опозици-
онните депутати. Демокрацията в ЕС
не работи по този начин”, коментира
шведският външен министър в своя
профил в “Туитър”.

Други дипломати от страните
членки на ЕС също изразиха загри-
женост относно ситуацията в Скопие
след протеста на опозицията във
връзка с правителствения бюджет за
2013 година.

Платформата на сръбското правителство за диалога със
самопровъзгласилата се Република Косово трябва да бъде
приета до 10 януари 2013 г. Това заяви по време на посещени-
ето си в Босна и Херцеговина президентът на страната Томи-
слав Николич, предаде ИТАР-ТАСС. “На тази дата е планиран
поредният кръг от преговорите с Прищина”, подчерта Николич.
Той посочи, че платформата предвижда създаването на “някол-
ко сръбски обединения” в Косово на национална, а не на тери-
ториална основа. “Това напълно удовлетворява сърбите и от
северната, и от южната част на Косово”, отбеляза той.

Според Николич приемането на платформата и утвържда-
ването й от сръбския парламент ще позволи на Белград най-
накрая да заеме ясна позиция в диалога с Прищина. “Сърбия
повече не може да заема позиция, при която постоянно да е
принудена да изпълнява исканията на албанската страна и
международната общност, без да получава нищо в замяна.
Ние ясно ще формулираме това, което желаем да постигнем,
и на тази основа ще постигнем компромис”, обеща прези-
дентът. Междувременно в началото на 2013 г. сръбското пра-
вителство реши да изпрати специални пратеници в страните,
които не са признали независимостта на Косово, за да лоби-
рат да не се стигне до това, съобщи в. “Вечерне новости”.

Държавният дълг на
Украйна към 30 ноември
достигна 501,44 милиар-
да гривни (62,734 мили-
арда долара). През
ноември сумата на
държавния и гарантиран
от държавата дълг на
страната се увеличи с
8,447 млрд. гривни за
сметка на пуснатите
през 2012 г. облигации

Въоръжени мъже нападнаха и подпалиха църква в
Северна Нигерия на Бъдни вечер. При атаката бяха
убити шестима души, в това число местният пастор.
Високопоставен полицейски служител от гр. Потискум
потвърди информацията, но отказа да даде повече
подробности. Градът е икономическата столица на
щата Йобе.

Украйна затъва

ВЪОРЪЖЕНИ ПОДПАЛИХА
ЦЪРКВА В НИГЕРИЯ

Белград се подготвя
за диалога с Прищина по външния държавен

заем в размер на 1,25
млрд. долара. При това
държавният външен дълг
се покачи до 26,55 млрд.
долара, което е 41,53%
от общата сума на
държавния дълг. Вътреш-
ният дълг е 24,753 млрд.
долара, или 39,46% от
общата сума на държав-
ния дълг.

У
правляващите са виновни за
ситуацията в Македония.
Това заяви в интервю за
хърватската национална те-
левизия ХРТ лидерът на

Македония
протестира
Македония
протестира
Македония
протестира
Македония
протестира
Македония
протестира
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При катастрофа с военен самолет в
Казахстан са загинали всичките 27

души, включително командващият
Гранични войски и неговите

заместници, съобщиха властите в
бившата съветска република в

Централна Азия. Самолетът Антонов
Ан-72 се разби, когато се намирал

близо до гр. Шимкент, в южната част
на страната, където е трябвало да се

приземи в столицата Астана

Русия забрани
„Невинността на
мюсюлманите”

Филмът “Невинността на
мюсюлманите”, който предизви-
ка редица скандали и бе забранен
от Тверския съд в Москва, вече
е внесен в руския регистър на
екстремистките материали. С
внасянето в този списък екстре-
мисткият материал официално
се смята за забранен в цялата
страна.

Сирийски генерал
дезертира

Началникът на сирийската
военна полиция дезертира и мина
на страната на опозицията и на
бунта срещу режима на Башар
Асад. Във видео, качено в ЮТюб,
генерал Абделазиз Джасим аш
Шалал казва, че преминава на
страната на бунта, защото
армията се е отклонила от
първоначалните си задължения
да защитава страната и се е
превърнала в шайка за убийства
и разрушение.

Земетресение
с магнитуд 5,4
люля Сочи

Земетресение с магнитуд 5,4
беше усетено вчера сутринта в
Сочи, няма информации за жерт-
ви и разрушения. По данни на
южния регионален център на
министерството на извънредни-
те ситуации епицентърът е бил
на 154 км южно от Сочи, на те-
риторията на Абхазия.

Лондонското метро
стачкува

Стотици работници на лон-
донското метро излязоха на
стачка заради дългогодишен
спор около изплащането на за-
платите им по празниците.
Профсъюзът на работниците и
служителите от столичния ме-
трополитен се борят за двойни
надници в дните на официални
празници.

Китаец гази
ученици с кола

Китаец атакувал с автомо-
била си група ученици, наранил
13 от тях и се опитал да запали
колата с бутилка, пълна с нафта.
Машината била пълна с фойер-
верки, но те не се запалили.

Взрив в Лагос

Експлозия избухна в икономи-
ческата столица на Нигерия
Лагос, предизвиквайки пожар,
който се разпространява в
гъстонаселен квартал, съобщиха
местните власти. По предвари-
телни данни взривът е избухнал
в магазин за фойерверки.

Снимка от сайта на Tengrinews.kz
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настоя президентът Владимир
Путин, съобщи в. “Ведомости”.
Според изданието, което ци-
тира източници в администра-
цията, решението е било взето
на заседание на правителст-
вото, посветено на данъчната
политика. Още не е ясно каква
форма ще приеме въпросното
специално облагане - такса,
която ще се събира в момента
на покупката или вноса, или
данък за колите, произведени
в чужбина, което и сега съще-

Данък „лукс” обмислят в Русия
Правителството засега се заема с луксозните автомобили

ствува за луксозните вносни
коли, добавя вестникът.

В обръщението си към на-
цията на 12 декември Влади-
мир Путин поиска от правител-
ството да въведе до средата
на 2013 г. данък върху луксоз-
ните стоки “включително лук-
созните жилища и колкото и
трудно да е това - върху коли-
те”. Тази задача е мъчителна
за правителството, което сре-
ща трудности за реализиране-
то й.

Според “Ведомости” вече е
отхвърлена идеята за въвеж-
дане на данък според мощ-
ността на колата, разкритику-
вана от финансовия министър

Антон Силуанов. Тази идея е
била предложена от правител-
ството още през лятото. Спо-
ред нея с по-високи данъци
трябва да се облагат автомо-
билите с мощност над 410 кон-
ски сили, произведени след
2001 г. За тях ставката на
транспортния данък трябва да
скочи 20 пъти - от 15 на 300
рубли за една конска сила.

Зам.-председателят на
Държавната дума Сергей Же-
лезняк твърди пред “Ведомос-
ти”, че цената на колата е по-
обективен критерий за разкош.
Същевременно предупрежда-
ва, че новият данък не бива да
стане “забранителен”, като за-

сегне и колите от средна кла-
са. Кабинетът също предвиж-
да да обвърже налога с цена-
та на автомобила, уточняват
източниците на изданието.

Доминиращи позиции на
руския пазар за луксозни коли
имат “Мерцедес Бенц”, БМВ и
“Ауди”, оставили далеч назад
“Порше”, “Кадилак” и “Бентли”.
През първите 11 месеца от го-
дината тези фирми са продали
в Русия общо към 105 000 коли
- близо 4 на сто от общите про-
дажби за страната, отбеляз-
вайки растеж с 32 процента за
една година.

Съществува предложение и
за увеличаването на налозите

върху мощните мотоциклети,
катери и яхти. Правителството
съобщи и намеренията си да
повиши данъка за луксозно не-
движимо имущество. Засега не
са известни подробности за
параметрите на проектомярка-
та. Поправките в закона бяха
одобрени от руското правител-
ство още през лятото, но до 1
декември не бяха внесени в
Госдумата. Вследствие на за-
бавянето данъкът “лукс” няма
да бъде въведен през 2013 г.
Финансовото министерство
планира да разисква предло-
женията по закона по време
на пролетната сесия на
Държавната дума.

34-тонен аквариум, пълен с риби,
костенурки и седем акули, се
счупи в търговски център в
Шанхай. При инцидента шестима
души са получили тежки
контузии. Всички обитатели на
аквариума са загинали

От началото на бунта в Сирия
срещу режима на Башар Асад пре-
ди 21 месеца жертвите на насили-
ето надхвърлиха 45 000, от които
над 30 000 са цивилни, съобщи
неправителствената организация
Сирийски наблюдател за правата
на човека.

От 15 март 2011 г. в страната са
загинали най-малко 31 544 цивил-
ни, посочва организацията, която
включва в тази бройка цивилните,

Покойният ръководител
на ислямистката групиров-
ка “Ал Кайда” Осама бен
Ладен е платил подкуп на
пакистански служител, за
да получи право на стро-
еж на укрепената си рези-
денция в гр. Аботабад,
съобщи пакистанският ве-
стник “The News”. Парите
за откупа са били “осчето-
водени” в дневника на топ-
терориста. Предполага се,
че въпросният чиновник е
получил за разрешението
50 000 рупии (515 долар).

Според “The News”

Войната в Сирия вече
взе над 45 000 жертви

Съветът на Федерацията (горната камара на рус-
кия парламент) единодушно прие така наречения “За-
кон Дима Яковлев”, с който се въвежда забрана руски
деца да бъдат осиновявани от граждани на САЩ, пре-
даде РИА “Новости”.

“За” гласуваха 143 сенатори, гласували “против” и
“въздържали се” няма.

Законът бе гласуван в Държавната дума (долната
камара) на 21 декември. Този документ е отговор на
Русия на приетия от САЩ “Акт Магнитски”, който въвеж-
да визови санкции срещу редица руски граждани, от-
говорни за нарушаването на човешките права.

Бившият израелски
външен министър Авиг-
дор Либерман е бил
разпитван от полиция-
та в продължение на
40 минути за ролята му
в назначаването на
бившия посланик в Бе-

МОСКВА ЗАБРАНИ
ОСИНОВЯВАНИЯТА
ОТ АМЕРИКАНЦИ

ПОЛИЦИЯТА РАЗПИТВА
ЛИБЕРМАН 40 МИНУТИ

Осама бил купил
къщата си с подкуп

дневникът на Бен Ладен
сега бил в ръцете на па-
кистанските власти. Веро-
ятно се е намирал в скри-
валище, тъй като амери-
канските “тюлени” не са го
открили, макар да са из-
зели от жилището хиляди
различни документи, дис-
кове и други подобни ма-
териали след убийството
на Осама. Вестникът не
разкрива самоличността
на подкупния чиновник,
но посочва, че той е бил
разпитван от следователи-
те по случая.

ларус Зеев Бен Ариех
за посланик в Латвия.

Според предвари-
телните резултати от
разпитите полицията
изключва вероятността
да обвини Либерман в
подкуп, а ще се съсре-

доточи върху досегаш-
ните обвинения срещу
него за измама и не-
изпълнение на служеб-
ните задължения,
обясниха пред в. “Аа-
рец” източници, запоз-
нати с разследването.

включили се в бунта. Броят на уби-
тите военнослужещи е 11 217, а на
дезертьорите - 1511, уточнява
СНПЧ, чиято централа е във Вели-
кобритания и която разполага с
широка мрежа от информатори във
вътрешността на Сирия.

“Към тази бройка трябва да се
прибавят 776 души, които не са
били идентифицирани”, добави ди-
ректорът на СНПЧ Рами Абдел
Рахман.

Р
уското правителство
подготвя въвежда-
нето на данък за
луксозните коли, за
което неотдавна
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Свят

предпазливо и премерено.
Търговците на дребно, кои-
то драстично намалиха це-
ните, за да привлекат хора-
та в магазините, останаха
разочаровани, съобщи AP,
цитирана от ABC News.

Два месеца преди Коле-
да продажбите на електро-
ника, дрехи, бижута и стоки
за дома са се повишили с
0,7 процента в сравнение с
миналата година според
доклад на MasterCard
Advisors SpendingPulse. Но
въпреки това процентът е
под очакваните от анализа-
торите от 3 до 4 процента
ръст на продажбите. Така
Коледното пазаруване
през тази година се оказва
най-слабо от 2008-а насам.
През 2011 г. продажбите на
дребно се покачиха до меж-
ду 4 и 5 процента през два-
та месеца на предпразнич-
но пазаруване - ноември и
декември.

Продажбите по време

“Мюсюлманското братство” на египетския
президент Мохамед Морси ще се концентри-
ра върху икономиката на страната, съобщи
партиен говорител. Новата египетска консти-
туция беше одобрена от 63,8 на сто от гла-
сувалите в двуетапния референдум в Египет.
Активността беше относително слаба, докол-

Най-дългата в света високоскоростна железопътна магистрала бе
пусната в Китай. Тя свързва столицата Пекин с Гуанджоу, център на

търговията в страната. Влаковете по линията ще се движат с 300 км/ч.
По маршрута, дълъг близо 2300 км, има 35 гари

Купувачите
разочароваха
търговците
Несигурността в американската икономика
и лошото време помрачиха
Коледното пазаруване в САЩ

ЕГИПЕТ Е С НОВА КОНСТИТУЦИЯ

на Коледното пазаруване
са показателни за силата
на икономиката, тъй като
именно те съставляват 40
процента от годишната пе-
чалба на много търговци.

Тази година сезонът на
Коледното пазаруване
беше помрачен от лошото
време и растящата несигур-
ност за икономиката на
страната. Според някои
анализатори трагедията в
Нютаун също може да е до-
принесла за понижения ен-
тусиазъм на купувачите.
Пазаруването през по-
следните два месеца беше
по-слабо в районите, засег-
нати от Санди и зимната
буря в Средния запад. Про-
дажбите спаднаха с 3,9
процента в Средния Атлан-
тик и с 1,4 процента на се-
вереоизток в сравнение с
миналата година. С 0,9
процента пък се покачиха
в северната централна част
на САЩ.

Онлайн продажбите, ко-
ито съставляват около 10
процента от продажбите по
празниците, са нараснали
до 8,4 процента от начало-

то на празничното пазару-
ване за Коледа, поставено
от Черния петък. Това е
критично забавяне в срав-
нение с ръста от 15 до 17
процента през предишния
18-месечен период. Он-
лайн продажбите нарасна-
ха след снежната буря в
Средния запад. Междувре-
менно стана ясно, че пре-
зидентът на САЩ Барак
Обама съкращава коледна-
та си ваканция. Той се
завръща във Вашингтон, за
да се опита да се справи с
“фискалната скала” - зако-
нопроекта, с който се пре-
движда през следващата
година да се увеличат
данъците и да се съкратят
разходите, предаде АФП.
Въпреки неколкоседмични-
те преговори, Обама не
успя да постигне бюджет-
но споразумение с репуб-
ликанците в Конгреса за
съкращаване на дефицита
и предотвратяване на не-
обходимостта от предпри-
емане на мерки за строги
икономии, които могат да
върнат икономиката към
рецесия.

кото само 32,9% от имащите право на глас
52 млн. души отидоха пред урните. Официал-
ните числа, съобщени от националната из-
бирателна комисия, потвърдиха огласените
преди това от “Мюсюлмански братя”, които
подкрепят президента Мохамед Морси и
новия основен закон на страната.

П
о време на тазго-
дишното Коледно
пазаруване купу-
вачите в САЩ
харчиха твърде

Снимка БГНЕС

роени часове след като беше одобрен в
долната камара на парламента за преми-
ер, Шиндзо Абе представи състава на каби-
нета си. Шиндзо Абе номинира депутатът от

Шиндзо Абе представи
кабинета си

БББББ
долната парламентарна камара, 55-годишния Фу-
мио Кишида за министър на външните работи на
Япония. Той ще поеме поста в момент, в който
Токио ще се опита да поправи обтегнатите си от-
ношения с някои от съседите си, като Китай и Южна
Корея.

Депутатът от долната парламентарна камара
Ицунори Онодера беше предложен от Абе за ми-
нистър на отбраната. Той ще трябва да осъществи
намерението на Абе за промени в пацифистката
конституция на страната.

Бившият министър на търговията, 63-годишният
Акира Амари, беше номиниран от Абе за министър
на икономическото съживяване. Амари ще трябва
да спасява намиращата се в рецесия японска ико-
номика.

Бившият японски премиер, 72-годишният Таро
Асо, е номиниран от Абе за министър на финанси-
те, предаде Франс прес. Асо ще трябва да поведе
битка срещу дефлацията и срещу скъпата йена -
двете препятствия, според новите управляващи,
пред конкуретоспособността на японската иконо-
мика.

Политическият ветеран Тошимицу Мотеги е вече
министър на икономиката, търговията и промишле-
ността. Той ще бъде натоварен да отговаря и за
енергийната политика на страна.

Нобутеру Исихара е новият министър на окол-
ната следа и ликвидирането на последиците от
ядрените аварии.

Държавен министър по въпросите на остров
Окинава става 54-годишният Итита Ямамото.

На представителя на коалиционния партньор
на Абе - партията Нова Комейто - Акихиро Оота, е
поверен постът на министър на земята, инфраст-
руктурата, транспорта и туризма. Оота е бивш пред-
седател на Нова Комейто.
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Интервю
Румяна Сидерова:

Над 700 000 българи са повярвали,
че могат да участват в управлението
В информационния лист кабинетът агитира да се гласува с „не”
на ядрения референдум, категорична е зам.-председателката на ЦИК

 Знае ли българинът за
какво и как трябва да гласу-
ва на референдума през яну-
ари? Съобщете точната
формулировка на въпроса,
върху който е допитването.

- Формулировката е в реше-
нието на парламента от 24
октомври т.г. и тя е предложе-
на от 76-те депутати от ГЕРБ.
Въпросът за референдума е:
“Да се развива ли ядрената
енергетика в Република Бълга-
рия чрез изграждане на нова
ядрена електроцентрала?”.
Като инициатори на допитва-
нето в същото решение на НС
са отбелязани  Инициативният
комитет, който беше събрал
подписка от над 760 000 граж-
дани, отговорили на въпроса:
“Да се развива ли атомната
енергетика в България чрез
изграждане на ядрена центра-
ла на площадка “Белене”? и
76-те народни представители.

Дали българинът знае за
какво и как трябва да гласува
на референдума през януари?
Започна разяснителна кампа-
ния по линия на ЦИК и вече се
представя клипът за гражда-
ните с увреждания на опорно-
двигателния апарат, защото
днес (27 декември) изтича
срокът, в който те могат да
подадат молби за подвижна
секция. Тръгват клиповете и за
правата на останалите граж-
дани - дописвания, срокове и
пр. Ще има и клип за начина
на гласуване. Той е идентичен
с гласуването при последните
избори - чрез знак “х” с хими-
кал, пишещ със син цвят, кое-
то е особено важно за валид-
ността на гласа. На бюлетина-
та трябва да пише: “Национа-
лен референдум”, вляво
въпросът, вдясно от него две
еднакви квадратчета, в които
пише “да” и “не”. В тях по диа-
гонал се отбелязва с “х” реше-
нието на гражданина. В избор-
ните помещения ще има отпе-
чатан плакат с указание как
се гласува и какви са правата
на гражданите в деня на вота.

 При какво условие рефе-
рендумът ще се смята за

Интервю на
Веселка ВЕНКОВА

Снимка АВТОРКАТА

РУМЯНА СИДЕРОВА е адвокат с 32-годишна прак-
тика. Като младши съдия е работила само две
години. Изборната материя й харесва, защото е
сфера, близка до професията на защитника - и
тук става дума за охраняване на конституционни
граждански права. Сидерова е член на Централната
избирателна комисия от президентските избори
през 2001 г. и е работила по време на всички
избори оттогава: местни, парламентарни, прези-
дентски, за ЕП. Зам.-председателката на ЦИК е
убедена, че решението една и съща комисия да
работи по пет години е полезно за членовете й,
които трупат опит.

20% ñà ìíîãî õîðà è ðåøåíèåòî èì
òðÿáâà äà îáâúðæå çàêîíîäàòåëÿ
ñúñ çàäúëæåíèå äà ñå ïðîèçíåñå
ïî âúïðîñà, êîéòî ñà ïîñòàâèëè

успешен, а НС ще трябва да
разгледа въпроса и да вземе
решение за развитие на яд-
рената енергетика, г-жо
Сидерова? И в какъв срок?

- Този въпрос е особено ва-
жен, защото ще мотивира
българските граждани да уча-
стват в референдума. Трябва
задължително да се знае, че
това е първият референдум по
инициатива на избиратели. По-
следният национален рефе-
рендум беше през 1971 г. - за
конституцията, но насрочен по

партийно-държавно решение.
Инициаторите, участвали в
подписката сега са повече от
10 на сто от гражданите. Имам
предвид представените в пар-
ламента, защото у организа-
торите, знам са останали до-
ста листове с имена и подпи-
си. Толкова солидна подкрепа
за подписката означава, че го-
ляма част от българските
граждани са повярвали, че
имат възможност лично да
участват в управлението на
държавата, отговаряйки на по-
ставения въпрос.

За да могат да се признаят
резултатите от референдума
трябва да са гласували поне
толкова избиратели, колкото
гласуваха през 2009 г. на пар-
ламентарните избори - 4 345
450 души. За да се приеме без-
прекословно въпросът от допит-
ването, и да е задължено НС
да вземе решение по него, по-
вече от половината гласопода-
ватели трябва да са казали “да”,
това са 2 172 726 човека. Осо-
бено държа да подчертая, че
има още една възможност, при
която Народното събрание е
обвързано с резултата от ре-
ферендума, независимо, че
няма да са гласували толкова
граждани, колкото на послед-
ните парламентарни избори.
Това е случаят, когато в допит-
ването участват 20% от всички
имащи право на глас и вклю-
чени в избирателните списъци.
Към настоящия момент това са
6 962 541 души. Което ще рече,
че трябва да са гласували поне
1 292 309. Тогава, ако повече
от половината от тях отговорят
с “да”, Народното събрание е
обвързано да вземе решение
по предмета на референдума в
тримесечен срок от деня на до-
питването и да оповести мер-
ките по изпълнение на това ре-
шение. Ако излязат поне 20 на
сто от избирателите, нека не
се притесняват, няма да е про-
пилян техният вот. Противоре-
чия няма, законодателят е пре-
ценил, че 20 процента са го-
лям брой хора и решението им
трябва да обвърже законода-
телния орган със задължение
да се произнесе по въпроса,
който те са поставили на рази-
сквания.

 Гарантиран ли е инфор-
мираният избор на гражда-

ните, г-жо Сидерова?
- Има законово създадени

условия, даващи гаранции на
защитниците на двете тези по
въпроса на референдума. Об-
щините се задължени да им
дадат безвъзмездно помеще-
ние за агитация и разяснител-
на кампания. За съжаление
Законът за пряко участие на
гражданите в държавната
власт и местното самоуправле-
ние препраща към Изборния
кодекс и останалите форми на
тази разяснителна кампания,

които са в националното ра-
дио, телевизия и другите ме-
дии, те остават на принципа
“предизборна кампания” и са
заплатени. Недокрай е обмис-
лен въпросът, че става дума за
пряко участие на граждани, за
по-трудно финансиране, за
нужда от създаване на условия
за по-добра възможност. Дис-
путите, които ще организира
БНТ са останали извън запла-
щането и това е добро реше-
ние, защото там е мястото, на
което ще се сблъскват, но и
разясняват тезите, поради по-

голямото време, с което се раз-
полага, защото клипът и хро-
никата са по една минута и в
тях по-скоро се води агитация.

 Достатъчно ли са сред-
ствата, отпуснати на ЦИК
за разяснителна кампания?

- Тя трябва да се отличава от
кампанията на инициативните
комитети, участващи в рефе-
рендума. ЦИК разяснява пра-
вата на гражданите. Уви, има-
ме много ограничени средст-
ва, въпреки искането ни за
поне 200 000 лв. да бъдат

предвидени в план-сметката на
МС, като се има предвид, че за
първи път се прави референ-
дум, поискан от такава голяма
група граждани. Една трета от
отпуснатите ни средства ще
отидат за клиповете и остават
много малко средства за пла-
тено разясняване през частни-
те медии. Очевидно няма да се
осъществят част от намерения-
та ни, сред които разпростра-
нение на писмени материали.

 Контролира ли ЦИК по
някакъв начин информацион-
ния лист с мотивите на пра-
вителството?

- За съжаление мнозинство-
то от Централната избирател-
на комисия се дръпна и не
пожела ние да имаме някакъв
контрол, позовавайки се, за
съжаление, на оскъдните раз-
поредби в Закона за референ-
думите, които обвързват МС със
задължението да организира
отпечатването. Според мен
стъпват на неправилната пози-
ция, че ЦИК няма правомощия,
а това е право на правителст-
вото и не желаят да контроли-
рат съдържанието. Този въпрос
при нас стои в момента.

 Но той е особено съще-
ствен.

- В заседанието на МС от 12
декември е приет информаци-
онен лист, който, според мен
като юрист, няма почти нищо
общо с онова, което му е вме-
нено със закона за прякото
участие - да има формулиров-
ка на въпроса, кратка инфор-
мация за мотивите за референ-
дума, въз основа на предложе-
нията за неговото произвежда-
не. И тъй като в решението на
НС са посочени и инициатив-
ния комитет, и депутатите от
ГЕРБ, трябваше да има кратка

мотивировка и от двата типа
мотиви. За съжаление има
само два абзаца от групата
народни представители и нито
дума от мотивите на онези над
700 000 граждани, които събра-
ха подписка и реално иниции-
раха референдума. В 3/4 от ин-
формационния лист МС си е
позволил да разяснява собст-
вените си позиции (недопусти-
мо от каквато и да е гледна
точка), собствената си енергий-
на програма, правила за пло-
щадки за атомни централи...
Няма никакво право еднопар-
тийният кабинет със средства-
та на избирателите, използвай-
ки държавния ресурс, да разяс-
нява личните си цели. Четете и
ще видите - по същество там се
агитира да се гласува с “не”
срещу изграждане на нова
ядрена електроцентрала!

 В какъв срок трябва да
се появи информационният
лист?

- Законодателят не е опре-
делил, но логиката изисква
това да стане с началото на
разяснителната кампания.

 Как ще се разпростра-
нява?

- Няма засега решение и
позиция на ЦИК.

 Колко сериозна е запла-
хата при това положение от
манипулации, предвид екс-
пертността на въпроса за
референдума?

- Както са формулирани мо-
тивите си е реална заплахата
от манипулиране, защото има
едни други виждания, а не
възможността инициативните
комитети да си поканят експер-
ти, които да отстояват тяхната
теза. В решението си за ин-
формационната кампания ЦИК
осигури да няма спорове при
различните форми на инфор-
мационна кампания.

 Корпоративният инте-
рес може ли да повлияе върху
резултата от допитването,
г-жо Сидерова? Ако вече не е
повлиял чрез въпросните
мотиви в информационния
лист...

- Това е политически въпрос,
не мога да ви кажа. Съществу-
ва общо мнение, че би било
възможно. Правя изводите си
само от юридическа гледна
точка и често ме упрекват, че
мисля само правно.

 Кои са клопките пред ре-
ферендума в законовата
уредба?

- В липсата на изчерпател-
на законова уредба, която не-
минуемо налага препратки. В
стария вариант на Изборния
кодекс беше поне по-точно
посочено, че за национален
референдум действат нормите
на Закона за избор на народ-
ни представители. Сега обаче
е използвана мъглявата поста-
новка със съответните разпо-
редби от Изборния кодекс. А,
кажете сега кои са “съответни-
те разпоредби”, след като там
има разпоредби за избор на
народни представители, за
президент, за европейски и за
местни избори? ЦИК настоя-
ваше да действат старите ко-
мисии, защото така е написа-
но в закона: “районните изби-
рателни комисии за парламен-
тарни избори”, а такива могат
да бъдат само вече назнача-
ваните районни комисии.

 Имате ли надежда да не
бъде пропиляно доверието,
че допитването може да е
инструментът в ръцете на
избирателя, чрез който той
да влияе при взимането на
политически решения?

- Ако излязат достатъчно
избиратели и активно гласу-
ват, има надежда!

‘
‘
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Предколедното нечудо
на премиера

ЕВА
КОСТОВА

АЛЕКСАНДЪР
СИМОВ

Честит 8 март,
скъпи бащи!
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ДЕН НА ВОЕННОТОПОГРАФСКАТА СЛУЖ-
БА НА БЪЛГАРСКАТА АРМИЯ. На тази

дата през 1891 г. с княжески
указ е създадено Топографско
отделение при Генералния щаб
на Българската армия. Поставя
се началото на военнотопограф-
ската служба. Денят е обявен за
празник със заповед на министъ-
ра на отбраната от 18 ноември 1991 г.

537 - ОСВЕТЕНА Е ЦЪРКВАТА „СВЕТА
СОФИЯ” В КОНСТАНТИНОПОЛ (ИСТАН-
БУЛ). Тържестве-

ната церемония е
извършена в присъ-
ствието на император
Юстиниан I. Впечат-
ляващо инженерно
постижение за време-
то си, “Света София”
в продължение на хилядолетие, до построя-
ването на Севилската катедрала през 1520 г.,
е най-голямата църква в света. След падане-
то на Константинопол под османска власт
през 1453 г. “Света София” е превърната в
джамия. След разпадането на Османската
империя правителството на Турция секулари-
зира сградата през 1934 г. и от следващата
година тя функционира като музей.

1872 - ВАСИЛ ЛЕВСКИ Е ЗАЛОВЕН В
КЪКРИНСКОТО ХАНЧЕ. Заедно с него са

задържани и двамата
му придружители Нико-
ла Цвятков и Христо
Цонев Латинеца. След
обесването на Васил
Левски придружителите
му са освободени и се
завръщат по домовете
си в Ловеч. Ханчето е
изоставено и не функционира. В края на ХIХ
в. пожар унищожава порутената постройка и
остават само основите й. През лятото на 1901
г. проф. д-р Параскев Стоянов посещава руи-
ните на ханчето и прави архитектурна снимка
на основите. Записва разположението и раз-
мерите на стаите. На 26 декември 1901 г. лов-
чанци и къкринци поставят паметна плоча на
мястото, където е бил заловен Апостола. На
10 май 1931 г. ханчето е открито като музей.

1934 - РАЖДА СЕ ВАНЯ ВОЙНОВА, БАС-
КЕТБОЛИСТКА (УМИРА 1993 Г.). Играе на

поста централен нападател. С
отбора на “Славия” печели
Купата на европейските шам-
пиони през 1959 и 1963 г.
Носителка на 12 последова-
телни републикански титли.
Участва на три световни
първенства по баскетбол,
като през 1959 г. в Москва
българският отбор печели
сребърните медали, а Войно-
ва е обявена за най-добър
център. Определена за бас-
кетболистка № 1 на Европа през 1958 г., кога-
то българките печелят златен медал на ЕП в
Лодз (Полша). Ваня Войнова е първият спор-
тист, отличен с наградата Спортист на година-
та на България през 1958 г. През 2001 г. е
приета посмъртно за почетен член на Залата
на славата в Ноксвил, щата Тенеси, САЩ.

1945 - СЪЗДАДЕНА Е СВЕТОВНАТА БАН-
КА. Тя е една от петте ин-

ституции, основани в резул-
тат на Бретън-Уудската кон-
ференция през 1944 г. Меж-
дународният валутен фонд е
втората. В конференцията
участват делегати от много страни, като най-
влиятелно присъствие имат САЩ и Велико-
британия, които доминират в преговорите.
Макар че и СБ, и МВФ са базирани във Ва-
шингтон, Световната банка обичайно е огла-
вявана от американец, а фонда - от европеец.

2003 - ПЕТИМА БЪЛГАРСКИ ВОЕННОСЛУ-
ЖЕЩИ ЗАГИВАТ В ИРАК. На тази дата ба-

зата ни “Индия” в Кербала е атакувана с кола
бомба. Загиват кап. Георги Качорин, ст. лейт.
Николай Саръ-
ев, мл. серж.
Антон Петров,
ст. серж. Иван
Инджов, ред-
ник Свилен Ки-
ров. Други 27
души от бъл-
гарския кон-
тингент са ра-
нени и настане-
ни в болница. Посмъртно загиналите военно-
служещи са повишени във военно звание. 30
декември 2003 г. е обявен от Министерския
съвет за ден на национален траур.

Предколедната поява
на Бойко Борисов във
“Всяка неделя” беше за-
мислена като празничен
политически блокбастър.
Целта на телевизионния
спектакъл беше да се ре-
стартира отново медийни-
ят чар на премиера, поза-
вяхнал от коварния начин,
по който отряза всички
българи от идеите за ко-
ледни добавки и абсолют-
ната наглост на властта
при назначаването (никак-
во избиране не беше) на
Сотир Цацаров за главен
прокурор.

Декорът на коледно-
то шоу протече с маската
на “Събеседник по жела-
ние”, въпреки че, ако
се организира класация
за “Медиен натрапник
номер 1”, е ясно отсега,
че Борисов ще грабне

първото място.
Въведението в разго-

вора беше изумително.
Водещият (подготвен да
изиграе ролята си на
строг и упорит критикар
на непослушната опози-
ция) попита премиера
дали вярва в безсмъртие-
то на душата. Борисов се
оплете на тази богослов-
ска територия. Вместо ня-
какъв прочувствен фило-
софски отговор, той реши
да заложи на изпитаната
схема - кабинетът наливал
пари в ремонта на църкви,
а Началникът одобрител-
но кимал от небесата.

А това отприщи поред-
ната порция небивал по-
литически нарцисизъм.
Невероятно е дори за ос-
мисляне това колко много
Бойко Борисов, версия
2012, прилича на Бойко

Борисов, версия 2009. Пак
същите изтъркани клише-
та за това, че поел поли-
тическа отговорност и де-
журното политическо
мрън-кане, че не получа-
вал и думичка на благо-
дарност за усилията, кои-
то полагал. Вероятно по-
ради тази причина Бори-
сов от 2012 година пак
успя да обяви, че никога
не е имало такава свобо-
да в България. Защото в
България фактите (три по-
редни години страната се
срива надолу в класация-
та за свобода на словото)
просто не са важни. Бори-
сов можеше да каже всич-
ко, което поиска, понеже
изявата му може много
повече да се окачестви
като шоу, отколкото като
политика. Заради това
бяха и тези светски закач-

ки с жената до Сергей
Станишев, въпреки че
премиерът би трябвало да
си дава сметка, че имен-
но нарушаването на доб-
рия тон към опонентите и
всепозволеността в това
отношение е един от ос-
новните признаци, че сво-
бода няма. Или има сво-
бода, но тя е за един-
единствен човек.

Заради това няма как
да не плаши и поведени-
ето на водещия на “Всяка
неделя”. Причината, пора-
ди която Кеворкян е
влязъл в някаква своя бит-
ка със Сергей Станишев,
е твърде неясна. Но всич-
ки зрители на това интер-
вю забелязаха как журна-
листиката не само отстъ-
пи на заден план, но дори
си взе сбогом завинаги с
това предаване. Кеворкян

упорито бе решил да из-
копчи нещо неприятно за
Станишев, някаква обида,
някакъв тежък коментар,
някаква странна интрига.
В името на какво обаче -
не се изясни. И журнали-
стиката изчезна в мига, в
който премиер и водещ за-
почнаха да се усмихват
един на друг в един лаки-
ран телевизионен флирт,
който се разигра пред
очите на всички.

Щеше да бъде колед-
но чудо, ако всичко това
не се бе случило. Но
българската телевизион-
на действителност понача-
ло е чужда на чудеса.
Където се шири Бойко
Борисов, чудесата просто
не се котират като явле-
ние.

Защото не са магист-
рали.

Вчера беше мъжкият
8 март - ден, в който се
чества бащинството. Та
да видят и мъжете какво
е да имаш само един ден
празник, а през остана-
лото време да теглиш
хомота на всекидневие-
то. Бащите въобще не си
губиха времето и ведна-
га го удариха на шест-
вие, облечени като Дядо
Коледа. Шествието им
обаче беше по далеч по-
сериозен повод и под
мотото за отговорно ро-
дителство. Беше и свое-

образен протест, привли-
чане на вниманието към
невъзможността да бъ-
дат с децата си дори по
празниците, тъй като
раздялата на двамата
родители не позволява
тази малка радост.  “Ре-
жимът на личните отно-
шения”, както го наричат
познавачите, се опира
на често недоизпипани
законови положения, но
нерядко е и въпрос на
лични предпочитания, на
инат или игра на нерви,
демонстрация на сила,
дори в някои случаи при-
ема толкова уродливи
форми, че е трудно да ги
приеме нормален човек.
Причините всяко семей-
ство си ги знае, но стра-
дащите неизбежно са
наследниците.

Всеки е гледал поне
по една серия от подоб-
ни семейни драми с оса-
катено детство. Надали
някой може да даде ре-

цепта как може да се
разреши подобен про-
блем в някоя фамилия,
дори и промененият Се-
меен кодекс не дава ед-
нозначен отговор. Пък и
законът у нас, знае се,
често е само на книга, но
опре ли до конкретните
казуси, търпи какви ли не
намеси, внушения и
тълкувания във времето.
Въпросът може да се ог-
леда от много страни - и
социално, и икономичес-
ки, и морално. Но откъде-
то и да се погледне - ре-
зултатът е негативен. Осо-
бено днес, особено в на-
шата държава. Държава,
която не може да се по-
хвали с нищо социалноз-
начимо, което хората да
усетят.

Няма я помощта за
младите семейства, няма
ги брачните консултации
с психоаналитик, дето
сме ги виждали по други
страни, няма ги детските

градини и ясли, няма ги
парите, с които да отгле-
даме здрави и добре
възпитани българчета.
Каквото и да се сетите -
все го няма. Има ги абор-
тите и разводите, съвме-
стното съжителство, в ко-
ето често и двамата ро-
дители вятър ги вее на
бял кон... Патриархално-
то днес е смешно, тради-
циите - наивни, а всеоб-
щата изнервеност съвсем
не е катализатор за по-
добра перспектива в на-
шите бит и душевност.

Иначе с този ден
празниците стават пове-
че, мъжете някъде даже
подаръци получават на
него, като най-големият е
възможността да пре-
гърнат децата си. И както
пожела един от мъжете
на шествието, “повече
вяра на всички българи,
да вярват на себе си и
ако могат, на Господ да
вярват повече”. Амин!



12 ЧЕТВЪРТЪК 27 ДЕКЕМВРИ 2012

Обзор www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

Г

Здравеопазване
в мозъчна смърт

Симптомите са отвличане
на внимание, скандали, провали
и несъстояли се реформи

На стр. 29

Аида
ПАНИКЯН

Годината на дракона - годи-
на на успехи и победи, започна
с гръмкото съобщение, че с 10
млн. лв. повече ще са средства-
та за здравеопазване през 2012
г. в сравнение с предходната. И
с обещанието на тогавашния
министър Стефан Константинов,
че увеличените средства ще са
предназначени най-вече за по-
добряване на спешната помощ.
Това, разбира се, не се случи, а
малкото пари, с които приемнич-
ката на Константинов - Десисла-
ва Атанасова, се опита да си
направи пиар, предизвикаха по-
скоро проблеми в центровете за
спешна медицинска помощ.

Още при дебатите за бюджет
2012 на НЗОК преди повече от
година стана ясно, че България
ще продължи да е в дъното на
Европа по пари, отделяни за
здравни грижи, а бюджетът на
касата е наистина бюджет на

статуквото при
потъване

Стана ясно, че големите
обещания за реформа в систе-
мата очевидно няма да се слу-
чат и през 2012 г. Нещо повече
- през януари здравният ми-
нистър Стефан Константинов
призна, че тежките реформи в
сектора остават за следващия
мандат. А една от афиширани-
те идеи, че хоспитализациите
ще бъдат намалени за сметка
на увеличаване на парите в до-
болничната помощ, се сгромо-
ляса и това бе предопределе-
но: парите и за общопрактику-
ващите лекари, и за специали-
стите, и за профилактика бяха
същите като в предишната го-
дина. Само преди дни поред-
ният шеф на НЗОК Пламен
Цеков съобщи, че през година-
та е поставен нов рекорд по
броя на отчетените хоспитали-
зации - над 1,7 млн., което е с
40 хил. повече от 2011 г. Днес
това показва, че и методиката
за финансиране посредством

делегирани бюджети за болни-
ците се провали.

Още в първите дни на годи-
ната общински болници сигна-
лизираха, че има опасност да
затворят врати заради непосил-
ни условия за сключване на до-
говори с НЗОК по някои от ма-
совите клинични пътеки. Причи-
ната бе, че за част от тях през
2012 г. се постави изискването
за по-високо ниво на компетент-
ност, а за други - клинична ла-
боратория на второ ниво, с как-
вато повечето болници не раз-
полагаха. Друг пропуск постави
още една голяма въпросителна
пред българското общинско
здравеопазване - отношенията
на здравния министър и депута-
тите се обтегнаха. Това стана,
след като здравната комисия не
прие предложени от него про-
мени в Закона за лечебните
заведения, но на повърхността
излезе друго: 3 часа преди из-
слушването на директорката на
агенция “Медицински одит” доц.
Златица Петрова бе... “просто ос-
вободена” от министъра. Той из-
рази очакването си, че контрол-
ният орган ще работи по-добре
през 2012-а в сравнение с пред-
ходната година, но повече от 11
месеца нищичко не се е чуло за
работата на т.нар. медицинска
ДАНС. Е, с едно изключение,
когато през лятото бяха обявени
някои от “големите грехове” на
“Пирогов”, че поддържали биб-
лиотека за пациенти, или, че
бордът на ИСУЛ нямал 3-годи-
шен бизнес план, или хематоло-
гията, която въртяла кафене...

„Ценя труда си!”

Докато цели два месеца бол-
ниците работиха без договори с
НЗОК и в пълно неведение как-
ви бюджети ще им бъдат отпус-
нати, в средата на февруари ста-
на известно, че в НЗОК са си
раздавали бонуси, а управител-
ката Нели Нешева е взела 13
507 лв. бруто! На свой ред Не-
шева повдигна въпроса “как са
разпределени 5 млн. лв. бонуси
в МЗ”. Дори въпросът, който мно-
гократно опозицията задаваше
“за какво са използвани 340 млн.
лв. трансфер от НЗОК към МЗ
през 2011 г.” не я спаси от “по-
рицанието” на партията й.

Междувременно избухна по-

жарът с отдавна тлеещия скан-
дал с цените на лекарствата,
който повлече към списъка на
“подалите оставка” здравният
министър Константинов и заме-
стничката му Гергана Павлова.
Въпросното “разкритие” бе на-
правено в опит да бъде потулен
скандалът около Нешева - една
от основателките на ГЕРБ, но
нещата взеха друга посока.

Върху този скандал се на-
сложи друг - бонусите в Про-
грамата за борба със СПИН,
туберкулоза и малария.

Късно вечерта на 28 фев-
руари Надзорният съвет на
НЗОК утвърди “задължителни-
те прогнозни” бюджети, като се
оказа, че голяма част от хора-
та в надзора видели числата
часове преди заседанието.

През март с летящ старт Кон-
стантинов бе заменен от сигу-
рен човек на министерския пост:
“Чувствам се като

тежката артилерия

на ГЕРБ”, заяви Десислава Ата-
насова, четвъртият здравен ми-
нистър в правителството на
ГЕРБ. И пак през март Нешева
бе заменена от съпартиеца си
депутатът Пламен Цеков, влязъл
в полезрението на медиите
през 2010 г., след като беше
замесен в скандала с т.нар. нар-
копоправка. При избора му Ис-
кра Фидосова коментира: “Чо-
век, който е показал своя мо-
рал, чест и достойнство, човек,
който има управленски опит...”

С няколко превъплъщения
през месеците и умело
поддържане на огъня, скандалът
с неколкократно увеличените за
година цени на лекарствата се
очертава като скандал на годи-
ната в сектора. Така и до края й
намеренията за намаляване на
цените на лекарствата си оста-
наха намерения, а действията и
мерките за осъществяването им
се оказаха наистина

кухи, безсмислени и
неработещи

И анкетната комисия в пар-
ламента, която да разследва
причините за скъпите лекарст-
ва, и Сметната палата установи-
ха едно и също, а докладът на
палатата е даден на прокурор.

През пролетта, според обърка-
ните думи на министърката,
фирмите щяха да бъдат
задължени да дават отстъпки от
цените на лекарствата на каса-
та, но всъщност въпросните
трябваше да се правят на... до-
бра воля!?! Стигна се дотам, че
Атанасова почти поиска лекар-
ствата без рецепта да подле-
жат на държавна регулация.
Доста шум вдигна около себе
си четвъртият здравен министър
на ГЕРБ и с “мъжествената си
борба”, която от самото начало
бе ясно, че е обречена, и около
изтърканата идея за намалява-
не на ДДС върху лекарствата.

За простосмъртния българин
и след цялата пушилка, вдигана
от “тежката артилерия”, се ока-
за, че крайната цена на медика-
ментите в аптеките не само не
се понижи, а в много случаи се
увеличи. Българската държава
продължава да плаща 44% от
стойността на лекарствата, а
останалото българинът дава от
джоба си; разходите за лекарст-
ва затрудняват семейния бюджет
на 70% от българските пациен-
ти, а всеки 5-и болен прекратява
лечението си по финансови при-
чини. Така пациентът остава
нещо като между клиент и за-
ложник на здравната система.

Другият пожар, който Атана-
сова се хвърли да “гаси”, бяха
здравнонеосигурените - първо
с нелепата си (и противозакон-
на, въпреки дипломата си на
юрист) идея, да не се преизда-
ват лични карти и шофьорски
книжки на тези хора. Така тя се
опита да “доразвие” идеята си
държавата да лишава от адми-
нистративни услуги от времето,
когато бе председател на пар-
ламентарната здравна комисия.
Тази идея бе последвана от
друга, още по-безумна - при
сделките за покупко-продажба
на имоти и автомобили да се
представят задължителни из-
влечения за платени здравни
осигуровки!  Плодовете от по-
добни “мерки” на Атанасова и
тримата й предшественици да-
доха горчиви плодове: в среда-
та на 2009 г. здравнонеосигуре-
ните бяха под 1 млн. души, сега
(според някои източници) са
близо 1,9 млн. Всичко това не
попречи ден след атентата на
бургаското летище Атанасова
да заяви: “Горда съм, че съм ми-
нистър на здравеопазването”.

През юни бе забранено тю-
тюнопушенето на закрито, а
през декември управляващите

взеха да се отмятат. Пак през
юни най-сетне се осъществи
така чаканото увеличение с
18% на заплатите в спешната
помощ, но много скоро стана
ясно, че въпреки това 27% от
работещите планират да напус-
нат и едва 37% са мотивирани
да продължат работа там. От
стенограма на кабинета от края
на октомври стана ясно, че ре-
формата в спешната помощ ос-
тава за след 2014 г., когато за-
почва следващият програмен
период на финансиране от Ев-
рокомисията.

През юли Конституционни-
ят съд показа

червен картон
на трансферите

на средства от НЗОК към МЗ
(разбирай към фиска)! Неусвое-
ните 50 млн. лв. добре му дойдо-
ха на Дянков. Така бе отхвърле-
но предложението на БСП тези
пари да бъдат разпределени
между общинските болници.

Август ще се помни не тол-
кова с пушилката около Колек-
тивния трудов договор в здраве-
опазването, колкото с новата
още по-рестриктивна методика
на финансиране на болниците,
която трябва от 2013 г. да заме-
ни досегашните фиксирани бю-
джети. Според нея има ограни-
чение не само в парите, а и в
броя болни, които могат болни-
ците да лекуват по всяка една
клинична пътека. През септем-
ври директорът на касата Пла-
мен Цеков отхвърли исканията
на лекарския съюз да се създа-
де съвместна комисия, която да
изготви взаимно приемлива
методика, а МЗ прехвърли към
НЗОК ваксино профилактиката,
разходите на болничните отде-
ленията за интензивни грижи,
разходите за диагностика на
онкологични заболявания с РЕТ
скенерите и разходите за ин
витро процедури.

Покрай оставките в кръвните
центрове през октомври мина
някак си незабелязан кадровият
кадрил в Изпълнителната аген-
ция по лекарствата. После стана
известно, че от догодина фарма-
цевтите ще могат да изпълняват
ограничен брой рецепти по ли-
ния на НЗОК.

През ноември пак парата
отиде в свирката покрай идеите
за правото на българката да
ражда у дома. За сметка на това
декември в здравеопазването е
обхванат от юлска жега. В нача-
лото на месеца Софийският апе-
лативен съд потвърди присъда-
та от първа инстанция, че първи-
ят здравен министър на ГЕРБ
Божидар Нанев е невинен за
сделки, сключени при избухва-
нето на грипната пандемия в
края на 2009 г., с които били
нанесени щети на държавата за
2,5 млн. лв. Някак си на заден
план остана и скандалът с име-
ната на видни лекари, които
били сътрудници на Държавна
сигурност. Декемврийските го-
рещници в здравеопазването
обаче дойдоха няколко дни по-
късно, когато лекарският съюз
прояви характер и отказа да
подпише рамковия договор за
2013 г., въпреки че и лекарите
бяха съгласни, че параметрите
му са малко по-добри, “тъй като
има допълнителни 20 млн. лв. за
болнична помощ и договорени
30 нови клинични пътеки”, ко-
ментираха лекари. Въпреки това
те бяха убедени, че “не може
парите за здравни вноски да се
дават по други направления (във
фискалния резерв - б.р.) и лека-
рите да участват в кражбата на
тези средства”. Патовата ситуа-
ция дойде от това, че в бюджета
на НЗОК за 2013 г. са  заложени
нови дейности, но те не са вклю-
чени в НРД за 2013 г. Но ГЕРБ
бързо отвърна на удара и, оби-
чайно, с гласовете на своите
депутати и на 7 услужливи неза-
висими, си прие промените в
Закона за здравното осигурява-
не, според които Надзорният
съвет на НЗОК да отпуска пари
за невключените в рамковия
договор дейности.
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РАЗПРОСТРАНЯВА СЕ 
С ВЕСТНИК

В  рамките  на  проекта  RUSSIA  BEYOND  THE  HEADLINES

 NOTA BENE

НОВИНИ

Греяно вино, захарни петлета, шоколадов 
Дядо Мраз и други такива атрибути са харак-
терни за всеки новогодишен панаир. Тази го-
дина в Москва ще  бъдат открити над сто пана-
ира, където всеки ще може да се потопи в 
атмосферата на най-народните празници: 
Нова година и Коледа. Фасадите на сградите и 
улиците вече се украсяват, а първите панаири 
ще посрещнат гостите си на 23 декември.

Премиерът на Русия Дмитрий Медведев под-
писа разпоредба за утвърждаването на дър-
жавната програма по „Предоставяне на дос-
тъпно и комфортно жилище и комунални 
услуги на гражданите на Руската федерация“. 
Първият етап от реализацията на програмата 
трябва да приключи към 2015 г., вторият – към 
2017 г., а третият – към 2020 г.

Основните цели на програмата са по-голяма 
достъпност на жилищата и повишаване ка-
чеството на жилищното осигуряване на насе-
лението, като се вземе предвид и задължение-
то на държавата да осигури жилище за 
отделни групи граждани, както и подобряване 
качеството на жилищно-комуналните услуги за 
населението. Предвижда се и намаляване на 
лихвите по ипотечните кредити и увеличаване 
на жилищното кредитиране.

Хайде на панаира

Жилищата – по-достъпни

Юрий
Совцов

РЕДАКТОР

С
ъвсем скоро ще се съберем на праз-
ничната трапеза в очакване на полу-
нощ, след което ще вдигнем чашите. 
За какво да пием? 

2012-а беше наситена със събития, едни до-
несоха радост, други – огорчения. В това праз-
нично издание на „Русия и България“ се избро-
яват главните събития в Русия през 2012 г. Но 
ние ще си припомним по-скоро нещо друго – ро-
дителите, приятелите, роднините, и ще им по-
желаем дълголетие. Ще пием и за децата и вну-
ците, за да растат щастливи. На себе си ще 
пожелаем здраве през новата 2013 г. Каква ще 
бъде тя? Астролозите казват, че ще донесе 
много мъдри решения и справедливи дела, и 
късмет. Тъмната водна Змия според китайския 
хороскоп символизира разум и мъдрост, воля 
и блясък. Метеоролозите предсказват, че по 
цялата планета идното лято ще е горещо и с от-
четени температурни аномалии, но техните 
предсказания  често са неточни. Икономисти-
те вещаят продължение на финансовата криза 
и като че ли няма други варианти... Но, ще 
видим. А сега ви желаем щастие, късмет и кре-
пко здраве! И до нови срещи! Следващият ни 
брой ще излезе през февруари.

Честита Нова
година!

Повечето от руснаци (62%) 

оценяват ситуацията в страната 

като положителна или нормална. 

За това сочат данните от 

наскоро проведеното 

обществено допитване.

Русия: всичко е наред!
Огледало Мнозинството руснаци смятат, че работите в страната вървят добре

За последните 

девет години 

гражданите 

на Русия са 

започнали 

по-често да 

казват, че 

се гордеят с 

постиженията 

на страната, 

отчитат 

социолозите 

от “Левада”

Любителите от КВН станаха професионалисти и 

развличат публиката в най-различни шоута

В края на миналата година, ко-
гато бе проведено аналогична 
анкета, тази гледна точка се 
споделяше от 54% от участни-
ците в нея. РИА „Новости“ съ-
общава, че според допитване-
то на ВЦИОМ ситуацията в 
регионите се оценява положи-
телно от 66% от анкетирани-
те, а в градовете и селата – от 
63%.

Изследването показва, че 
ситуацията в личния живот и в 
живота на околните се разви-
ва по най-позитивния начин за 
респондентите. Болшинство-
то анкетирани съобщават, че 
в живота на техните близки, а 
и в техния живот всичко е нор-
мално (съответно 59 и 61%), а 
позитивните оценки надделя-
ват над негативните (съответ-
но 21% срещу 15% и съответ-
но 24% срещу 15%).

Още едно допитване, про-
ведено този път от „Левада-
център“ сочи, че за последни-
те девет години гражданите 
на Русия са започнали по-чес-
то да казват, че се гордеят с 
постиженията на страната. 
Социолозите отбелязват, че 
повод за това дават преди 
всичко руската история, лите-
ратура и наука. Предишната 
анкета на „Левада-център“ 
през 2003 г. беше на тема до-
колко гражданите се гордеят 
от постиженията на Русия. Ко-

гато същото допитване се про-
веде от социолозите в края на 
2012 г., се оказа, че „гордостта 
от страната“ у гражданите се 
засилва. Както показват ре-
зултатите от поредното из-
следване, най-голям повод за 
гордост гражданите тради-
ционно получават от руската 
история (80%), постиженията 
в спорта (74%), литературата 
(73%), науката и техниката 
(66%) и от въоръжените сили 
на страната (59%). В малцин-
ство се оказват тези, които от-
казват да се гордеят от исто-
рията (17%), спортните успехи 

(23%) и литературата (20%).
Както показва допитването 

на „Левада-център“, броят на 
тези, които се гордеят със со-
циалната справедливост и с 
нивото на социална защита в 
РФ, се е повишил от 11% до 
23-24% за периода от 2003 до 
2012 г. Увеличил се е делът на 
тези, които се гордеят с ико-
номиката на страната, от 14% 
на 33%, с политическото вли-
яние на РФ в света – от 29% на 
46% и дори от „състоянието на 
демокрацията“ – от 13% на 
31%.

Експертът от Московския 

център „Карнеги“ Мария Лип-
ман заяви пред вестник „Ком-
мерсант“, че „На такива въпро-
с и  х о р а т а  о т г о в а р я т , 
ръководейки се от общите 
чувства, и предават общото 
усещане за това в какво поло-
жение се намира Русия“. Спо-
ред нея в случая върху об-
щественото мнение оказват 
влияние „общото повишение 
на благосъстоянието на русна-
ците“. Социолозите отбеляз-
ват, че: „За последните 12 го-
дини проблемът с нищетата 
отиде на заден план за значи-
телна част от населението.“

KOНСТАНТИН МИЛЧИН
РУССКИЙ РЕПОРТЕР

СВЕТОСЛАВА ЦВЕТКОВА
РУСИЯ И БЪЛГАРИЯ

Хуморът е един от методите на 

социалната терапия: анализът на 

това как и над какво се 

надсмиват хората, може да 

разкрие техните страхове, 

проблеми и комплекси. 

Руснаците не се страхуват да се 
надсмиват над себе си

Огледало Смешните анекдоти и шеги са признак за обществено здраве

Явлението КВН
В телевизионния формат на 
КВН („Клуб на веселите и на-
ходчивите”) се състезават от-
бори от осем-десет души, 
които разказват шеги на сце-
ната, като едновременно игра-
ят своите герои. Форматът 
възниква в СССР в зората на 

живот закипява с нова сила. 
По същността си „клубът на 
веселите и находчивите” в 
Русия представлява ковачни-
ца на кадри за младите хумо-
ристи, които от неотдавна за-
почнаха да отстъпват на втори 
план.

„За по-голяма част от хора-
та е по-лесно да говорят за 
каквото и да е, но само не и за 
себе си – коментира опита на 
руския стенд-ъп московският 
стенд-ъп комик Николай Кули-
ков. – През съветско време и 
през 90-те ние гледахме хора-
та от КВН, които излизаха на 
сцената, но не говореха за 
себе си. Те излизаха на сцена-
та с лист хартия и казваха: 
„Леля Соня това и това” или 
„Руснаците това и това”, а са-
мите тях ги нямаше там”.
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телевизията през 1950-те и се 
ползва с голяма популярност. 
В цялата страна възниква 
КВН-движение. По подобие на 
програмата се организират 
КВН-игри в училища, универ-
ситети и предприятия.

Селекционните турнири за 
КВН се провеждат във ВУЗ-
ове в цялата страна, като до 
телевизията стигат само най-
добрите отбори. По времето 
на брежневския застой про-
грамата е закрита, но малките 
клубове продължат да съ-
ществуват. След възраждане-
то на формата по време на Пе-
рестройката хумористичният ПРОДЪЛЖЕНИЕ НА СТР. 16
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02 ЧЕТЕТЕ НА www.russia.bg  
На историята и днешния ден на руско-
българските отношения е посветен сайтът на 
посолството на Русия в България

РУСИЯ И БЪЛГАРИЯ
НОВИНИ. АНАЛИЗИ. ГЛЕДНИ ТОЧКИ
ДУМА  ЧЕТВЪРТЪК_ДЕКЕМВРИ  27_2012Какво ново?

Нова клапа 
Руските кардиохирурзи за 
първи път в света импланти-
раха най-новата пълнопри-
точна сърдечна клапа, която 
е разработена от родни спе-
циалисти, съобщи професор 
Сергей Никонов от Научния 
център за сърдечносъдова 
хирургия „Бакулев”. 

Клапата може да се им-
плантира при възрастни с 
аортен порок на сърцето, но 
най-главното е, че тя е подхо-
дяща за  деца със сложни 
сърдечни пороци.

Henessy  от село
В района на подмосковното 
селце Малаховка полицаите 
откриха две линии за произ-
водство на алкохол от прес-
тижни марки. 27 000 бутилки 
готова продукция са били 
подготвени за експедиция. 
Иззети са и 95 000 фалшиви 
специални бандероли. Съ-
дейки по етикетите и бутил-
ките, това са били „знатни ви-
нопроизводители“  –  в 
нелегалния цех се произвеж-
дал ром Bacardi, уиски Johnie 
Walker и коняк Hennessy.

ДЕТАЙЛИ

По-внимателно!
Правителството внесе в Дър-
жавната Дума законопроект, 
с който предвижда възмож-
ност за поставяне на забрана 
за влизане в нашата страна 
на чужди граждани и лица 
без гражданство, които не са 
напуснали територията на РФ 
в срок от тридесет дни след 
края на разрешения срок за 
временното им пребиваване 
в Руската федерация. Нару-
шителите имат право отново 
да посетят Русия едва след 
три години.

Москва запалва огъня
Москва, която бе домакин на 
лятната Олимпиада-80, отно-
во ще посрещне олимпийския 
огън. Символът на Олимпий-
ските игри-2014 в Сочи ще ос-
тане в столицата три дни: от 
7 до 10 октомври следващата 
година. По този начин именно 
в Москва ще започне щафе-
тата с олимпийския огън, 
която ще завърши след чети-
ри месеца в деня на открива-
нето на най-важните сърев-
нования за четири години 
– на 7 февруари 2014 година.

ЧУЖДИТЕ МЕДИИ ЗА РУСИЯ

ВЪПРОСИ 
КЪМ МЕДВЕДЕВ
ВЕЛИКОБРИТАНИЯ

Премиерът на Русия в интер-

вю за пет руски телевизионни 

канала отговори на нецензу-

рирани въпроси, като отново 

обеща „много трудна” борба 

с корупцията и увери, че не 

предвижда „затягане на гай-

ките“. „Сигурен съм: станало-

то не е случайност. То е нача-

ло на много трудна работа за 

изкореняване на корупцията. 

Естествено, че тя няма да се 

ограничи само с „резонанс-

ни” дела. Медведев каза, че е 

доволен  от начина, по който 

се развива животът му.

ХВЪРЧАТ ГЛАВИ
САЩ

От чистките, които президентът 

Владимир Путин предприе през 

октомври в рамките на първата 

си антикорупционна кампания, 

се роди един нов завладяващ 

жанр, който бързо придоби по-

пулярност в телевизията. 

През изминалия месец бяха 

проведени десетки обиски; ня-

колко ръководители вече са зад 

решетките, включително и един 

заместник-министър. Чиновни-

ците на всички нива изпадна-

ха в паника, някои бяха обви-

нени в кражба на 100 милиона 

долара.

МОСКВА: 
НОВ ПОДХОД?
ФРАНЦИЯ

Военните успехи на сирийски-

те въстаници могат да нака-

рат Москва да преразгледа 

позицията си относно режима 

на Башар Асад. Именно на то-

ва  разчитат до голяма степен 

ръководителите на западни-

те страни. След като Владимир 

Путин посети Анкара, турско-

то правителство потвърди, че 

Русия има „нов подход” към 

разрешаването на сирийската 

криза. Кремъл повтаря, че „не 

подкрепя Башар Асад”. През 

последните дни това заявление 

звучи все по-настойчиво.

БУНТЪТ
НА ЧИСТАЧИТЕ
ГЕРМАНИЯ

Гастарбайтерите от Централ-

на Азия в Русия са беззащитни 

пред произвола на работода-

телите. Група таджики се въз-

ползва от шанса и организира 

стачка по време на снежния ха-

ос. Работата е там, че мнозина 

от тях почти половин година не 

са получавали заплата. Те метат 

улиците, зимно време почистват 

тротоарите от снега, отстраня-

ват преспите и ледените висул-

ки от покривите, а долу събират 

снега на метрови купчини, за 

да могат жителите на града да 

излязат от своите домове. 

КУДРИН ПРЕДУПРЕЖДАВА 
ЗА „КРИЗА НА ДОВЕРИЕТО”
САЩ

Една година след като резулта-

тите от парламентарните избори 

предизвикаха в Москва масови 

протести, свързани с подозре-

ния за фалшификации, бившият 

министър на финансите на Ру-

сия призова Кремъл да пред-

приеме незабавни мерки, за да 

противодейства на „кризата на 

доверието” в страната.

Говори се, че Владимир Пу-

тин се вслушва в мнението на 

Алексей Кудрин, който се полз-

ва с уважение сред икономи-

стите, деловите кръгове и либе-

ралното движение.

Страницата е подготовена от екип на „Русия и България”

Стотици новогодишни елхи 

украсиха улиците и площади-

те на руската столица. Най-

шикозната се намира срещу 

Болшой театър и се нарича 

„Лешникотрошачката“. 

ЕЛХИТЕ “ГРЕЙНАХА”

ФОТОФАКТ

Щраусите посрамиха скептиците и успешно се приспособиха към студа отвъд Полярния кръг

НАТАЛИЯ СОЛОВЬОВА
STRANA.RU

С щраусите е най-добре да се 

запознаваш с парцал на палка в 

ръка. 

Водач на ятото става най-

високият. Така че, ако не си 

дорасъл, недей да се репчиш. 

Чудо: Щраусите 
в Заполярието

Селско стопанство Екзотичен фамилен бизнес

Стопанинът на щраусите Ар-
тьом Андронаки отваря пор-
тичката на заграждението, 
където, прескачайки миниа-
тюрните брезички по мурман-
ските хълмове, в условията на 
вечен студ напето пасат аф-
рикански щрауси. Първите 
петнадесет птици пристигат в 
малката ферма край село Мо-
лочни в Мурманска област 
през 2007 г. Не точно от Афри-
ка, а от Вилнюс. С тях семей-
ство Адронаки стартира своя 
фамилен бизнес.

Малцина вярваха в успеха, 
представяйки си как горките 
птици вечно ще се гушат на 
топло в загражденията и ще 
измират от бронхит. Дотогава 
никой не е пробвал да развъж-
да африкански птици отвъд 
Полярния кръг.

Но щраусите, които тичат по 
Земята вече 70 млн. години и 
оцеляват след не един ледни-

АННА ШАТАЛОВА
РУСИЯ И  БЪЛГАРИЯ

Думата „олимпиада” сред 

съветските ученици на първо 

място се асоциираше с 

интелектуалната борба. 

Умни и надарени деца 
растат в Сибир

Училище Как възпитават деца-чудо

Това продължи до разпадане-
то на Съветския съюз, докато 
планомерно се осъществява-
ше организационна и финан-
сова държавна поддръжка на 
училищното олимпиадно дви-
жение. За съжаление, след 
1991 г. в добре настроената 
система на работа с талантли-
ви младежи в страната започ-
наха да се появяват проблеми. 
Вузовете организатори на със-
тезанията през 1990-те изпит-
ваха сериозни финансови за-
труднения и не можеха повече 
да отделят достатъчно внима-
ние на тези мероприятия. От 
края на 2000-та обаче в руско-
то училищно олимпиадно дви-
жение се забелязва положи-
телен напредък. През 2007 г. 
бе приет Федерален закон, 
който закрепи статута на учи-
лищните олимпиади. Появиха 
се разпоредби относно регла-
ментирането на реда на орга-
низиране и провеждане на на-
ционална олимпиада за 
ученици по общообразовател-
ни предмети. Победителите от 
тези състезания отново полу-
чиха възможността да постъп-
ват в най-добрите ВУЗ-ове без 
изпити. 

Едно от най-известните учи-
лища в Сибир е Специализира-
ният учебно-научен център 
към Новосибирския държавен 
университет (СУНЦ НДУ). Той 

ков период, набързо засрами-
ха скептиците. Дни след прис-
тигането им настават 30-гра-
дусови студове, а към ферма-
та в Молочни започнаха да се 
стичат хора, за да видят със 
собствените си очи това пе-
рнато чудо. И що да видят — 
щраусите си направили гнезда 
в преспите и спят направо на 
снега. Андронаки нямали на-
мерение да превръщат фер-
мата си в туристически обект. 
Идеята им била много по-прос-
та – да доставят диетично 

месо за мурманските ресто-
ранти и местните гурмета. 
Това е най-нискокалоричното 
месо в природата. Година 
след това в магазините се по-
явяват първите партиди с 
месо.

Всъщност за фермерите 
щраусът е най-изгодната 
птица за развъждане заради 
безотпадното производство. 

Кожата се търси от произво-
дителите на чанти, разкошни-
те пера отидат за шапки и боа, 
дори роговицата им е съвмес-
тима с човешкото око и става 
за присаждане. Щраусовото 
месо е нискокалорично, а маз-
нината намира активно прило-
жение в козметиката. Щрау-
совите яйца също се радват 
на търсене. Не след дълго 
фермата започва да привлича 
туристи, желаещи да видят 
студоустойчивите щрауси. А 
неотдавна дошли и посетите-
ли от Аржентина и Австралия.

Отскоро фермерските раз-
влечения включват и щраусо-
ви надбягвания. Но за да осе-
длаеш щрауса, първо трябва 
да го хванеш. А за да го хва-
неш, трябва доста да поти-
чаш. И след като го хванеш – 
да го укротиш, като му наде-
неш чорап на главата. Щраус-
ът не вижда нищо и съответно 
не се страхува. Важното е да 
седнеш по-близо до шията, да 
подпъхнеш крака под крилата 
му и да се държиш здраво. 
Първенецът Вася има голямо 
бъдеще на ездитен щраус. 
След година ще препуска по 
мурманския сняг като по аф-
риканската трева.

От цял сват се 
стичат туристи, 
за да погледат 
студоустойчивите 
щрауси

ИТАР-ТАСС

е създаден на основата на фи-
зико-математически интернат, 
открит навремето от академик 
Михаил Лаврентев. За 49-го-
дишната си история това заве-
дение е подготвило 14 000 аби-
туриенти, сред които има 
двама академици от РАН, 
седем член-кореспонденти, 
500 доктори на науката и 
около 3000 кандидати на нау-
ката, множество известни 
учени, работещи както в Русия, 
така и извън пределите й. Пре-
тендентите за обучение в тази 
школа преминават през строг 
подбор включително и чрез 
олимпиади, научни конферен-
ции, летни школи. В резултат 
на това тук се събират само 
тези, на които наистина им е 
интересно да учат. „Всички 
наши деца са надарени, те жи-

веят малко по-различен живот 
от този на връстниците им и 
при нас на практика е като в 
резерват – отбелязва директо-
рът на центъра Николай Явор-
ский. – От друга страна, интер-
натът като форма на обучение 
представлява мощен инстру-
мент за социализация, така че 
децата няма да имат проблем 
с общуването. Макар че, разби-
ра се, за да се обучават при 
нас, те трябва да притежават 
определен настрой на ума и ду-
шата, възможност да излязат 
извън рамките на училищната 
програма, да разберат, че све-
тът не се ограничава с нея. Ние 
не предоставяме никакви об-
лекчения за победителите в 
училищни олимпиади, напро-
тив – натоварваме ги по пълна-
та програма, защото те ще 
имат нужда от тази издръжли-
вост в живота, а и искаме да 
предотвратим звездоманията. 
Лекциите на преподаватели 
от Новосибирския универси-
тет и учени от РАН винаги са 
били главна особеност на 
СУНЦ НДУ, те позволяват де-
цата буквално да „се заразят” 
с наука.

Децата в СУНЦ НДУ буквално се 

“заразяват” с наука

Тук се събират 
тези, на които им 
е интересно да се 
учат
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Какво е икономическото бъдеще 

на Русия? Докато специалистите 

се затрудняват да правят 

прогнози за няколко години 

напред, нашият автор предлага 

да прескочим в 2030 г.

Американският социолог и 

политолог Роналд Инглхарт, 

ангажиран в проекта „Световно 

изследване на ценностите“, 

разказа за това какви ценности 

са важни за руснаците.

Способна ли 
е Русия на
пореден  
пробив в 
икономиката

Прогноза Да погледнем в 2030 г.

С какво руснаците се 
отличават от останалия свят

И така, с какво руснаците се от-
личават от останалия свят? 
За жителите на страната гово-
рят много повече не резултати-
те от допитванията за конкрет-
ната година, а динамиката на 
ценностните изменения. От 
2002 г. в страната започна общ 
ръст на субективното щастие, 
но този процес е много бавен. 
Работата е там, че преди всич-
ко младите хора – тези, които 
още не са навършили 30 години 
– наричат себе си щастливи.

Не е изненадващо, че млади-
те хора определят себе си като 
щастливи – младежта е и по-
активна, и по-лекомислена... 
Далеч невинаги младите хора 
са били по-щастливи от своите 
родители. Във времената на 
нашите първи изследвания, 
през 80-те години, такова въз-
растово различие не се на-
блюдаваше. 

През 70-те години аз разра-
ботих концепцията за постма-
териализма. Нейната същност 
се състои в това, че в западни-
те демокрации ценностите на 
младите хора се изместват от 
ценностите на физическото и 
икономическото оцеляване 
към ценностите на самоизява-

та, гражданските свободи, за-
щитата на околната среда...

Общо казано, идеалите на 
тогавашната европейска мла-
деж се въплътиха в живота – 
западните общества станаха 
по-толерантни, започна да от-
мира джендърното неравен-
ство. В момента не съществу-
ва ралика в ценностите между 
30-годишните и 50-годишните 
европейци. За сметка на това 
ние го наблюдаваме в Русия.

Може  ли  постсъветското  по-
коление да промени облика на 
страната? 
Вероятно да. Тук става дума 
не само за Русия, но и за Ук-
райна, Беларус и дори Китай, 
който, независимо от компар-
тията, живее по законите на 
пазарната икономика, съот-
ветно – променят се и ценно-
стите на хората.

С  какво  още се отличава Русия  
от Запада и другите страни? 
В Русия се наблюдава интере-
сен парадокс: вашата страна 
е достатъчно светска, но за 
разлика от западните държа-
ви тук религиозността нара-
ства. Това е обяснимо: след 
краха на комунистическата 
идеология се образува духо-
вен вакуум, който трябва да 
се запълни. Ние виждаме ре-
несанс както на православие-
то, така и на исляма, за което 
говорят данните от нашето до-
питване в Татарстан. На всеки 
човек му е необходима систе-
ма от вярвания. На Запад 

много хора вярват в правата 
на човека, в джендърното ра-
венство и в опазването на 
околната среда.

В Русия е разпространена глед-
ната точка, че ние имаме „соб-
ствен път“, а самата страна не 
е готова за демокрация. Това 
така ли е? 
Мога само да кажа, че пътят 
на Русия през ХХ век – това е 
път на грандиозни трагедии и 
грандиозна липса на късмет. 
Поради тази причина във ва-
шата страна са силни автори-
тарните традиции, които и 
днес се проявяват в бюрокра-
цията, каквато не съм срещал 
в нито една страна, където ми 
се е налагало да живея.

Освен това в Русия ценно-
стите на самоизявлението 
преобладават над ценностите 
на оцеляването едва у част от 
младежта, но ако икономиче-
ската динамика се запази, то 
в скоро време първите ще ста-
нат преобладаващи. Либера-
лизацията е дългосрочна све-
товна тенденция и до известна 
степен Русия вече я следва.

Тоест единствената посока на 
движение – това е в направле-
ние постматериалистическите 
ценности? 
Това е единственото перспек-
тивно направление. 

$15 
милиарда
годишно изпращат 

от Русия гастар-

байтерите, стра-

ната недополучава 

данъци за 4,5 млрд. 

90% 
от нелегалните ми-

гранти в Русия ид-

ват от страните от 

бившия СССР. Те 

намаляват цената 

на труда.

19 
милиона
нелегални мигран-

ти живеят и рабо-

тят в Русия, което е  

около10 процента 

от населението. 

ЦИФРИ

След осемнадесет години на-
селението на Русия ще набро-
ява 140 млн. души. Или 2,5 
пъти по-малко от населението 
на САЩ и десет пъти по-малко 
от жителите на Китай и Индия. 
Ще сме на десето място в 
света по икономически пока-
затели (преди две години 
бяхме на дванадесето място). 
А ако вземем предвид парите-
та на покупателната способ-
ност (вътрешните цени в раз-
личните страни), ще сме на 
четвърто място, изпреварвай-
ки Япония (преди две години 
бяхме на шесто място).

Предсказването на бъде-
щето е неблагодарна работа. 
Но много от загадъчното утре 
се знае вече сега. Демографи-
ята и икономиката са инер-
ционни системи, а някои тен-
денции живеят с векове. 
Животът не е само променли-
ва, но и постоянна величина. 
На което се базира „Световна-
та стратегическа прогноза за 
2030“ на Института по светов-
на икономика и международ-
ни отношения към РАН 
(ИМИМО РАН). Според меж-
дународния рейтинг този 
руски академичен институт 
попада в Топ-25 на „мозъчните 
центрове“ в света.

Въпреки че прогнозата не го 
заявява открито, Русия през 
2030 г. ще бъде днешната. С 
наследените от съветската 
епоха суровини, останки от ви-
соки технологии, ядрен и кос-
мически корпус. Една от най-
големите нефтени сонди във 
световната въглеводородна 
икономика. С дял от 2 – 3% в 
световния БВП. Горе-долу съ-
щото, което притежаваме 
днес. По качество на живота 
ще сме близо до днешна 
Чехия. Силно зависими от све-
товните цени и търсенето на 
суровини.

Ще е голямо щастие, ако 
стане така. Поне две поколе-
ния руснаци да си уредят жи-
вота, да натрупат имущество 
без войни, революции и фи-
нансови кризи и да предадат 
активите на децата си. Да си 
отдъхнат от катастрофите на 
двадесети век. Но може и да 
не стане така. В този забързан 

свят, където страните се кон-
курират жестоко помежду си 
и никой не знае коя от заелите 
стартова позиция ще финиши-
ра първа и коя ще отпадне от 
състезанието. 

Може ли да ни се случи ико-
номическо чудо? И към 2030 г. 
да има съвсем нова „3.0 вер-
сия“ на Русия? Възможно е, 
ако преминем в режим форси-
ране. Всички страни, постиг-
нали своето „чудо“, в продъл-
жение на десетки години 
влагат от 30 до 45% от БВП в 
инвестиции. Ние влагаме 20-
23% като западните страни, 
които се развиват със свръх-
ниска скорост. 

А за да станем състезател-
на машина, се иска фискално 
натоварване от поне 30% от 
БВП. Всички „чудни“ страни са 
минали през ниските данъци. 
У нас те отдавна надхвърлят 
40%.

„Евтина“ държава... Това 
също пречи на развитието на 
бизнеса. Колкото по-малко ре-
сурси поглъща държавата, 
толкова повече нарастват 
частните инвестиции, засилва 
се темпото на растеж. В стра-
ните-състезателки крайното 
потребление от страна на дър-
жавата възлиза на 8-13% от 
БВП. У нас този показател е 
над 18%.

И още. Колкото икономика-
та е по-наситена с пари, кре-
дити, банки, финансови паза-
ри, толкова условията за 
инвестиции са по-добри и рас-
тежът е по-бърз. Доказател-
ствата са многобройни. Инди-
каторът „Парична маса/БВП“ 
трябва да надвишава 70-80%, 
ако искаме да стигнем финала 
първи. В Китай този процент 
гони 200. В Русия днес е малко 
над 40%. Икономиката ни е 
дехидратирана.

Свърхбързият растеж е 
достижим при нисък процент 
и потискане на немонетарната 
инфлация. 

Съществуват десетки начи-
ни за постигане на това в неф-
тената индустрия при цени от 
100 долара за барел. Страни-
те „чудо“ свалят процента 2-3 
пъти, за да стимулират разви-
тието на бизнеса и натрупва-

нето на активи от население-
то. А ние години наред се 
лутаме в пространството с 10-
15% по кредитите и само вди-
гаме рамене, когато Централ-
ната банка вдига ставките за 
рефинансиране, вместо да 
поддържа възможно най-ни-
ски стойности, за да се разви-
ва икономиката.

Нашата финансова полити-
ка ни сервира много изненади. 
Например дългогодишното 
стабилизиране на реалния (а 
не номиналния) курс на рубла-
та. Страните, постигнали ико-
номическото чудо, направиха 
всичко за поддържането на 
слаб курс на валутата и спома-
гане ръста на износа по експо-
нента. През есента на 2012 г. 
на президентските дебати в 
САЩ може би за стотен път 
Китай бе наречен валутен ма-
нипулатор, който преднамере-
но ослаби курса на юана. 

Но ние държим на стабилна-
та рубла, на най-силната 
рубла в света, само и само да 
не накърним гордостта си, а 
вносът нека руши несуровин-
ното ни производство.

Как да създадем „икономи-
ческо чудо“? Отговорът е ре-
визия на държавната полити-
ка в областта на икономиката 
и финансите. Цялата система 
да се настрои на изпреварващ 
растеж, забогатяване на сред-
ната класа и финансите на 
бизнеса да не разчитат само 
на остатъците от държавата. 
Прилагане на световно из-
вестната концепция за „дър-
жава на развитието“. За да по-
стави един самолет рекорд, 
всичките му прибори – цени, 
процент, собственост, валутен 
курс, данъци, обществени по-
ръчки, които търпят влияние-
то на държавата, трябва да се 
настроят на свръхзвукова 
скорост.

Но това не е всичко. Дерегу-
лацията, масовото унищоже-
ние на нормите, правилата и 
актовете – за двадесет години 
така полепнаха по дъното на 
кораба, че свободното му пре-
местване в пространството 
стана невъзможно. Крайно 
време е да „изключим копир-
ната машина“. 

Двадесет години неистово и 
неразумно копираме „чуждия 
опит“, осмиваме всичко от 
собствената си икономическа 
школа и както винаги вредим 
на самите себе си. В крайна 

Нужна е нова 
икономическа 
философия. Вместо 
мнимо величие  –
проект „Русия 3.0“
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сметка имаме нужда от нова 
икономическа философия.  И 
разширяване на временните 
хоризонти, разкриващи се 
пред бизнеса, вместо „да про-
дам и избягам“ – „да работя и 
остана“.

Авторът работи в Института за 
световна икономика и между-
на родни отношения към  
Руската академия на науките

ПОГЛЕД ОТСТРАНИ

Целият текст е публикуван  в 
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НИЙЛ ФЪРГЮСОН 
THE WALL STREET JOURNAL

Историкът Нийл Фъргюсън 

вижда през 2021 година 

гърците, работещи като 

градинари, плажуващите на 

Черно море немци и новите 

Съединени щати.

Добре дошли през 
2021 година в Европа

Отвъд хоризонта Историк от Харвард описа бъдещето на Стария свят

" 
Искам на всички ни да е 

пределно ясно: близките 

години ще бъдат реша-

ващи и може би дори преломни, 

и при това не само за нас, а 

практически за целия свят, кой-

то навлиза в епоха на карди-

нални промени, а може би дори 

и сътресения... Узрява почва за 

нови конфликти от икономиче-

ски, геополитически и етниче-

ски характер. Ожесточава се 

конкуренцията за ресурси...

" 
Ние всички искрено се 

надявахме, че тази бла-

городна цел, съзвучна 

с руската идея за Договора за 

европейска сигурност, ще спло-

ти нашите страни, а самата ор-

ганизация ще се превърне във 

форум за равноправен диалог... 

Реализацията на тези задачи 

засега се спира вследствие 

прилагането на едностранни 

подходи... които възпрепятстват 

обединението на усилията. 

ЦИТАТИ

Владимир
Путин

Сергей
Лавров

ИЗ ПОСЛАНИЕТО МУ КЪМ ФЕДЕРАЛНОТО 

СЪБРАНИЕ

ИЗ ИЗКАЗВАНЕ  В  ДЪБЛИН

милиона европейци са негра-

мотни. Всеки пети петнадесе-

тгодишен юноша на континента 

владее базови навици по чете-

не и писане. 

процента от европейците ни-

кога не са ползвали компютър, 

40% от участниците в допитва-

нето нямат достъп до интернет.

–почти всички действащи атом-

ни реактори в Европа се нуж-

даят от мерки за безопасност. 

Тревожна е високата плътност 

на населението около АЕЦ.

75

25

143

ТРЕВОЖНИ ЦИФРИ

„Добре дошли в Европа през 
2021 г. Изминали са 10 години 
от времето на голямата криза 
2010-2011 г., която остави без 
правителства десет страни, в 
това число Испания и Фран-
ция. Много неща са се проме-
нили от онова време, но някои 
са си останали както преди.

Както и преди, еврото съ-
ществува, но са малко тези, 
които са го виждали като 
банкноти. (В ерата на елек-
тронните плащания можеш 
само да се чудиш на факта, че 
някога създаването на единна 
европейска валута е изисква-
ло усилия). Централата на Ев-
ропейския съюз вече не се на-
мира в Брюксел. За сметка на 
това във Виена тя е постигна-
ла големи успехи.

Но по периферията на Съе-
динените европейски щати 
(сега така се нарича еврозона-
та) все още животът не е лек. 
Безработицата в Гърция, Ита-
лия, Португалия и Испания е 
достигнала 20%. Но създава-
нето на новата федерална бю-
джетна система през 2012 г. 
осигурява постоянен приток 
на средства от Северна Евро-
па. Както навремето източни-
те немци, така сега и южните 
европейци са се примирили с 
тази ситуация. Независимо от 
това, че 20% от жителите на 
региона са по-възрастни от 65 
години, а други 20% се водят 
безработни, хората имат въз-
можност да се наслаждават 
на живота. Сивата икономика 
позволява на южняците добре 
да припечелват: от страна на 
немците с вили на юг има 

мандат в качеството си на 
премиер-министър на Велико-
британия, не без риск за себе 
си поставя на референдум въ-
проса за излизане от ЕС. Него-
вите партньори в либерално-
демократическата коалиция 
извършват политическо само-
убийство, присъединявайки се 
към кампанията на лейбърис-
тите „Кажи „да“ на Европа“.

Подстрекавани от язвител-
ните таблоиди, 59% от британ-
ците гласуват за излизане от 
съюза, а също така осигуряват 
на „торите“ абсолютно мно-
зинство в Палатата на общи-
ните. Освободила се от брюк-
селските бюрократи, сега 
Англия става любимо направ-
ление за китайските преки ин-
вестиции. Богатите китайци 
обожават своите апартаменти 
в Челси, да не говорим за ве-
ликолепните шотландски име-
ния.

От момента, в който през 
юни 2010 година паниката на 
финансовите пазари започна 
да се разпространява в евро-
зоната, не по-малко от седем 
правителства подават остав-
ки – в Холандия, Словакия, 
Белгия, Ирландия, Финлан-
дия, Португалия и Словения. 

Кой е следващата жертва? 
Отговорът е очевиден. Преми-
ер-министърът на Испания 
Хосе Луис Родригес Сапатеро 
подава оставка. Неговите по-
зиции са дотолкова отслабе-
ни, че той решава да не се 
бори за преизбиране.

Кой е след това? Следващи-
ят лидер, оказал се на кръсто-
път, бе френският президент 
Никола Саркози, който тряб-
ваше да бъде преизбран през 
април.

Преди десет години в глави-
те на всички витаел само един 
въпрос – ще рухне ли европей-
ският финансов съюз, така 
старателно създаван през 
90-те години? Много анализа-

тори отговаряли положител-
но. Нуриел Рубини, професор 
в Нюйоркския университет, 
твърдял, че не само на Гърция, 
но и на Италия ще й се наложи 
доброволно да напусне съюза, 
ако не ги изгонят от еврозона-
та.

Ако това се беше случило, 
не е ясно как би оцеляла един-
ната европейска валута. Спе-
кулантите моментално щяха 
да се нахвърлят върху банки-
те от следващото „слабо 
звено“ (вероятно Испания). В 
същото време страните, изли-
защи от ЕС, щяха да се окажат 
в още по-тежко положение. В 
един момент всичките техни 
банки и половината от нефи-
нансовите корпорации биха 
обявили банкрут с дългове в 
деноминирано евро, но с акти-
ви в драхми или лири.

Възстановяването на на-
ционалните валути още пове-
че би разорило бизнеса. Изли-
защите от еврозоната страни 
бързо биха се озовали в ин-
флационен тирбушон, което 
би свело до „нула“ всичките 
предимства на девалвацията.

По тези причини аз никога не 
съм вярвал сериозно, че евро-
зоната може да се разпадне. 
Моето мнение е, че валутата 
трябваше да оцелее, а структу-
рата на ЕС да се промени. В 
края на краищата, не е имало 
никакъв правов механизъм, 
който да накара Гърция да на-
пусне съюза. Но съгласно чл. 
50 от Лисабонския договор, 
член на съюза е получавал 
право да напусне ЕС. Точно 
това направила Британия.

В началото на управление-
то на премиера Дейвид Каме-
рън през 2010 г. е имало опа-
сения, че тя може да се 
разпадне. Но финансовата 
криза принудила шотландци-
те да се откажат от идеята за 
независимост: колкото по-
малка е страната, толкова по-
трудно се преодолява криза-
та. През 2013 г. – годината на 
историческите превратности 
– само няколко твърдоглави 
юнионисти мечтаели за неза-
висимост, а всички останали 
избиратели в Ирландия не 
били готови да разменят 
просперитета на Обединено-
то кралство за мерките за 
икономия на СЕЩ. Ирландци-
те се присламчили към отно-
во Обединеното кралство на 
Великобритания и Ирландия 
с девиза „По-добре брити, от-
колкото брюкселци“. Шведи-
те и датчаните, които никога 
не са участвали в еврозоната, 
се отказали от предложение-
то на Германия да реформи-
рат ЕС, за да помогнат на 
Южна Европа. Когато богата-
та на енергийни ресурси Нор-
вегия предложила да се съз-
даде Северна лига от пет 
страни, включително Ислан-
дия, то тази инициатива 
срещнала отклик.

Поражението на коалиция-
та на Ангела Меркел през 
2013 г. не е било не очаквано 
след германската банкова 
криза предишната година. Да-
нъкоплатците възприели „на 
нож“ решението на Меркел да 
спаси Deutsche Bank. На гер-
манците просто им омръзнало 
да спасяват банкери. Движе-
нието „Окупирай Франкфурт“ 
удържало победа.

СДП възприела позитивно 
напускането на ЕС от чудати-
те британци и скандинавци, 
убеждавайки останалите 21 
страни да се присъединят към 
Германия в новите Съединени 
европейски щати, които в 
крайна сметка се появяват съ-
гласно Потсдамския договор 
от 2014 г. След приемането на 
шестте бивши югославски ре-
публики – Босна, Хърватия, 
Косово, Македония, Черна 
гора и Сърбия – общият брой 
на членовете на СЕЩ достиг-
нал 28, което било с една по-
вече, отколкото преди криза-
та в ЕС. А с появата на 
Фландрия и Валония, члено-
вете на СЕЩ станали 29...

По този начин, независимо 
от мрачните прогнози, които 
се изказвали в миналото, ев-

ропейският монетарен съюз 
не се разпаднал. Напротив, 
през 2021 г. еврото се използ-
ва от повече страни, отколко-
то преди кризата.

От момента, в който започ-
наха разговори за присъеди-
няването на Украйна, немски-
те официални лица развълну-
вано разказват за подготвя-
ното Ялтенско споразумение, 
разделящо Източна Европа на 

руска и европейска сфера на 
влияние. Дори миналата сед-
мица източник, близък до 
канцлера Гота-Дамерунг, се 
пошегува по този повод: „Ние 
нямаме нищо против руските 
газопроводи до тогава, докато 
са наши плажовете на Черно 
море“.

***
Последвалите събития потре-
соха не само Европа, но и 
целия свят. Нападението на 
Израел срещу ядрените обек-
ти на Иран изигра ролята на 
запалена кибритена клечка, 
хвърлена в бурето с барут на 
„Арабската пролет“. Иран от-
говори на Израел чрез своите 
съюзници в Газа и Ливан.

Турция използва момента, 
за да мине на страната на 
Иран. Ободрени от победата 
на изборите, „Мюсюлмански 
братя“ станаха пълноправни 
властелини на Египет и мо-
ментално разтрогнаха мирния 
договор с Израел. На кралят 
на Йордания не му остана друг 
избор, освен да последва при-
мера на Кайро. Саудитска 
Арабия също не можа да под-
крепи Израел, макар и да не 
беше във възторг от превръ-
щането на Иран в ядрена дър-
жава. СЕЩ се намесиха в по-
следния момент,  за да 
предотвратят сценария, от 
който особено се опасяваха 
немците: използването на яд-
рено оръжие от притиснатите 
в ъгъла израелци. По-късно от 
новата централа на Министер-
ството на външните работи на 
Рингщрасе във Виена, прези-
дентът на СЕЩ Карл фон 
Хабсбург обясняваше на ко-
респондента на „Ал-Джазира“: 
„Ние бяхме обезпокоени от 
влиянието на колебаещите се 
цени на петрола върху нашето 
любимо евро, но се страхува-
хме преди всичко от радиоак-
тивни валежи върху нашите 
любими курорти“.

Перевод
 Владимир Моторин,

Татяна Сохарева

В главите на всички 
витаел само един 
въпрос – ще рухне 
ли европейският 
финансов съюз

„Страхувахме се 
преди всичко от 
радиоактивни 
валежи върху 
нашите курорти“

Не е имало никакъв 
правов механизъм, 
който да накара 
Гърция да напусне 
съюза

устойчиво търсене на при-
служници и градинари.

СЕЩ има нови членове. 
Литва и Латвия строго са се 
придържали към плана за 
присъединяване към еврозо-
ната, следвайки своя съсед 
Естония. Полша е постъпила 
по същия начин под стриктно-
то ръководство на бившия ми-
нистър на външните работи 
Радек Сикорски. Тези страни 
са гладните деца на обновена 
Европа, които привличат нем-
ските инвестиции с ниските си 
данъци и малките заплати.

Другите страни са напусна-
ли съюза.

Дейвид Камерън, който 
сега започва четвъртия си 
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СЕРГЕЙ КАРАГАНОВ
ПОЛИТОЛОГ

Както президентът 

Владимир Путин отбеляза в 

неотдавнашното си послание 

до Федералното събрание, 

Русия завърши своя 

постсъветски път на развитие.

В търсене на националната идея
Особено мнение Няколко съображения относно това, каква трябва да бъде  силата на Русия в ХХI век

Сергей Караганов – основател на руския Съвет по външна и 

отбранителна политика

" 
Засега трябва да при-

знаем, че имиджът на 

Русия в чужбина не се 

гради от нас, затова много 

често е изкривен и не отразява 

реалната ситуация в страната, 

приноса й в световната цивили-

зация, науката и културата, а и 

държавната ни позиция по меж-

дународните въпроси се пред-

ставя някак едностранчиво.

" 
Русия не предлага на 

другите държави кра-

сиви идеали, а реални, 

приложими за техните страни, 

разработени в тясно и честно 

сътрудничество модели за ре-

шаване на общите и индивиду-

алните проблеми. Не предлага 

риба, а въдица. Руският подход 

се крепи на трите „стълба“: 

сътрудничество, сигурност, 

суверенитет. Защото точно те са 

ключовите елементи на самос-

тоятелното развитие. 

ЦИТАТИ

Владимир
Путин

Константин
Косачов

ПРЕЗИДЕНТ НА РУСИЯ

ДИРЕКТОР НА „РОССЪТРУДНИЧЕСТВО“

Струва ми се, че нито управля-
ваща класа, нито обществото 
са наясно накъде и как ще се 
върви по-нататък. Но светът 
не дава възможност да се от-
пуснеш, не позволява всеки 
да се наслади – който на как-
вото може. На бюрокрацията 
– на преразпределението на 
рентата от нефтената баница. 
На интелигенцията – на парче-
тата от нея, които й позволя-
ват да се държи опозиционер-
ски. На мнозинството – на 
трохите от нея, които му дават 
възможност да консумира, 
макар и скромно, но несравни-
мо повече от преди.

Нужна е устремена напред 
стратегия, която да увеличава 
силата на обществото и дър-
жавата в един значително по-
суров, а дори и опасен свят на 
настоящето и бъдещето.  Раз-
бираемо е, че почти всички 
руснаци искат да видят стра-
ната си силна. Но какво пред-
ставлява силата в ХХI век? За 
да провокирам по-широка 
дискусия относно това, каква 
трябва да бъде силата на 
Русия в ХХІ век, ще си позволя 
да изложа няколко тезиса.

Силата на парите
Смята се, че световната поли-
тика „се икономизира“. Пока-
зателите  на икономическата 
мощ на държавите, на техния 
брутен национален продукт 
(БНП), количеството и качест-
вото на човешкия капитал, 
векторите на развитие играят 
важна роля в представите за 
съвкупната мощ на държави-
те. Но икономическата глоба-
лизация, общата демократи-
зация и информационната 
откритост на почти всички без 
изключения общества, вклю-
чително и на руското, свиват 
възможността за прилагане 
на икономическите лостове за 
влияние в световната полити-
ка, за използване на икономи-
ческите ресурси за увеличава-
не на другите източници на 
сила. На първо място – воен-
ните.

В икономическата сфера 
отделно място заема контро-
лът върху суровинните ресур-
си. Богатите на суровини дър-
жави засега увеличават свое-
то влияние и възможности 
най-вече заради притока на 
по-голямата част от БНП към 
тях.  

Може да се направи пара-
доксален извод. Макар иконо-
миката да определя все пове-
че състоянието на света и век-
тора на неговото развитие, а 
икономическата тематика да 
повишава своята относителна 
тежест в международните от-
ношения, задълбочаващата 
се международна взаимна за-
висимост, откритостта, много-
полярността затрудняват при-
лагането на икономическите 
инструменти. 

Векторът, заложен за близ-
ките години, засега не предпо-
лага засилване на Русия в 
тази сфера. Същевременно 

редица аспекти относно пози-
цията на страната в световно-
то стопанство представляват 
мощен източник за нейната 
политическа сила. Суровинни-
те и енергийни богатства, 
които се намират под сувере-
нен контрол, в условията на 
дългосрочното им търсене до 
известна степен компенсират 
нарастващото технологично 
изоставане. За това спомага  и 
задълбочаващият се световен 
дефицит на храни, производ-
ството на които в Русия в бъ-
деще може твърде лесно да се 
увеличи 1,5 – 2 пъти. Потенци-
алната тежест на страната се 
увеличава и от нарастващия 
дефицит на вода, най-вече в 
бързо напредващата Азия, 
който позволява в богатите на 
водни ресурси региони в 
Сибир и Далечния изток да се 
развиват водоемки производ-
ства за износ в Азия. Въпро-

сът е в следното: възможно ли 
е да продължи икономическо-
то модернизиране на страната 
и до каква степен за сметка  
на вноса на технологии; каква 
е вероятността да се компен-
сира потенциалното икономи-
ческо изоставане чрез други 
фактори на силата. Още: въз-
можен ли е, и ако отговорът е 
да, тогава кога и как да се на-
прави завой към решителна 
икономическа модернизация?

Силата на оръжието
Противоречива е ситуацията с 
относителната тежест и роля-
та на военната сила през ця-
лата история на този най-ва-
жен показател за мощта и 
влиянието на държавите.

Прието е да се счита, че в 
последните десетилетия от-
носителната тежест на воен-

ната сила в международните 
отношения неотклонно нама-
лява като цяло. Намалява и от 
гледна точка на показателя за 
сила на държавите, способ-
ността им да лансират и защи-
тават своите интереси. Но има 
редица фактори,  които проти-
воречат на описаната тенден-
ция. Това е и общият курс към 
ренационализация на между-
народните отношения, деста-
билизирането на огромни ре-
гиони в света, на първо място 
„разширения Близък изток“, 
изострянето на борбата за ре-
сурси и територии.

Накрая се опровергава и те-
зата, че чрез прилагане на въ-
оръжена сила е невъзможно 
постигането на политически 
цели. Макар кампаниите в 
Ирак и Афганистан да завър-
шиха с поражение за инициа-
торите на нахлуването, в Юго-
славия и Либия Западът по-
стигна желаното, съответно 
както и Русия в Чечня и Гру-
зия. В най-голяма степен за 
ренесанса на военната сила 
спомага общото дестабилизи-
ране на международните от-
ношения, прогресиращото от-
слабване на институциите за 
международно, наддържавно 
управление, ерозията на меж-
дународното право, поставя-
нето под въпрос на принципа 
за суверенитет и териториал-
на цялост.

Създава се ситуация, кога-
то държавите ще бъдат прину-
дени все повече да разчитат 
на нещо, което е под техен 
контрол –военната сила.

Силата на идеите
След краха на комунистиче-
ската система в края на 90-те 
години се разпространи убеж-
дението, че идеологическото 
противопоставяне завърши 
поради окончателната побе-
да на „правилната“ идея. Но 
тези предположения не се 
сбъднаха. 

Идейната борба се изостря 
в сферата на привлекателнос-
тта на моделите за развитие, 

които във века на информа-
ционната откритост до голяма 
степен предопределят влия-
нието на страните, тяхната 
световна „капитализация“. На-
раства ролята на „меката 
сила“, която се измерва чрез 
готовността на други страни 
да следват доброволно нечий 
пример.

Реидеологизацията се съ-
провожда с нарастване на ко-
личеството информация, 
която се ползва от хората. 
Представите все повече опре-
делят тежестта и значението 
на материалните явления, 
включително на онези, които 
се отнасят до силата и влия-
нието.

Увеличаването на обема ин-
формация все повече затруд-
нява целенасоченото упра-
вление на потоците новини, 
образите. Общо взето в света 
на новата информационна от-
критост и виртуализация на 
всички неща особена роля от 
гледна точка на възможност-
та да се влияе започва да 
играе доминиращата предста-
ва за вектора на развитие на 
обществата и държавите. На-
пример Китай сега явно из-
глежда по-силен, отколкото 
предполагат реалните му въз-
можности. А САЩ (след ня-
колко геополитически пора-
жения и задълбочаване на бю-
джетната и вътрешнополити-
ческата криза) или Европа 

(заради навлизане в продъл-
жителна системна криза) са 
явно по-слаби.

Борбата за влияние върху 
възгледите и представите на 
активизиращите се маси ще се 
превърне в най-важното съ-
ревнование между държавите 
и техните групи в XXI век. 
Бързо напредващите страни, 
след като укрепиха позициите 
си в икономиката и в сферата 
на сигурността, ще преминат 
към активна борба и за влия-
ние в идейната сфера, където 
засега доминира старият 
Запад.

Руското влияние в инфор-
мационно-идейната сфера, 
както и преди, е незначител-
но. Русия не използва капита-
ла, наследен от минали веко-
ве. До голяма степен това е 
свързано с факта, че тя така и 
не намери своята нова иден-
тичност, а се мята в идеологи-
ческите клишета от изминало-
то столетие, „дърпа се на-
пред“.

Мястото на Русия
Почти през цялата своя исто-
рия руската държавност се 
формира и укрепва в условия-
та на постоянно външна за-
плаха, отбраната от която 
представлява лайтмотив на 
държавното строителство. 
Днес може би за пръв път 
никой сериозно не заплашва 
нашата страна.

Но през последните три го-
дини започна рязко увелича-
ване на усилията и разходите 
в отбранителната сфера. Да, 
но как е възможно при това да 
се съкращават разходите за 
образование, преподаване на 
литература?

Увереният икономически 
растеж и серията външнопо-
литически победи в първите 
години на XXI век на фона на 
отслабване на традиционните 
конкуренти създаваха впечат-
ление за бързо засилване на 
Русия и съответно за увелича-
ване на нейните възможности 
да въздейства върху външния 
свят в свой интерес. Да се на-
прави завой към по-продук-
тивна линия е възможно не по-
рано от втората половина на 
сегашното десетилетие. Но 
само при активно сътрудни-
чество между държавата и об-
ществото, укрепване на инсти-
туциите преди всичко на съ-
дебната власт и в имуществе-
ните отношения. 

Главното е  търсенето и на-
мирането на нова национална 
идентичност, която да съчета-
ва най-доброто в културата и 
историята на Русия с устреме-
ността към бъдещето. Страна-
та е длъжна в крайна сметка 
да завърши постсъветския пе-
риод не само в политиката, но 
и в идейната и моралната 
сфера. В основата на тази 
идентичност трябва да бъде 
образът на страната на Пуш-
кин, Гогол, Чайковски, Тол-
стой, Прокопиев, Пастернак, 
Твардовски. И, разбира се, на 
Дмитрий Донской, Суворов, 
Жуков и Гагарин. И, естестве-
но, на Сахаров и Солженицин. 
Само като отново осъзнаем и 
пресъздадем себе си, като 
вземем най-доброто от мина-
лото, ние ще можем да започ-
нем да съграждаме, за да ста-
нем по-силни в бъдеще.

Завой към по-
продуктивна линия 
е възможен във 
втората половина на 
десетилетието
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Към 30 юни 2012 г. в интернет 

имаше 2 405,5 млн. потребителя. 

Излиза, че „световната 

паяжина“ е оплела 34% от 

цялото население на 

планетата.

Няма измъкване от „паяжината“
Интернет Над 1/3 от населението на планетата използва услугите на световната мрежа

На всеки две години Изследо-
вателският център Пю (науч-
ноизследователска организа-
ция, разположена в американ-
ската столица Вашингтон) из-
готвя доклад с мненията на 
експерти относно бъдещото 
влияние на интернет върху 
живота на хората. 

Тази година излезе доклад 
(„Бъдещето на интернет“, 5-о 
издание), над който са се тру-
дили над хиляда експерти. 
Един от главните изводи е 
свързан с бъдещето на поко-
лението „always on“ generation 
– хората, родени след 2000 г., 
които на практика с появява-
нето си на бял свят имат нео-
граничен достъп до интернет-
услугите. 

Експертите твърдят, че раз-
растването на интернет и във-
личането им в дигиталния 
свят е от полза, тъй като за 
кратък период от време могат 
да свършат повече задачи, по-
стигайки лично удовлетворе-
ние от работата и в живота. 
„Със сигурност в бъдеще мозъ-
ците на хората по целия свят 
ще бъдат преустроени“ — 
смята Дана Бойд, водещ из-
следовател на Microsoft 
Research.

Още един извод опроверга-
ва тезата, че „мрежата е мърт-
ва“ (The Web Is Dead), която 
през 2010 г. излезе на облож-
ката на известното списание 
Wired. 

Идеята на статията е, че хо-
рата все по-често прибягват 
до различни „облачни“ услуги, 
включително и чрез мобилни 
устройства, вместо „класиче-
ското“ сърфиране в мрежата, 
разглеждайки хипертекстови 
документи WWW като провер-
ка на пощата през телефона, 
слушане на музика през специ-
ални приложения, общуване с 
приятели и колеги в работата 
чрез Facebook и Twitter, публи-
куване на снимки, редактира-
не на документи, навигация, 
четене на новини, правене на 
справки, а също така ползват 
и други „облачни“ приложения 
и инструменти. „Денят ви мина 
в интернет, без да сте влизали 
в мрежата“ — се казва в ста-
тията.

В последния доклад на из-
следователския център Пю 
експертите пишат, че към 
2020 година интернет ще 
предлага многобройни инте-
ресни, привлекателни и удоб-
ни услуги, които няма да изис-
к в а т  и н с т а л и р а н е  н а 
специални приложения и ин-
струменти.

Компютърът, 

независимо от 

това дали го 

искаме или не, 

преустройва 

начина, по 

който мислим. 

Първи се 

поддават на 

това влияние

децата

Хората ще могат 
да си имплантират 
чипове, които имат 
пряка връзка с 
мозъка 

Студентите ще се 
обучават вкъщи 
пред компютъра, 
без да посещават 
обичайните лекции

технологиите на геймифика-
ция.

Отделен въпрос е промяна-
та на формата на висшето об-
разование, която вероятно ще 
се случи. 

Експертите смятат, че сту-
дентите ще започнат да се 
обучават вкъщи пред компю-
търа, вместо да посещават 
обичайните лекции и упражне-
ния. Това ще доведе до съ-
ществено разделение на науч-
ния елит на такива, които 
специализират в преподава-
нето, и такива, които се зани-
мават с изследователска ра-
бота. При това първите ще 
намалеят, понеже търсенето 
на „живи“ преподаватели ще 

намалява и заплатите ще 
падат.

Тази прогноза ще допълним 
с думите на Стив Джобс, който 
говореше за близкия край на 
„демократичното време“, ко-
гато и милиардерите, и безра-
ботните имат едни и същи про-
грами в компютрите си. Всеки, 
който плаща за ново устрой-
ство над $10 000, казваше 
Стив Джобс, ще получи пълно 
право да изисква програмен 
пакет, съответстващ на пла-
тената цена, който не може, 
просто няма право да бъде съ-
щият като пакета за „общ дос-
тъп“.

Ще се сбъдне ли това пред-
сказание, изречено от успеш-

ния бизнесмен, съумял да про-
даде  стотици  милиони 
общодостъпни устройства, 
свързани към общодостъпни-
те услуги? 

„Занимаваме се с компю-
търни мрежи, които днес из-
живяват голяма криза. Преди 
пет-шест години в САЩ се 
появи движение за създаване 
на компютърни мрежи (можем 
да кажем и интернет) от ново 
поколение. И започнаха пи-
лотни проучвания. Едно от на-
правленията, станало водещо 
в последно време, е свързано 
с програмно-конфигурираните 
мрежи (software def ined 
network). Точно него развива-
ме сега в Русия“ - казва ръко-
водителят на Центъра за при-
ложни изследвания на 
компютърните мрежи, профе-
сорът в Московския държавен 
университет „М. Ломоносов“, 
член-кореспондент на Руска-
та академия на науките Рус-
лан Смелянски.

Скоростта. Сега един филм 
с размер няколко гигабайта се 
сваля за минути, дори секун-
ди. В бъдеще тези показатели 
само ще нарастват, като това 
не се постига единствено с 
промяна в архитектурата на 
мрежата. 

Международната компания 
Quantenna Communications на-
пример, която скоро ще от-
крие свой офис в Руската фе-
дерация, се занимава с 
разработка на чипове Wi-Fi от 
ново поколение. С тяхна 
помощ скоростта на предава-
не на данните (според чипа) 
ще варира от 600 Mbps до 1,7 
Gbps. Използването на такова 
оборудване ще премахне нуж-
дата от кабели и ще осигури не 
само безжичен интернет, но и 
безжична телевизия напри-
мер. 

„Слагате екрана, където си 
пожелаете, свързвате го към 
Wi-Fi и действате според же-
ланията. Друг вариант на 
ползване е работата в офиса. 
С нашата технология отпада 
нуждата от окабеляване на 
офисните сгради. Безжичният 
достъп е крачка в бъдещето. 
Позволява по-голяма мобил-
ност в работата с компютри и 
телефони“ - разказва Сам 
Хайдъри, генерален директор 
на Quantenna Communications.

Но все пак засега можем 
само да гадаем какво ще бъде 
влиянието на интернет върху 
живота на хората след 30 - 50 
години. 

Може би както мобилните 
телефони се превърнаха в ми-
никомпютри и получиха дос-
тъп до интернет, така и хората 
ще могат да си имплантират 
чипове с пряка връзка с мозъ-
ка и възможност за достъп до 
световната мрежа.  

Докъде ще доведе подобна 
връзка оставяме на въобра-
жението на писателите-фан-
тасти.

Всички тези услуги обаче 
ще са много по-затворени и 
прекалено монетизирани 
спрямо сегашните.

Впрочем монетизацията 
няма да е сложна, благодаре-
ние на развитието на инфра-
структурата на електронните 
пари според поредния извод 
на експертите. Ако днес бан-
ковите карти изместват поня-
тието пари в брой, то след ня-

колко години електронните 
портмонета, с които сега раз-
полагат например вашите 
смартфони, ще изместят бан-
ковите карти.

Друга тенденция е геймифи-
кацията (или геймизиране, 
игрофикация). Навлезлият 
наскоро в руския език термин 
означава прилагане на типич-
ни за компютърните игри под-
ходи в процеси, които не са 
свързани с игрите, като целта 
е привличане на потребители 
и ползватели, по-голямото им 
въвличане в решаване на при-
ложни задачи, използване на 
продукти и услуги. Почти по-
ловината от всички организа-
ции от бизнеса вече използват 
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В Русия се появи нова 

политическа сила. Седем 

милиона казаци излизат да 

патрулират в градовете, служат 

в националната гвардия и 

сформират своя партия. 

Казакът е рицарят на 
православието

Нов повей Седем милиона казаци излизат да патрулират в градовете

Традициите 

на предците 

свято се 

спазват в 

казашкото 

общество. В 

него жената 

слуша мъжа, 

а младите се 

подчиняват на 

възрастните. 

Винаги.

„Взимаме ножа в ръце, обръ-
щаме го с острието навън. 
Правим пас. Раз! Два! Три! 
Пас!“ Зимна вечер в Соколни-
ки. В девететажна тухлена 
сграда се провежда трениров-
ка по ръкопашен казашки бой. 
На стените – две репродукции 
на икони. Две от носещите ко-
лони са омотани с филц – за 
отработка на ударите. Зад 
преградата има дъсчена маса 
и пейки. В занятието участват 
12 души: осем юноши и три мо-
мичета, една от тях е с майка 
си – тя е закъсняла, току що е 
навлякла камуфлажа, но не е 
забравила да завърже под 
брадичката си забрадка в 
цвят каки. Треньор – свеще-
ник Дмитрий Ненароков. В за-
лата тренират инструктори по 
ръкопашен бой – казашко 
бойно изкуство. По думите на 
Ненароков то е насочено не 
към спортни резултати, а към 
изпълнение на заповеди и към 
оцеляване в улични условия. 
“Ръкопашният бой се основа-
ва на народната пластика, 
която е залегнала дълбоко в 
нашите гени, и повече от вся-
къде това се проявява в ка-
зашките бойни танци. Напри-
мер в танца „гопак“ са закоди-
рани всички бойни движения“ 
– обяснява той.

Съществуването на казаци-
те в Русия се регулира от 
около двеста закона, разпо-
редби и подзаконови актове, 
главният от които е Федера-
лен закон  № 154 „За държав-
ната администрация на руско-
то казачество“, където каза-
ците се определят като таки-
ва, които „в по-голямата си 
част са православен народ, 
имат определени традиции в 
стопанския живот, културата 
и особени взаимоотношения с 

Казаците: историческа справка
Точният произход на съвремен-

ните казаци е неизвестен. Към 

края на XIV век се образува-

ли няколко големи общности 

групи, живеещи в централна 

Евразия, около големите тър-

говски пътища от това време, 

в частност покрай реките Дон, 

Днепър, Яик, Волга. Към тях се 

присъединил значителен брой 

преселници от съседните им в 

северно направление Москов-

ско, Литовско и Рязанско вели-

ко княжество, а също и от други 

северозападни земи. В резул-

тат към началото на XVI век 

две групи прераснали в големи 

свободни войски (Запорожка-

та и Донската), които с времето 

влезли в състава на растящата 

руска държава; били са обра-

зувани и други казашки войски. 

В XVIII в. Руската империя из-

исква от казаците преданост и 

служба, но това често влиза в 

противоречие с техния свобо-

ден начин на живот и става при-

чина за много въстания. 

Към началото на XIX век каза-

ците образуват отделно съсло-

вие, пазят държавните и въ-

трешните етнически граници. Те 

имали значителна социална ав-

тономия, обширни плодородни 

земи, били освободени от данъ-

ци и т. н.

държавата“. През октомври 
2012 г. президентът подписа 
втория основополагащ доку-
мент – „Стратегия за развитие 
на държавната политика на 
Руската федерация по отно-
шение на руското казачество 
до 2020 г.“. Тя бе представена 
през ноември на заседанието 
на съвета към президента на 
Русия по въпросите на казаче-
ството. Той се ръководи от 
пълномощния представител 
на президента в Централния 
федерален окръг Александър 
Беглов.

Седем милиона руски граж-
дани определят себе си като 
казаци. В държавния регистър 
са вписани 11 казашки воин-
ства (общо около 400 хиляди 
души), като се планира в края 
на 2012 г. да бъдат обединени 
в Общоруско казашко войн-
ство. Върховният атаман ще 
се намира в Москва и ще се 
подчинява на върховния глав-
нокомандващ  президента на 
Русия. Още през 2005 г. Вла-
димир Путин бе приет за казак 
и има чин казашки полковник.

Беглов уточни за една 
медия, че считащият себе си 
за казак може да тръгне по 
три пътя: да се заеме с об-
ществена дейност като въз-

ражда казашките традиции, 
да се включи в регистъра, 
тоест да поеме ангажимента 
да носи държавна служба, или 
„просто да си остане казак“. 
За да се включи в регистъра, 
той трябва да отговаря на ре-

дица изисквания на устава на 
казашкото общество, а имен-
но: „Да бъде гражданин на 
Русия, навършил 18 години и 
споделящ идеите на казаче-
ството“.Също така трябва да 
си неосъждан и непиещ. В ре-
гистъра можеш да бъдеш 
приет от Схода (нещо като 
парламент – бел.пр.) на сами-
те казаци с обикновено мно-
зинство на гласовете, а реше-
нието на Схода се утвърждава 
от атамана. Кандидатът про-
изнася клетва, целува кръста 
и Евангелието, след което по-
лучава благословията на све-
щеник и „наказ от батки“ – 
удар с камшик.

Казакът не може да бъде 

атеист. Казашкият Кръг – об-
щовойскови съвет на казаци-
те – не може да се проведе без 
присъствието и благословия-
та на свещеник. Според ка-
зашките правила, ако по 
време на дебатите на Кръга 
свещеникът стане, всички 
млъкват. Ако той си тръгне, 
Кръгът прекратява дейността 
си – става нелегитимен.

„Православният мироглед 
на казака е въплътен в посло-
вица: „Казак без вяра – това 
не е казак“ – казва Беглов. – 
Тези, които са притеснени от 
въпроса за „смесването“ на 
светското и духовното, могат 
да се успокоят – църквата не 
се бърка във въпросите на 
държавната администрация 
на казачеството, няма никак-
ва „духовна“ цензура в дей-
ността на казашките обще-
ства“. 

Впрочем връзката на каза-
чеството с църквата е от здра-
ва – по-здрава. В Руската пра-
вославна църква съществува 
синодален комитет по взаимо-
действие с казачеството, ръ-
ководи се от митрополит 
Ставрополски и Невиномиски 
Кирил. Той заедно с още десет 
войскови свещеници присъст-
ва и на последното заседание 
на съвета към администраци-
ята на президента, където 
отне гласа на двама атамани, 
защото закъснели за утринния 
молебен в Донския манастир.

В скоро време светските ин-
тереси на казаците ще се 
представляват от първата в 
страната Казашка партия 
(КпРФ).

Сотник (командир на под-
разделение от 100 души – бел.
пр.) Ненароков казва, че КпРФ 
ще лобира в правителството 
за интересите на казачество-
то, „защото работата на съве-
та към президентството вече 
не е достатъчна“. Програмата 
на партията се основава на 
традиционните ценности на 
казаците: патриотизъм, защи-
та на държавните интереси, 
пропаганда на морала.

При вписването на казака в 

регистъра, с клетвата си за 
вярност към държавата той се 
съгласява да носи държавна 
служба. „Има 15 вида служба, 
с които казакът може да се за-
нимава – казва свещеник Не-
нароков. – Например ние се 
занимаваме с войскова, из-
вънвойскова и донаборна под-
готовка. Ние се подготвяме да 
опазваме правовия ред. В 
Москва имаме три сотни 
(роти) парашутисти, една 
пластунска (пехотна) сотня и 
една много силна общовойско-
ва“. Той е убеден, че властта е 
заинтересована от това каза-
ците да станат национална 
гвардия: „Съгласно новата 

стратегия такъв план същест-
вува: няколко милиона казаци 
ще бъдат в запас“.

По думите на Беглов, каза-
ците ще могат да охраняват 
само държавна собственост: 
училища, детски градини, бол-
ници, органи на властта, воен-
ни обекти. Заплатата си каза-
ците ще получават от държав-
ния бюджет. 

Казаците в Москва се акти-
визираха и сплотиха съвсем 
наскоро – след акцията на 
„Пуси Райът“ в храма „Христос 
Спасител“. Малко преди про-
изнасянето на присъдата за 
изпълнителките на пънк-мо-
лебена „от блогове, тиутъри и 
фейсбуци“ казаците научават, 
че в Москва искат да унищо-
жат осем поклоннически кръ-
ста. „Тези сили, които искаха 
да ги премахнат, искаха да 
подкопаят вярата в държав-
ната власт. Тогава бе отпра-
вен апел  – и тук се стекоха и 
терски казаци, и казаци от 
Молдова, и от Приднестрови-
ето, от Кавказ, от Дон“ – раз-
казва Ненароков. В течение 
на десет дни 86 казаци дено-

нощно дежуриха при всеки 
кръст, опитвайки се „да хва-
нат нарушителите и да ги пре-
дадат в ръцете на правоохра-
нителните органи“. След по-
добни прояви, смята Ненаро-
ков, „държавата вече вижда, 
че казаците – това е реална 
сила, която няма да ти измени, 
да те предаде или да те огра-
би“.

От октомври 2011 г. в Юго-
източния административен 
окръг на столицата патрули-
рат 80 казаци от подразделе-
нието „Югоизток“ начело с 
атаман Сергей Шишкин. Ини-
циативата за появата на таки-
ва дружини принадлежи на 
префекта на окръга Владимир 
Зотов.

Ненароков казва: „Разбира-
те ли, казаците – това са 
„ловци“, така са наричали през 
войната хората, изпълняващи 
най-опасните задачи. Ние сме 
„чудни“ момчета. На всички 
нас дъската малко ни хлопа. 
На казаците не им пука за тех-
ния живот и здраве. Казак – 
това не националност. Каза-
кът е рицарят на православи-
ето. Нашата майка е църква-
та, когато майка ти е в беда 
– трябва да я защитиш“.

– Казачеството подкрепя ли 
политиката на Путин?

– Въпросът не е в Путин, ние 
говорим за държавата. Аз, 
както и всички казаци до 
един, милеем за държавата. 
Не милеем за хаоса и анархи-
ята. Ако някъде поне и малко 
има закон, ние ще се хващаме 
за него. Това е нашето кредо. 
На мен никакъв Кремъл не 
може да ми заповяда. По 
време на протестната актив-
ност – за Путин, против Путин 
– аз не изведох моята сотня на 
нито едно мероприятие, аз се 
смятам за военен, а те не 
трябва да участват в такива 
неща.

Целия текст четете в
Списание „Комерсант 

Власт“, №46

Казаците 
в Москва се 
активизираха 
и сплотиха едва 
отскоро

7 млн. жители на 
Русия се смятат 
за казаками. В 
регистъра са 11 
казашки войски 
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ИГОР МАСЛОВ
НОВАЯ ГАЗЕТА

Историята на областния театър и 

неговата трупа, разказана от 

актьорите му, в която изкуството 

е толкова тясно преплетено с 

бита, че не можеш да разбереш 

къде какво започва...

Куклените
трагедии 
и комедии
на град
Кострома

Актьори и роли На сцената! 

Да започнем може би с Юра 
Петров, когото мнозина в тру-
пата наричат учител и когото 
миналата година освобожда-
ват от театъра. Преди Петров 
живее оттатък реката. Той и 
сега живее оттатък реката. Но 
тогава няма мост над реката – 
такова е било положението 
преди. Затова пък през река-
та, която се нарича Волга, ка-
терът „Буй” превозва гражда-
ни. Петров пътува за работа в 
кукления театър. 

Започва да работи там след 
училището. Актьор в помощ-
ния състав. 55 рубли. На вра-
тата на театъра всеки път де-
жури Антонина Григориевна 
Скрипниченко, главен режи-
сьор. Проверява настроение-
то, с което актьорите идват на 
репетиция. Настроението 
трябва да бъде приповдигна-
то. Ако то липсва, изпращат 
актьора още да се поразходи. 
Но да се върнем към Петров. 
Когато реката замръзне, кате-
рът не се движи. А по леда не 
може да се преминава. Петров 
взема със себе си дрехи, четка 
за зъби и пари за храна и две 
седмици живее в театъра, спи 
зад кулисите. Събужда се и 
работи с куклата. Временно 
отива в армията, където става 
разузнавач, като извършва 25 
скока през деня и още 6 през 
нощта. В почивните дни поста-
вя в клуба куклен спектакъл. 
За това на разузнавача 
Петров връчват грамота, къ-
дето с големи букви е напеча-
тано: „Изкуството принадле-
жи на народа”, а с по-дребен 
шрифт: заслуги на Петров и 
подпис на полковник Макар-
кин. Оставят го в Лагодехи 
като завеждащ клуба, но 
Петров се връща в Кострома – 
работи в театъра като артист 
и сценичен работник. Другите 
сценични работници много 
уважават Петров. Той им об-
лекчава живота, като успява 
да оформи половината деко-
ри, докато те трима търсят и 
носят някакъв един статив. 
Защото Петров обича работа-
та и тя му се удава добре. 
Питам го какви съвети дава на 
младите. Петров, сякаш вглъ-
бен в себе си, казва: „Да се 
трудят”. Сега е на 64 години. 
Преди година от личен състав 
се обаждат на Петров и му 
казват, че договорът му е при-
ключил, да дойде и да си 
вземе документите. Петров си 
взема трудовата книжка и 
отива на работа в Дома на кул-

турата. Там поставя пиеси с 
подрастващите. 

Бредис също работи като 
актьор, а по-късно е и главен 
режисьор в театъра. Вече три 
години, откакто Бредис е мър-
тъв. 

Макарова (заслужена ар-
тистка на Русия) си спомня, че 
Бредис е бил висок и леко при-
гърбен – тъй като кукленият 
артист не трябва да се вижда 
зад паравана. А приличал, 
казва Макарова, на Шон Конъ-
ри. 

В трупата го наричат Брен-
ди. Е, това е по фамилия. 
Действително, той пиел коняк 
или всякакви други, наречени 
условно, брендита. Бредис не 
обичал водка. На актьорите 
давал пълна свобода. Можел 
е да хване котка в селския 
клуб, да я сложи върху раме-
нете на кукла и да извика 
подир нея репликата: „Дела… 
Яката избяга”. 

В трупата досега обичат 
Бредис. „Нощуваме в селски 
хотел, седем човека в една 
стая – спомня си Петров. – 
През нощта на Бредис се на-
лага да излезе в коридора. А в 
коридора има сандък, на 
който спи някаква старица. 
Бредис отваря вратата, в тъм-
нината се чува гласът на онази 
старица: „Да не ме удариш по 
главата, гадина такава!” Ние 
всички се смеем, а Бредис за-
тваря вратата и стои – не знае 
какво да прави. Беше много 
деликатен човек”.

Кученков постъпва като 
сценичен работник без какво-
то и да е желание да се зани-
мава с изкуство, но навлиза в 
него. Бредис и Гена Развалов 
(също вече покойник) го нау-
чават да работи с кукла. Ку-
ченков играе кръчмаря Хин 
Менерс както никой друг. Той 
самият прилича на кръчмар, 
ако се вгледаме в образите на 
писателя Грин. А казано прос-
то, Кученков прилича на спе-
кулант прекупвач от автопа-
зара. „Както лисицата лъже 
мечката” — досега не зная те-
кста на тази пиеса! Цялата 
„дежурна смяна”, всички служ-
би идват да слушат, какво ще 
покаже този път. Бредис все 
казваше: „На теб авторство 
трябва да ти се даде”. А кога-
то играех Везир, когато от-
краднах тази Лампа и започ-
нах да танцувам около нея, 
цялата зала започна да ръко-
пляска на мен, отрицателния 
персонаж. Това беше моят по-

следен спектакъл. Моята ле-
бедова песен!”

Всички от трупата наричат 
Йоров „домашен дух”. Тук той 
работи вече 20 години като 
сценичен работник. Работи, 
без да бърза, но най-вече седи 
замислен на един сандък. 
Външността му е като на ис-
тински актьор. Сирано дьо 
Бержерак или нещо подобно. 
От благородните. И ето че си 
седи на сандъка с вида на Си-
рано дьо Бержерак, попаднал 
в кукления театър. Другият 
сценичен работник се казва 
Стас. Огромен дядка. 
Преди работел във фа-
брика за картон. Оттам 
го съкратили, отишъл на 
трудовата борса. Каза-
ли му: върви в театъ-

ра. И той тръгнал. Започва 
спектакълът „Патенцето Тим”. 
Звучи музика на  Перфилиев. 
Патенцето все още го няма ни-
какво, а над паравана (над ли-
вадата) летят пеперуди. (Пе-
перудите са ушити от плат 
върху дълги спици). И ето че 
Стас хваща пеперудата и за-
почва неумело да лети с нея, 
усмихвайки се глупаво и щаст-
ливо. В антракта го поздравя-
ват, като му казват: „Браво, 
много добре игра …”  

Смутиха човека.
Толя Дорн е един от актьор-

ите. Прилича на Котарака в 
чизми. Ето ви монолога на 
Толя Дорн: „27 години работя. 
Всяка живина, всички зверове 
съм изиграл. И Мечока, и Та-
ралежа, и Заека, и Бухала,и  
Дрозда, и Котарака. Освен Ли-
сицата – всички. И Кашчей, и 
Змея съм играл, и Артур Грей 
съм играл, и Принца от „Пепе-
ляшка“. При нас театърът с 
какво се различава? Ето на-
пример отиваме на гастроли – 
там всички имат нормални 
гримьорни. А при нас – няка-
къв маймунарник. Всички 
имат „двадесетачка в реги-
она”, а при нас 8—10 хиляди. 
Подработваме допълнително, 
разбира се.

Света Алфеева, която сега 
е заслужил артист на Русия, 
идва от  Фурманов. В гримьор-
ната седи Казакова, една та-
кава дребничка, постоянно 
играе с платформи, за да е по-
висока. През войната постъп-
ва в театъра като чистачка, 
след това става водеща ак-
триса, и ето че Казакова й 
казва покровителствено: „Е, 
какво, паразитке, време е да 
започваме репетиция – да 
тръгваме”.

Зад кулисите нещата из-
глеждат така: театърът е по-
строен за актьорите. Е, и за 
сценичните работници. На 
практика те живеят там. А без 
театъра  какво ще правят? 
Просто нищо!

След това започваш да раз-
съждаваш като всички. Така 
да се каже, областният кук-
лен театър е предназначен за 
децата — възпитаване на кул-
тура. Започваш да си припом-
няш детството и как са те во-
дили в Театъра на Образцов. 
Витрината на театралния 
музей – спомням си я. „Фанта” 
в хартиени чашки. Пирожка – 
„геврек”. Една сцена е в па-
метта ми. И една реплика. Две 
зайчета. (Или все пак мечета? 
Спектакълът все пак се на-
рича „Веселите мечета”.) С 
една дума, два дълго-
ухи персонажа. Тук 
спомените за театъра 
свършват.

В тази сграда работи Костромският куклен театър. През миналата година за „Мечока” (по А.П. Чехов) бе награден със „Златна маска” 

Откъде започва кукленият 

театър? Вероятно, от детския 

смях. Или от детските сълзи. 

Зависи каква е пиесата...

Петров живее в 
театъра, спи зад 
кулисите. Събужда 
се и работи с 
куклата

Театърът е построен 
за актьорите,  
за сценичните 
работници. Без него 
какво ще правят?
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Защо измежду повечето науки 

именно генетиката е подложена 

на репресии? За това нашият 

кореспондент разговаря  с ИЛЯ 
ЗАХАРОВ-ГЕЗЕХУС от 

Института по обща генетика на 

Руската академия на науките.

Човекът, когото 
Сталин мразеше

Изключителният руски биолог Николай Иванович Вавилов 

1935 г. Кремъл.  Изказва се Трофим Лисенко, Сталин слуша

" 
Не ми е жал да си дам 

живота дори за най-

дребното нещо в наука-

та... Неведнъж, когато бродех 

по Памир и Бухара, съм бил на 

ръба на гибелта и съм изпитвал 

истински ужас... Но всъщност 

ми беше някак си приятно да 

рискувам.“

" 
Ще отидем на кладата, 

ще горим, но от идеите 

си няма да се откажем!“

" 
Спецификата на нашите 

разногласия се състои 

в това, че под привидно 

модерна наука всъщност ни 

се предлага да се върнем към 

отживели, морално остарели, 

научни възгледи от първата 

половина или средата на девет-

надесети век.“

" 
Редиците на руските 

учени оредяват с всеки 

изминал ден и съдбата 

на родната ни наука е застра-

шена, защото мнозина за приз-

вани, ала малцина са избрани.“

" 
Специфичната тежест на 

науката в страната ни се 

определя не само от бю-

джетните средства, отпускани 

от държавата и от броя на науч-

ноизследователските институти, 

но най-вече от кръгозора на 

научните работници и порива им 

за научно познание.“

ЦИТАТИ

Ето какво 
казва  
Николай 
Вавилов

Делото на живота му: колекцията

Николай Вавилов е участвал 

в около 180 експедиции и по-

сетил 65 страни по света. Та-

ка събира най-богата колекция 

в света от културни растения, 

която наброява 250 хил. обра-

зци. Днес приблизително 70% 

от сортовете селскостопански 

култури, отгледани в Русия и 

страните от ОНД, са разработе-

ни въз основа на колекцията на 

Вавилов. 

Неофициално колекцията на Ва-

вилов е оценена на 10 трилиона 

долара. Но според мнението на 

В книгата на Питър Прингъл за 
Николай Вавилов, превърнала 
се в бестселър в САЩ, се обръ-
ща особено  внимание на тра-
гичната съдба на учения, заради 
омразата на Сталин към генети-
ците като цяло. Но пък, от друга 
страна, в такъв тежък период за 
СССР, по време на глад и раз-
руха, Вавилов обикаля полови-
ната свят, за да събира знаме-
нитата си колекция от растения, 
което изисквало много сред-
ства. Заемал  е  най-високите по-
стове: президент на  Всесъюзна-
та академия за селскостопански 
науки „Ленин“, директор на Ин-
ститута по генетика и Института 
по растениевъдство и т. н. По не-
гова  инициатива са създадени 
няколко института, опитни стан-
ции за селекция. Къде е тази ом-
раза тогава?
Никой не знае какво си е ми-
слил Сталин. Но очевидно Ва-
вилов постепенно е ставал не-
удобен. Тогава на почит 
издигали лидерите, хората от 
народа: Стаханов, Чкалов, Па-
панин, а бащата на Вавилов 
бил богат, самият той получил 
образование в царска Русия. 
И на хоризонта се появил чо-
векът от село - Лисенко. Ста-
нал фаворит на вожда и бил 
провъзгласен за „народен ака-
демик“, а Вавилов изпаднал в 
немилост.

Но за това имало и друга 
причина, много по-значима, 
мисля. Проблемът на Вавилов 
бил в това, че се опитал да 
свърже генетиката с практи-
ческото селско стопанство. 
Ако се занимаваше като пове-
чето генетици с плодовите му-
шици, то по всяка вероятност 
щяха да го обвинят, че витае в 
облаците и не изпълнява кон-
кретните задачи.

Тоест Вавилов е седял на два 
стола: Институтът по генетика 
с фундаменталните му изслед-
вания и Институтът по растени-
евъдство, от който властта из-
исквала решения на  конкретни 
задачи. Може би е трябвало да 
избере първия? Не е изключено 
да бе останал жив...
Но кой да знае? Все пак е бил 
бележит учен, който виждал 
големи перспективи пред ге-
нетиката в селското стопан-
ство. Затова събирал уникал-
ната си колекция, на базата на 
която да разработи нови сор-
тове в СССР за увеличаване 
на добива, устойчиви на засу-
ха, плевели, вредни насекоми 
и т.н.

И в това е проблемът, че ге-

нетиката е фундаментална 
наука, която не дава резулта-
ти още на следващия ден. А 
Лисенко обещал в най-кратки 
срокове да увеличи добивите 
пет пъти, за две години да съз-
даде нови сортове растения. 
Той разбирал много добре 
какво иска властта. При това 
постоянно изтъквал как му се 
пречи в реализацията на епо-
халните идеи, как всякакви 
академици му създават спън-
ки. И получава подкрепата на 
властта.

Парадоксът обаче е в това, 
че именно Вавилов предло-
жил Лисенко да бъде удосто-
ен със Сталинска премия, през 
1934 г. го препоръчва за член-
кореспондент на Академията на 
науките на СССР, а през 1935 г. 
на заседание на Всесъюзната 
академия за селскостопански 
науки казва: „Лисенко е внима-
телен изследовател, много та-

лантлив, експериментите му са 
безупречни“.  Как да разбира-
ме това?
Днес, след толкова години, 
това изглежда странно. Рабо-
тата е там, че било много труд-
но докараните от пътуванията 
на Вавилов колекции с расте-
ния да се използват за селек-
тиране и пригодят за нашите 
условия. 

За Николай Иванович това 
било възможност за провеж-
дане на яровизация, с която се 
занимавал Лисенко. Може да 
се каже, че Вавилов бил увле-
чен от тази работа. Но след 
като експериментите на ру-
ските учени не потвърждават 
ефективността на този метод 
като агротехнически прийом, 
той спира да подкрепя Лисен-
ко. 

Защо точно генетиката  попа-
да  в мелачката на  репресиите? 
Други  науки  като  химия,  матема-
тика, физика  остават  незасегна-
ти или се отърват леко.
В мелачката на репресиите 
попадат преди всичко хумани-
тарните науки. Което е разби-
раемо – имало е идеология. 
Междувременно много биоло-
зи започват да се увличат от 
генетиката на човека и в част-
ност евгениката, която обеща-
вала да подобри човешката 
раса. А това вече се пресича с 
идеологията. Тези известни 
на властта изследвания били 
силно разкритикувани. Сами-
ят Вавилов не бил замесен, но 
цялата генетика била подло-
жена на съмнение. А той бил 
на нейна страна. 

Може пък всичко да е много по-
просто?  Партията била всичко за 
хората. Без да е завършила ака-
демия. Както казва Сталин на  
едно съвещание по проблемите 
на засушливите райони: „Вие, 
професорите, мислите така, 
но ние, болшевиките, мислим 
иначе“. А както се знае, прави-
те са те. За тях по-простото било 
разбираемо - това, което каз-
вали разни техни Лепешински и 
Лисенко. Докато  академиците,  
според   тях,  отклонявали страна-
та  от конкретните задачи.
На последната среща между 
Сталин и Вавилов през 1939 г. 

вождът попитал: „Е, гражда-
нино Вавилов, ще продължа-
вате ли да се занимавате с 
цветенца, листенца, маргарит-
ки и други ботанически фин-
тифлюшки? А кой ще повиша-
ва добива на селскостопан-
ските култури?“ Всъщност 
тази среща решава съдбата 
на учения. Малко след това е 
арестуван.

Когато науката се управля-
ва не от самите учени, а от хо-
рата по върха, става страшно. 
Те „кълват“ на прости реше-
ния, без да разбират защо 
фундаменталните изследва-
ния не влизат в употреба от 
утре. Струва им се, че акаде-
миците нарочно усложняват 
всичко. Точно на това залагал 

Лисенко, като твърдял, че в 
науката повечето академици 
са като кулаците в селата.

Каква е ролята на Вавилов за 
световната наука?
Николай Вавилов формулира 
закона за хомоложните редо-
ве в наследствената изменчи-
вост. Другата му значителна 
работа е посветена на центро-
вете за произход на културни-
те растения и свързаната с 
това идея за географията на 
гените. 

Именно Вавилов въвежда 
за първи път термина геогра-
фия на гените. Впоследствие 
това направление става едно 
от основополагащите в гене-
тиката. Трудовете му невед-
нъж са преиздавани във воде-
щите страни в света. Извест-
ният английски биохимик-рас-
тениевъд Денис Мърфи пише: 
„Ако има учен, който да заслу-
жава посмъртно Нобелева 
премия, то това Вавилов“.

Едно време хитлеристка Герма-
ния унищожи физиката си.  До 
ден  днешен тази наука в Герма-
ния не може да си възвърне пре-
дишното ниво. Какви са после-
диците от  унищожаването  на 
съветската генетика?
Арестите на учените спират, а 
в науката се влагат наистина 
големи средства. И големите 

успехи не закъсняват, най-ве-
че в космонавтиката и атом-
ната енергетика. Но генетика-
та остава встрани от тази 
вълна, тъй като до 1965 г. трае 
„лисенковщината“, понеже 
Хрушчев лично подкрепя този 
човек. Тоест властта продъл-
жавала да решава научните 
проблеми.

Да, генетиката излиза от не-
легалност, появяват се първи-
те лаборатории, но липсват 
учебници и кадри. Затова в 
тази наука попадали хора без 
системно образование. И в ре-
зултат на това учените нямали 
за цел да направят нещо ориги-
нално, а предимно повтаряли 
чуждата работа. Напълно ес-
тествено. Били в „първи“ клас 
и трябвало много да учат. 
Който се опитвал да мисли са-
мостоятелно, давал постиже-
ния. Например за експеримен-
тите на Дмитрий Константино-
вич Беляев от Новосибирск 
върху създаването на „питом-
ни“ лисици ще излязат хиляди 
страници в интернет. Също 
така можем да споменем ака-
демик Сергей Шестаков от 
Московския държавен универ-
ситет. В действителност той 
въвежда нов обект в генетика-
та: синьо-зелените водорасли. 
Днес те намират приложение в 
стотици лаборатории по света. 
И с това оригиналните ни гене-
тични постижения на световно 
ниво се изчерпват. За мястото 
на съветската генетика в све-
товната наука в навечерието 
на репресиите говори фактът, 
че през 1937 г. в Москва е тряб-
вало да се проведе Световен 
конгрес по генетика. Ако това 
не е признание за достижени-
ята й? Но властта направила 
така, че да осуети форума. А 
що се отнася до съветските ра-
боти на „нобелевско“ ниво, по-
вечето учени смятат, че това 
са преди всичко изследвания-
та на Йосиф Абрамович Рапо-
порт и Георгий Дмитриевич 
Карпеченко. Като работите на 
втория дълги години присъст-
ват в западните учебници по 
генетика.

ВЪПРОС – ОТГОВОР 

СПОРЕД НЯКОИ ОЦЕНКИ КОЛЕКЦИЯТА НА 

НИКОЛАЙ ВАВИЛОВ ВЪЗЛИЗА НА 

10 ТРИЛИОНА ДОЛАРА

заместник-директора на Инсти-

тута по растениевъдство Елена 

Гаевска колекцията е безценна: 

„Тя е основата не само на про-

доволствената, но и на еколо-

гичната и биологическа сигур-

ност на Русия. 

Заради различни катаклизми, 

биологичното разнообразие на 

планетата намалява, много ви-

дове изчезват. В нашата ко-

лекция има около 30 процента 

култури, които се смятат за из-

чезнали. От различни райони на 

Земята ни молят за собствените 

си сортове“.
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С КАКВО ЩЕ 
ЗАПОМНИМ 2012 Г.

2012 ГОДИНА В РУСИЯ СЕ ОКАЗА УНИКАЛНО НАСИТЕНА 

СЪС СЪБИТИЯ ОТ СТРАТЕГИЧЕСКИ МАЩАБ КАКТО ВЪВ 

ВЪТРЕШНОПОЛИТИЧЕСКИ, ТАКА И  В ГЛОБАЛЕН ПЛАН

ДЕН СЛЕД ДЕН

4 МАРТ
ПРЕЗИДЕНТСКИ ИЗБОРИ:

ПУТИН БЕЗ КОНКУРЕНЦИЯ

През март се проведоха изборите 
за президент на Русия. Кандида-
тираха се петима: лидерите на 
КПРФ Генадий Зюганов, на ЛДПР 
Владимир Жириновски, на „Спра-
ведлива Русия“ Сергей Миронов, 
бизнесменът Михаил Прохоров. 
Победител очаквано бе Влади-
мир Путин, който вече два пъти е 
заемал този пост. Той получи 
подкрепата на 71% от гласували-
те при явили се 65%. През май в 
Кремъл се състоя инаугурацията 
на новия държавен глава. Благо-
дарение на приетите по-рано по-
правки в Конституцията на Русия 
президентският мандат за пръв 
път ще бъде шест години вместо 
четири.

Рейтингът на Путин, макар и 
поспаднал през миналата година, 
досега си остава доста по-висок 
от този на конкурентите. Мини-
малната точка той достигна през 
август (37%), а през есента се по-
качи до 45-50%. 

ЯНУАРИ

4 АПРИЛ

7 ФЕВРУАРИ

6 МАЙ

КАК СЕ РАЖДА НОВАТА ЕВРАЗИЯ: ПОСТСЪВЕТСКОТО 
ПРОСТРАНСТВО ОТНОВО СЕ ОБЕДИНЯВА

ВРЪЩАНЕ НА 
МНОГОПАРТИЙНОСТТА:
КАКВОТО ДУШАТА ПОИСКА

В ТОЗИ ДЕН СТАРТИРА ПРОГРАМАТА ЗА ПОДБОР И ОБУЧЕНИЕ 
НА ДОБРОВОЛЦИ ЗА ОЛИМПИЙСКИТЕ ИГРИ В СОЧИ

МИТИНГ НА БЛАТНИЯ ПЛОЩАД В МОСКВА СЕ ПРЕВЪРНА В 
ПОВРАТЕН МОМЕНТ В ПОЛИТИЧЕСКИЯ ЖИВОТ

На 1 януари 2012 година стар-
тира Единното икономическо 
пространство (ЕИП) на Русия, 
Беларус и Казахстан, което 
отваря нова страница в исто-
рията им. Веднага последваха 
практически стъпки по посока 
на интеграцията. Русия израв-
нява тарифата за транспорти-
ране на нефт от Казахстан с 
тарифата за руските експеди-
тори на товари, също така с 
Беларус преминава към нова 
формула за ценообразуване 
при доставките на нефт. По-
нататък пред Русия и Ка-
захстан се откриват перспек-
тиви за съвместно развитие 
на черната и цветната мета-

Един от резултатите на про-
тестните действия на опози-
цията е преразглеждането на 
минималната численост на по-
литическите партии. Броят на 
партийните членове, необхо-
дими за регистрация, се нама-
ли от 40 хиляди на 500 души. В 
резултат на това  към края на 

лургия, транспортното маши-
ностроене, кооперирането в 
атомната и аерокосмическата 
сфера, отбеляза министърът. 
С Беларус ще бъдат разшире-
ни кооперативните връзки в 
автомобилостроенето, авио- и 
корабостроенето, отбрани-
телния и космическия ком-
плекс, микроелектрониката и 
телекомуникациите.

Създаването на ЕИП укреп-
ва позициите на руските ком-
пании не само в Казахстан и 
Беларус, но и на международ-
ния пазар. Интеграцията пре-
дизвика взривен ръст на сто-
кооборота между трите 
страни. Президентът на Организа-

ционния комитет на „Сочи 
2014“ Дмитрий Чернишенко 
отбеляза успешното реализи-
ране на доброволческата про-
грама за предстоящата олим-
пиада в Сочи.

В Организационния коми-
тет са получени над 140 000 
заявки от кандидати, повече 
от 80% от доброволците вече 
са одобрени. В сезона 2012-
2013 г. 5 000 души ще преми-
нат всички тестови съревно-
вания ,  организирани  с 
участието на Организацион-
ния комитет. Повече от 100 
доброволци за „Сочи 2014“ 

Масово протестно движение 
възвърна в Русия политиче-
ския живот и застави властта 
да бъде по-внимателна към 
обществените интереси, счи-
тат запитаните от РИА Ново-
сти политолози. 

По тяхно мнение, преди го-вече работиха успешно за Ку-
пата на Федерацията по фи-
гурно пързаляне, Купата на 
Русия по бобслей и скелетон, 
Купата на Русия по спортни 
шейни, а също така в Между-
народната тренировъчна сед-
мица по спортни шейни.

Сочи с право може още от-
сега да се гордее със своя 
екип от доброволци. Сега те 
преминават може би едно от 
най-сложните изпитания – ра-
бота на тестови съревнования 
в сезона 2012-2013 г., които 
всъщност ще се превърнат в 
„генерална репетиция“ за зим-
ната олимпиада.

годината броят на политиче-
ските партии в Русия се увели-
чи от седем на 44. В изборите 
през октомври участваха 19 
нови партии, но  от тях само 
РПР-Парнас и «Коммунистам 
России» успяха да преодолеят 
минималния праг на изборите 
за градска дума в Барнаул и 
Карачаевск съответно. 

На снимката: лидерите на 
новорегистрираните партии 
Сергей Удалцов, Генадий Се-
лезньов  и Сергей Бабурин в 
резиденцията „Горки“.

дина на Блатния площад на-
стъпи пробуждане на полити-
ческото правосъзнание на 
средната класа.

Протестните митинги про-
дължиха през цялата година, 
издигаха се искания за рефор-
ма на политическата система. 

Бъдещето на протеста се 
оценява от експертите 
различно: някои считат, 

че в този си вид той ще 
пропадне, други отбе-
лязват, че критиче-
ските настроения по 
о т н о ш е н и е  н а 
властта ще се уси-
лят, трети виждат 
грандиозни перс-

пективи пред 
гражданското 

движение, но 
не на координа-
ционния съвет 

на опозицията.
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17 СЕПТЕМВРИ

ДЕКЕМВРИ

ЮНИ

ОКТОМВРИ

 6 НОЕМВРИ

1 ЮЛИ АВГУСТ

„АВТОВАЗ“ ПРИКЛЮЧИ ПРОИЗВОДСТВОТО НА ПОСЛЕДНИЯ 

„КЛАСИЧЕСКИ“ МОДЕЛ

СУ-35С РАЗПЕРИ КРИЛЕ. ПЪРВАТА ПАРТИДА НОВИ 

ИЗТРЕБИТЕЛИ ЗА ВВС НА РУСИЯ Е ГОТОВА

В МОСКВА СЕ ПРОВЕДЕ СЕДМИЯТ ФЕСТИВАЛ НА 
СИМФОНИЧНИТЕ ОРКЕСТРИ В СВЕТА

ПЕТ ОБЛАСТИ В РУСИЯ СИ ИЗБРАХА ГУБЕРНАТОРИ 
ПО НОВАТА СИСТЕМА

НОВИЯТ МИНИСТЪР НА ОТБРАНАТА СЕРГЕЙ ШОЙГУ 
ВЪЗНАМЕРЯВА ДА ПРОДЪЛЖИ РЕФОРМИТЕ

МОСКВА НЕ СЕ ПОБИРА В РАМКИТЕ НА 
ОКОЛОВРЪСТНОТО И ТРЪГВА НА ЮГ

В ОТБОРНОТО КЛАСИРАНЕ НА ОЛИМПИАДАТА В ЛОНДОН 
РУСИЯ ЗАЕ 4-ТО МЯСТО

Концертът под наслов „Музи-
ката на руската история” бе 
посветен на 1150-ата годиш-
нина от създаването на руска-
та държава (началото се по-
ставя през 862 г. с призовава-
нето на варягите за князе) и 
честването на юбилеите от 
победите през 1612 г. над пол-
ските завоеватели и през 
1812 г. над Наполеон. 

Освен знаменитата увертю-
ра „1812 година” на Чайковски 
бяха изпълнени редки компо-
зиции, приписвани на царете 
Иван Грозни и Фьодор Алексе-

След осемгодишно затишие 
през октомври 2012 г. в Русия 
се възродиха изборите за гу-
бернатори. Съгласно новия 
правилник кандидатите за 
властници на регионите пре-
минават през своеобразен 
„филтър“. Кандидатурите им 
се издигат от политическите 
партии при задължителната 
подкрепата от страна на реги-
оналните депутати или кмето-
ве пред провеждане на народ-
ния вот. През есента пет обла-
сти избраха своите губернато-
ри: Рязанска, Белгородска, 
Новгородска, Амурска и Брян-

След корупционен скандал в 
Министерството на отбраната 
през ноември бе изпратен в 
оставка министърът Анатолий 
Сердюков, оглавяващ подчи-
нените му ведомства от 2007 г. 
През всичките пет години на 
управление на Анатолий Сер-
дюков критиките по повод ра-
ботата му във ведомството не 
секваха. През целия период на 
работа в министерството по-
стоянно изникваха скандали 
от финансово, кадрово и про-
фесионално-военно естество.

Постът е предоставен на 
бившия министър на извън-
редните ситуации Сергей 
Шойгу, който през април 2012 
г. започна работа като губер-
натор на Московска област. 
Шойгу е дълголетникът в 
Белия дом, получил министер-
ски портфейл при управление-
то на Борис Елцин, Владимир 
Путин и Дмитрий Медведев. 
Експертите единодушно при-
ветстваха назначаването му 
на поста.

„Определям назначението 
на Шойгу като напълно естест-
вен ход, той е най-опитният 
ръководител, армейски гене-
рал. Налице са и първите му 
правилни стъпки – с първия си 
указ връща курсантите да 
участват в 9-майския Парад на 
победата. Не виждам друг 

Дъщерното предприятие на 
„АвтоВАЗ“ в Ижевск приклю-
чи производството на „класи-
ческите“ модели Lada. На 17 
септември от конвейера в 
Ижевск слезе последната 
бройка Lada 2104. Заводът в 
Толиати произвежда Lada 
2104 от 1984 г. През първата 
половина на 2012 г. обемът на 
производството е 1,5 хил. 
коли месечно. През първите 
шест месеца на годината „чет-
ворката“ реализира тираж от 
осем хиляди автомобила, като 
продажбите продължиха да 
спадат. Предприятието ще на-

Завърши дългият процес по 
изготвянето на един от най-
силните изтребители в света. 
Предвижда се до края на 2012 
г. IV Център за бойна подго-
товка в Липецк да се сдобие с 
3 серийни изтребителя.

Серийните самолети, пред-
назначени за ВВС на Русия, се 
обозначават със Су-35С (по 
класификацията на НАТО: 
Flanker-E+). Това е дълбоко 
модернизиран свръхманеврен 
многофункционален изтреби-
тел от 4++ поколение. При из-
работването му са използвани 
технологии от пето поколе-
ние, осигуряващи превъзход-

Москва разширява 
границите си и сега 

площта й официално е нарас-
нала двойно. Столицата вече 
заема 2,4 пъти по-голяма те-
ритория и площ от 148 хил. 
хектара.

От 1 юли влезе в сила по-
становление за разширяване 
територията на Москва, с 
което в границите на града по-
падат югозападните земи от 
територията на Московска об-
ласт чак до границата с Ка-
лужска област. Както твърди 
кметът на Москва, вече има 
изготвен план за застрояване-
то на новите площи. Преобла-

Отборът завоюва 24 златни, 
25 сребърни и 33 бронзови ме-
тала. Резултатите превъзхож-
дат постиженията отпреди че-
тири години в Пекин.

На Летните олимпийски 
игри 2012 Русия участва във 
всички дисциплини, с изклю-
чение на футбола и хокея на 
трева. Руският отбор наброя-
ваше 436 души (208 мъже и 
228 жени). За първи път в ис-
торията на съветския и руския 
спорт на церемонията по от-
криването на Олимпийските 
игри знамето на Русия се носе-
ше от жена - 25-годишната те-
нисистка Мария Шарапова, 
която дебютира на Игрите в 
Лондон.

На Олимпиадата в Лондон 
руският национален отбор по 
джудо завоюва първия в исто-
рията си златен медал: Арсен 
Галстян стана победител в ка-
тегорията до 60 кг още на пър-
вия ден след церемонията по 
откриването. 

През първите 8 дни на Игри-
те златни медали за Русия пе-
челеха само джудистите с 3 
победи, едва на 9-я ден русна-
ците грабват златото в класи-

евич, и за първи път пред пуб-
лика прозвуча химнът на 
РСФСР от Сергей Прокофиев. 
Целта на този музикален 
форум, посветен на Деня на 
Русия, е да представи на сто-
личани и гостите на руската 
столица най-интересните све-
товни музиканти. 

В това издание всяка вечер 
на сцената на Колонната зала 
в Съюзния дом излизаха ко-
лективи от Южна и Северна 
Америка с изпълнения на кла-
сически произведения и музи-
ка от родни композитори. 

ска. Навсякъде спечелиха 
представители на управлява-
щата „Единна Русия“. През 
юни бе приет закон за избора 
на губернатори.

Висшият ръководител на 
субект на Руската Федерация 
се избира от гражданите с 
тайно гласуване според прин-
ципите на всеобщото равно и 
пряко избирателно право. 
Кандидатите за поста губер-
натор се издигат от политиче-
ски партии или се явяват като 
независими. Но партиите 
могат да изберат и безпартиен 
кандидат.

даващо ще бъде нискоетаж-
ното строителство. Сега 
столицата се нарежда сред 
10-те най-големи световни ме-
гаполиса. Почти 250 хил. рус-
наци свикват с новата си ад-
ресна регистрация. Според 
кмета на Москва Сергей Собя-
нин, предишният модел за 
развитие на столицата с кон-
центрация на офиси в центъра 
и жилищни квартали около 
тях е изчерпан. Властите обе-
щават внимателно усвояване 
на новите площи, като избяг-
ват масовото застрояване и 
„изселват“ натам чиновниците 
заедно с администрациите. 

ческата борба. Само ден 
преди закриването на ХХХ 
Олимпийски игри руските 
спортисти счупиха рекорда с 
15 спечелени за един ден ме-
дала, от които 6 златни. За 
първи път от 1980 г. насам (от 
времето на СССР) волейболи-
стите завоюваха златен 
медал, който стана втората в 
историята на Русия златна на-
града в отборните спортове 
след успеха на хандбалистите 
през 2000 г., и за първи път в 
историята баскетболистите 
застанаха на почетната стъл-
бица с бронзовите си отличия. 

В спортната гимнастика 
Алия Мустафина, победител-
ка на успоредка, спечели за 
Русия първото злато от 2000 г. 
насам в тази дисциплина. Пак 
за първи път от 2000 г. Русия 
завоюва златото в скоковете 
във вода с медала на Иля За-
харов, шампион на скок от 
3-метров трамплин. 

Летните игрите в Лондон 
обаче са първите летни игри, 
считано от 1952 г., на които 
„сборная“ не попадна в трой-
ката шампиони в отборното 
класиране.

сочи основните си сили в про-
изводството на новия модел 
на „АвтоВАЗ“ - Lada Granta. 
Така до края на 2012 г. в 
Ижевск ще бъдат сглобени 
около 50 хил. бройки, като по-
вече от половината ще са 
модел Lada Granta. Също така 
заводът планира производ-
ството на автомобили с марки-
те Renault и Nissan, като по-
тенциалният капацитет на 
ижевския завод е 300 хил. ав-
томобила годишно. В разви-
тието на производството се 
предвиждат вложения на 
стойност над 10 млрд. рубли.

ство над машините от същия 
клас. 

Между другото експертите 
предполагат, че характерис-
тиките на Су-35С удовлетво-
ряват изискванията за изтре-
бител пето поколение. Су-35 
има широка номенклатура на 
въоръжение с дълъг, среден и 
малък обсег. Може да носи уп-
равляеми и неуправляеми сис-
теми за въздушно нападение, 
системите „Антирадар“ и „Ан-
тикораб“, управляеми авиа-
ционни бомби. Радиолока-
ционното откриване на 
изтребителя е намалено в 
пъти.

кандидат за поста министър 
на отбраната. И това не е само 
мое мнение, обадиха ми се 
приятели, офицери от цялата 
страна, и всички се радваха.  
Армията е боеспособна, но в 
някои части на въздушноде-
сантните войски имаше сери-
озни съкращения, бяха съкра-
тени и няколко бригади на 
Главното разузнавателно уп-
равление, затвориха се учили-
ща, само през тази година тан-
ковата ни школа обяви 
допълнителен набор на 80 
души. 

Надявам се, че ситуацията 
ще се подобри“ - коментира 
Михаил Клюшин, председател 
на регионално поделение на 
Съюза на парашутистите на 
Русия.
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АЛЕКСЕЙ ДОСПЕХОВ
“КОМЕРСАНТ”

Алексей Доспехов
“Комерсант”

В стартиралия редовен 

шампионат на НБА ще има 

солидно руско присъствие, 

както никога досега. В него ще 

играят трима руснаци и един 

клуб, собственост на руснак.

Преди началото на сезона в 
NBA центъра на „Денвър Нъ-
гетс“ и Сборная на Русия  ТИ-
МОФЕЙ МОЗГОВ отговори на 
въпросите на журналист от 
вестник „Комерсант“.

Руснаци под американски щит
НБА  Руският акцент в американския професионален баскетбол забележимо се усилва 

За новия 
сезон в НБА 

Тимофей Мозгов в атака. А пък 

нат Андрей Кириленко (долната 

снимка) не му върви много

Доколко е вероятно в настоя-
щия сезон да участвате редов-
но в стартовия състав? 
Мисля, че този въпрос все пак 
трябва да бъде отправен към 
треньора, а не към мен. Без-
смислено е да гадаем. Тези, 
които познават Джордж Карл, 
са забелязали, че треньорът 
ни е оригинален наставник, 
със свои виждания за играта и 
ситуацията. Това значи, че 
днес мога да стоя на площад-
ката 25 минути и да вляза в 
стартовата петорка, а утре из-
общо да не изляза на игрище-
то. Сезонът ще покаже. Всич-

ко може да се промени за 
секунди. Но искам да 
отбележа, че дали ще 
играеш от самото нача-
ло на играта или не, не 

е най-важното. Важно-
то е да се играе, да се 

играе много.

Именно, защото в мачовете 
преди сезона не прекарвахте 
много време на площадката. 
Това нормално ли е? Не искахте 
ли нещо повече? 

Вече ви казах, че всеки бас-
кетболист иска да играе 
много. Но времето преди сезо-
на е период, когато можеш да 
форсираш подготовката си 
или пък не. Аз избрах втория 
вариант. Влизах във форма 
плавно, като се подготвях за 
официалните мачове. След 
всяка игра се чувствах по-до-
бре и по-уверено. 

Треньорът сега пробва раз-
лични варианти, иска да отра-
боти свои варианти на игра. 
Допускам, че има и по-добри 
от мен. И възможно според 
това се разпределя нашето 
време. 

В отбора сещате ли се често за 
загубата  от „Лейкърс“ в  плей-
офите от  миналия сезон?   Сигур-
но  е  много обидно, след   като 
стигнахте до 1:3, да паднете в 
седмия мач? 
Разбира се, че не беше прият-
но. Тогава направихме нещо 
като сензация. Почти никой не 
си представяше такъв резул-
тат. Така че изненадахме 
всички. Затова беше още по-
неприятно, като не стигнахме 
до победния край. А дали си 
спомняме... 

Знаете ли, темпото в NBA 
учи играчите на нещо много 
просто – да не се самонави-
ват! Ако много дълго превър-
таш в мислите си поражения-
та, ако страдаш заради тях, 
няма да успееш да се настро-
иш за следващата среща, 

която може да е вдругиден. 
Така е при нас. Сега отваряме 
нова страница, така че защо 
да ровим миналото? Но, раз-
бира се, взехме си поуки. 

А какво постигнахте  сам за  
себе си в сравнение с първите 
сезони на НБА? 
Както и самият отбор, който 
се развива и прогресира, и аз 
натрупах опит. Станах по-уве-
рен в собствените си сили. 
Вече знам как е устроено 
всичко и как работи. В житей-
ски план ми е по-леко. Често 
ме питат дали съм свикнал с 
живота в САЩ? Отговарям, че 
според мен още не. Научих 
много за живота в Америка, но 
все още трябва да свикна с 
особеностите тук. 

Според вас, успехът на руския 
национален отбор на Олимпи-
адата в Лондон и бронзовият 
медал случайност ли бяха или 
нещо закономерно? 
Глупаво е да говорим за слу-
чайност. Извървяхме дълъг 
път под ръководството на тре-
ньора Дейвид Блат, за да по-
бедим. Работихме като луди, 
няколко години почти без по-
чивка: от клуба в национал-
ния, от клуба в националния... 
През цялото това време Дей-
вид изграждаше отбора стъп-
ка по стъпка и свърши огромна 
работа. За атмосферата в от-
бора вече се носят легенди. А 
мнозина говорят за случай-
ност! Абсурд, това е изстрада-
на, спечелена с труд и абсо-
лютно заслужена победа. 
Сега ние сме наистина по-сил-
ни от повечето си противници. 

Какъв  би бил  успешният резул-
тат за „Денвър“?
Може би финалът? След годи-
на-две - нищо чудно.

Впрочем нито „Минесота Тим-
бърулвс“ с Андрей Кириленко 
и Алексей Швед, нито „Ден-
вър Нъгетс“ с Тимофей Моз-
гов, нито дочакалият най-на-
края преместването си в Ню 
Йорк бивш „Ню Джърси“, а 
сега „Бруклин Нетс“, който 
принадлежи на руския мили-
ардер Михаил Прохоров, не 
са сред главните фаворити 
за сезона. Съставите им са 
традиционни. За най-опасен 
конкурент на действащия 
шампион „Маями Хийт“ се 
счита „Лос Анджелис Лей-
кърс“, който отлично се под-
готви през лятото.

За тези, на които им е мил 
американският спорт, но им е 
най-интересно да следят как 
се представят съотечествени-
ците ни там, Националната ба-
скетболна асоциация (НБА) 
ще бъде добра замяна на На-
ционалната хокейна лига 
(НХЛ), която все още не може 
да намери начин да прекрати 
локаута. Има не лош избор за 
кого „да викаш“. А в паузата на 
сезона „руската тема“ в НБА 
се чуваше достатъчно силно.

Може да си запалянко на 
клубовете, в които се състеза-
ват наши баскетболисти. Фор-
мално погледнато, трима игра-
чи от Русия в клубните заявки 
за редовния шампионат – това 
не е рекорд. Това вече се е 
случвало. Но сега за пръв път 
може би ще има реален шанс и 
тримата  да играят за своите 
отбори, при това с ключови 
роли.

Тимофей Мозгов (виж ин-
тервюто с него), който започ-
ва трети сезон в Америка, съ-
дейки по мачовете преди 
сезона, на които в пет от 
седем случая излизаше със 
стартовата петица, претенди-
ра за статута на основен цен-
тър на „Денвър“. 

Защитникът Алексей Швед, 
новак в НБА, също проведе 
много време на терена при 
контролните мачове. А дошли-
ят с него от ЦСКА форуард Ан-
дрей Кириленко с неговата 
шикарна трудова книжка от 
водещата баскетболна лига 
на света, в която има и учас-
тие в различни символични 
сборни отбори, и участие в 
Мача на звездите, бе закупен 
от „Минесота“ с намерението 
той да бъде лидерът на отбо-
ра. А наред с това и да помог-
не на Швед по-бързо да се 
адаптира. 

Може да си запалянко на 
„Нетс“, чийто основен собстве-
ник вече три години е Михаил 
Прохоров. В началота на есен-
та найнакрая бе открит 

Barclays Center – арената в 
Бруклин, където клубът се 
прехвърли, а преди играеше в 
Ню Джърси. 

Не е тайна, че преднамере-
ното преместване от „щата за 
преспиване“ в близкия, но 
къде по-престижен Ню Йорк, 
бе един от стимулите за Миха-
ил Прохоров при покупката на 

баскетболния актив. А това, 
че прехвърлянето ще донесе 
за „Нетс“ ползи най-малкото 
във финансов аспект, бе дока-
зано буквално в първите дни, 
след като клубът коригира 
името си, като промени първа-
та част от „Ню Джърси“ на 
„Бруклин“: отделът на НБА, 
който се занимава с мърчан-
дайзинга, фиксира десеток-
ратно увеличение на продаж-
бите на стоки с неговата 
символика.

Достатъчно сложен е въ-
просът доколко силно „руска-
та тема“ ще звучи по време на 
шампионата, когато в основен 
фактор ще се превърнат чисто 
спортните постижения. От 
една страна, за нито един от 
тези три клуба не може да се 
каже, че е в състояние на аб-
солютно благополучие. 

„Денвър“ бе единственият 
от тях, който през изминалия 
шампионат успя да се добере 
до плейофите, но неговото 
представяне там се ограничи 
до един „рунд“. От друга ста-
рана -  за всеки един от тях 
просветва някаква перспек-
тива. Същият този „Денвър“ 
през последните години по-
стоянно се издигаше. „Мине-
сота“ най-малкото изглежда 
интересен с могъщата си „ев-

Руските 
запалянковци имат 
добър избор за кого 
от своите земляци 
„да викат“ 

ИНТЕРВЮ  ТИМОФЕЙ МОЗГОВ

Руският олигарх Михаил 

Прохоров купи “Нетс”

ропейска колония“, в която 
освен Кириленко и Швед 
участват и известният черно-
горски център Никола Петко-
вич, и хвърлящият искри ис-
пански плеймейкър Рики 
Рубио. 

А „Бруклин“, който вече по-
ловин десетилетие не е виж-
дал плейофи, прибави това 
лято към състава си много 
силен баскетболист – Джо 
Джонсън от „Атланта Хоукс“ - 
и като се има предвид и нали-
чието на такъв чудесен гард 
като Дерон Уилямс, заприлича 
на колектив, готов да се зака-
чи за стадия за купата и дори 
да се придвижи достатъчно 
нагоре в него. 
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ДАРИЯ ГОНЗАЛЕЗ
РУСИЯ И БЪЛГАРИЯ

В своя проект nalichniki.com 

фотографът Иван Хафизов е 

събрал няколко хиляди снимки 

на резбовани дървени рамки на 

прозорци от всички краища на 

Русия. Но защо точно рамки?

Външните декоративни рамки на прозорците са разпространени от Японско море до Полша

...А на старите  къщи те наподобяват дантела от дърво

За какво въобще се използва 
декоративната рамка на про-
зореца, наричана на руски на-
личник? Тя закрива пролуката 
между касата на прозореца и 
стената от дървени греди. Но 
още през XVIII век декоратив-
ните рамки се превръщат в не-
делима част от дървената ар-
хитектура, а уникалната 
техника за дърворезба, която 
се е запазила благодарение 
на регионалните традиции, и 
сега поразява със сложността 
и филигранното изпълнение. 
Иван Хафизов вече няколко 
години се занимава с фотогра-
фиране на декоративни рамки 
по цяла Русия и основава про-
екта nalichniki.com, на страни-
ците на който е представена 
неговата внушителна колек-
ция от снимки. 

С какво декоративните рамки 
привличат вашето внимание? 
В какво е тяхната специфика, 
та нали те съществуват само 
в Русия? 
Декоративните рамки са един 
от малкото елементи на култу-
рата, който след като веднъж 
някъде се е зародил, се раз-
пространява на огромна тери-
тория и възприема много неща 
от народите, които са го съз-
давали. Затова декоративни-
те рамки представляват цял 
културен пласт, който неиз-
вестно защо остава незабеля-
зан от повечето хора.

Така например мнозина по-
знават городецките стенопи-
си, гжелските, хохломските. 
Носят имената на градовете, в 
които са се зародили. Същото 
е и с декоративните рамки – 
всеки град има своя, уникална 
„школа“ за тяхното резбоване. 
Със своите традиции и своите 
закони. Привличат внимание-
то ми с това, че са просто кра-
сиви. При това красотата на 
декоративната рамка въобще 
не е функционална! Но въпре-
ки това дори бедните селяни 
са поставяли декоративни 
рамки на къщите си. И благо-
дарение именно на това тях-
ното село не прилича на оста-

На съвременните къщи декоративните рамки са по-прости...

По резбата може да  
познаете майстора 

Наличники Във всеки руски регион те са различни и винаги красиви

налите. Тоест декоративните 
рамки са формирали „лицето“ 
на всяко населено място в Ру-
сия.

 С какво започна вашият про-
ект – любителска снимка, на-
учна експедиция? 
Всичко започна случайно: 
може да се каже, че всеки на 
мое място би започнал да ги 
фотографира. Всеки, който 
има достатъчно време, а също 
така любов към историята, ар-
хитектурата и фотографията. 
По волята на съдбата попад-
нах в град Енгелс, а оттам – в 
Ростов и Борисоглебск. Не мо-
жеше да не ми направи впе-
чатление, че в първия град де-
коративните рамки бяха 
цветни и с капаци на прозор-
ците, във втория – високи, 
строги и без капаци, а в третия 
– приличаха на ростовските, 
но по-дантелени. Това ме за-
интригува и започнах да ги фо-
тографирам по време на пъту-
ванията си. А когато броят на 
градовете, където съм снимал 
декоративни рамки достигна 
20, започнах да се запознавам 
с литературата, да се задъл-
боча в тази тема. 

Какви бяха първите отзиви на 
вашите снимки? 
Вероятно това изглежда за-
бавно, но нямаше никаква ре-
акция. Преди някой в интернет 
да забележи, че фотографи-
рам декоративни рамки, аз 
вече бях изложил колажи със 
снимки от пет града. Към този 
момент бях заснел и обработил 
вероятно хиляда снимки на де-
коративни рамки и еднозначно 
бях решил да продължавам да 
се занимавам с това на всяка 
цена. Съществен зрителски 
интерес се появи едва когато 
проектът беше почти на три го-
дини. 

Какво може да се научи за даден 
град от декоративните рамки? 
Много ли са хората в Русия, 
които умеят да ги „четат“? 
Съществува заблуда, че в де-
коративните рамки е зашиф-
ровано някакво послание, като 
негови автори незнайно защо 
се смятат славяните. Това не е 
точно така. Декоративните 
рамки на прозорците са раз-
пространени на голяма терито-
рия – от Японско море до 
Полша. Наскоро ми казаха, че 
се срещат дори на Аляска. 

Много малка е вероятността 
всички декоративни рамки да 
„говорят“ на един и същ език, 
та нали са ги създавали хора, 
които говорят различни езици, 
имат различна религия и исто-
рия. Затова, за съжаление, 
просто няма хора, които могат 
да „четат“ декоративните 
рамки. 

Но съществува малка група 
хора, които разбират плетени-
ците на един от видовете дър-
ворезба. Главно това се отна-
ся до групата декоративни 
рамки, които имат праславян-
ски корени. Те са разпростра-
нени в няколко области на Ру-
сия: главно в Ярославска, 
Владимирска, Ивановска и 
Нижегородска област. 

В Красноярск върху стотици 
декоративни рамки открих 
преобърната буквата Ш. В 
един от форумите се намери 
човек, който свърза този сим-
вол с казахските печати — 
тамга. Като този печат — дър-
вена вила — е печатът на 
древната династия Гераи, 
който се е появил  в края на 
XIV век. Така че по рамката се 
разбира кои са населявали те-
риторията преди седемстотин 
години.

Имате ли любим регион или 
майстор? 
Едни от любимите ми декора-
тивни рамки са тези в далеч-
ния сибирски град Томск. 
Може би поради това, че те 
абсолютно не приличат на 
онези, които могат да се 
срещнат някъде по-наблизо. 

Вие се опитвате да приложите 
метода  краудфандинг (народ-
но финансиране) за подкрепа 
на вашия  проект.  Приложим  ли 
е той в Русия? 
Щом е приложим в Америка, 
Европа и Австралия, защо да 
не може да се приложи в 
Русия. Макар че Русия в тази 
област, разбира се, изостава: 
първите опити да се приложи 
краудфандинг тук се правят 
едва през 2010 г. 

Проектите са малко и мно-
зинството не знае нищо за 
тях. Например почти всички, 
които помогнаха за този про-
ект, се запознаваха с крауд-
фандинга за пръв път. 

Толкова по-приятна ни е 
тяхната подкрепа: те не се 
страхуваха да бъдат първи! 
Но мнозина засега изпитват 
съмнения, а часовникът тик-
така. 
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Когато изгрее звездата Алтаир
Традиции  Нова година в Русия може да продължи цяла година, важното е да стигнеш навреме за празника

Всеки от нас понякога си е мечтал празниците да продължават 365 

дни в годината. На практика се оказва, че това не е толкова просто, 

но ако посрещаш Нова година в Русия, напълно е възможно да се 

доближиш до заветната „целогодишна“ почивка. Руснаците 

посрещат Нова година 9 пъти – според броя на часовите пояси. 

Някои „късметлии“ успяват на 31 декември да чуят камбанния звън 

и да пият шампанско няколко пъти: като се качи в 8 сутринта на 

самолета във Владивосток, след това, като направи прехвърляне в 

Омск и се приземи в Москва.

Страницата подготовиха Дария Гонзалез и Наталия Михайленко

Карелия, 25 декември

Чувашия и Башкирия, 
21 март

Алтайският край, януари

Бурятия, февруари

Якутия и Ямало-
Ненецки автономен 
окръг, 21-22 юни

Марий Ел, 
22 декември

Чукотка, 21 декември

Струва си от Йошкар Ола да се насочите на 
север, в Петрозаводск. При карелците Нова го-
дина настъпва на 25 декември. В селата тя се по-
среща весело и шумно: кукери обикалят къщите 
на селяните, гадаят за съдбата. За да гадаят, взе-
мат „ гащи Сюндю“ - палачинка с огромни разме-
ри, която се приготвя първа в навечерието на 
празника. От палачинката се изрязват отвори за 
очите и  носа и тя се поставя на лицето, като 
маска. Девойките, които искат да се омъжат, се 
подлагат на изпитания: да се промушат през купа 
сено, която е била на открито повече от година, 
да прескочат огън, със завързани очи да надянат 
хомот, закачен на гредата на плевнята.

Струва си след масовото отбелязване 
на рождения ден на всички буряти да се 
отпразнува пролетната Нова година на 
21 март, когато денят и нощта делят 
равен брой часове. Нова година се по-
среща в Чувашия и Башкирия, два реги-
она на запад от Бурятия. Башкирите и 
чувашите са наследили традицията на 
„пролетната Нова година“ от иранските 
племена, обитаващи долината на река 
Урал през 7 век преди н. е. На този ден 
в семействата се готви супа от житни 
култури – символ на богатата реколта.
Един ден преди Нова година не може да 
се излива мръсна вода от къщи и да се 
пере. В този ден се организират надбяг-
вания с коне, състезания по бягане, на-
ционална борба и танци.

След традиционните зимни празници, а те продължа-
ват от 31 декември до 7 януари, можете да продължи-
те преследването на Нова година в Алтайския край. Ал-
тайската Нова година настъпва в края на януари 
– началото на февруари, по лунния календар. Сутринта 
на Чага Байрам (така алтайците наричат Нова година) 
старейшините пръскат земята с мляко и закачат по 
клоните на дърветата две лентички – синя и бяла. Гла-
вите на семействата палят огньове на двора. На този 
ден алтайците си искат прошка, а на масата се серви-
рат млечни ястия – талкан (мляко със специално ече-
мично брашно) и борсок (мекици на топчета).

Главният празник на бурятите е Сагаалган, 
Нова година по лунния календар. Той няма 
точни дати и всяка година се отбелязва в 
различни дни, но задължително в края на 
зимата, в новолунието през февруари. Са-
гаалган започва не в полунощ, а рано су-
тринта, в първия ден на Новата година. За 
празничната трапеза задължително се при-
готвят бели млечни продукти: белият цвят 
символизира благополучието. На нового-
дишната маса се сервират варено овнешко 
и манти – едри, варени на пара пелмени. 
Трапезата не може да мине и без чай, сва-
рен в мляко със сол и сланина. По време на 
празника символично в огън се изгарят 
стари вещи: счита се, че заедно с тях изга-
рят всички минали грехове. А понеже в Бу-
рятия не е прието да се празнуват рождени-
те дни, по време на новогодишните празници 
всеки става с една година по-голям.

За да отпразнуват Нова година през лятото, пъ-
тешествениците се отправят към Якутия – тук 
празникът Исиах се отбелязва в деня на лятното 
слънцестоене, от 21 до 22 юни. В действителност 
жителите на Якутия посрещат Нова година два 
пъти – през зимата, заедно с всички руснаци, и по 
традиция - през лятото. Якутия е голям регион в 
Сибир, почти половината от нейната територия е 
разположена над Северния полярен кръг. През 
зимата тук температурите понякога падат до -60 
градуса, а лятото е много кратко, то настъпва 
именно в края на юни. През 1941 г. датата на 
Исиах съвпаднала с началото на Великата оте-
чествена война 1941-1945 г., след това започна-
ли да отбелязват празника в периода между 10 и 
25 юни, в зависимост от племето, графика за по-
чивните дни, местните предпочитания и т. н. У 
якутите се е съхранила традиция, характерна за 
скотовъдните народи – да се разделя годината 
на две половини, а самият Исиах се явява като 
своебразна граница между старото и новото.

За да продължите празника, ще ви 
се наложи да пропътувате 9000 ки-
лометра на запад, за да посрещне-
те Новата година в Република 
Марий Ел, тя се отбелязва след 
раждането на новата луна в пери-
ода на зимното слънцестоене, от 
22 декември. По правило главните 
дни на празниците съвпадат с пра-
вославното Рождество -  6 и 7 яну-

ари. През тези дни марийците се 
черпят един друг с ядки, гадаят и 
дърпат овцете за краката. Назва-
нието Шоръкйол (така марийците 
наричат Нова година) се превежда 
като „овчи крак“ - магическото дър-
пане на овцете за краката, така 
смятат марийците, ще осигури за 
следващата година плодородие и 
богатство в семейството.

Достатъчно е да отидете в Чукотка, за да посрещне-
те Нова година преди всички: тук се празнува с една 
седмица по-рано, отколкото в целия останал свят, 
през най-дългата нощ в годината – на 21 срещу 22 де-
кември. Тогава изгрява звездата Алтаир в съзвездието 
Орел, ритуална звезда, която чукчите наричат Пигетти. 
Сутринта на 22 декември се счита за първото утро на но-
вата година, от този ден броят на светлите часове започ-
ва да се увеличава. Заедно с многобройните дайрета и 
амулети във всяко чукотско семейство се пази и свеще-
ната „огъньова“ дъска, с чиято помощ в новогодишната 
нощ семейството запалва ритуален огън. В тази нощ се 
пълнят със сланина и еленова мазнина малки кожени 
чашки, като по този начин „омилостивяват“ злите духове.

Москва
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ДУМА  ЧЕТВЪРТЪК   ДЕКЕМВРИ_ 27_2012 Говорим на руски

Как се пише
“ёлка”?

ОТКРИТ УРОК

Н
ека пак да поговорим 
за нея, за буквата Ё. 
Покрай тази буква, 
седма поред в руска-

та азбука, от време на време 

ОТГОВОРИ

По хоризонтала: Взлёт | Фадеева | Рубка | Котов | Перри | Заплата | Самогон | Стадо | Оказия | Рынок | Дом | Вальс | Игaра | Пенн 
| Гейне | Витте | Окно | Рабство | Наука | Майоран | Токийка.
По вертикала: Старшова | Компонент | Голкипер | Фото | Азимут | Взнос | Вздор | Донос | «Тиволи» | Бальзаминов | Кобра | 
Трава | Ноа | Пас | Вагон | Тина | Даль | Иго | Свеча.

Сканди  Проверете речниковия си запас

Руска кухня  Новогодишна “змейова салата”
Твърд кашкавал – 100-150 г

Чипс (с вкус на кашкавал) – 

80-100 гр. Червен касис или 

клюква (вид боровинки). Парче 

домат или червена българска 

чушка. Пресен магданоз. Расти-

телно масло. Краве масло.

Начин на приготвяне:
Нарежете лука на дребно и го 

мариновайте. 

След това поставете маринова-

ния лук върху картофите и по-

лейте с майонеза. В тиган за-

пържете гъбите заедно с лука, 

охладете и сложете като след-

ващ слой от салатата. Отново 

слой майонеза. Нарежете сва-

реното пилешко филе на дребни 

парченца. Това ще бъде след-

ващият слой от салатата. И от-

ново майонеза.

Следващият слой ще бъде на-

стърганият твърд кашкавал. На-

несеният слой майонеза върху 

кашкавала трябва да се раз-

стели внимателно по цялата по-

върхност на змията. Натроше-

те чипса и посипете салатата от 

всички страни. От целите пар-

ченца оформете короната за 

змията. 

От червения касис или клюква-

та направете очите, а от чер-

вения пипер – езика. Украсете 

салатата с ягоди и пресен маг-

даноз. 

Готвач Юс

Остава съвсем малко да по-
чакаме, докато 2013 година 
влезе в правата си под покро-
вителството на Черната 
водна Змия. А сега – рецепта 
за случая – „змейова салата “.

 Ще са ни нужни:                      
Картофено пюре – 300 г

Гъби – 500 г

Пилешко филе – 400 г

Кромид лук – 3 бр.

Майонеза – 1 опаковка.

1 2

3 4

през 1917 г. Реформата на пра-
вописа. Декретът с подписа на 
народния комисар по просве-
тата Луначарский. Сред всич-
ко останало там пише следно-
то: „Да се признае за желател-
на, но не и задължителна упо-
требата на буквата Ё”. 

Следващият скок на попу-
лярността на Ё е през епохата 
на Сталин. Има една легенда 
за това как на Сталин през 
1942 г. е била представена за 
подпис заповед, в която фами-
лиите на няколко генерали са 
били напечатани с буквата Е, а 

не с Ё. Сталин уж избухнал в 
ярост и на следващия ден във 
всички статии на вестник „Пра-
вда” изведнъж се появила бук-
вата Ё. 

Сега да поговорим за това 
какви са днешните правила за 
употреба на Ё. Според дейст-
ващите правила на руския пра-
вопис и пунктуация, които в 
общи линии и като цяло не са 
променяни от 1956 г. насам, в 
обикновените печатни тексто-
ве буквата Ё се употребява по 
избор. Макар че – внимание! – 
по желание на автора или ре-

се разгарят страсти, които 
после пак утихват. 

Ё дълго време не е смятана 
за отделна буква и не е влиза-
ла официално в азбуката. 
Какво е пречело за това? В 
частност, тогавашното отно-
шение към „ё-кащото” произно-
шение като такова на парве-
нютата, като реч на „подлите 
бедняци”. За много по-култур-
но и благородно се е смятало 
църковното „е-кащо” произно-
шение. С простонародното „ё-
кане” се борят и Сумароков, и 
Тредиаковски. Революцията 

Марина
Корольова

МОСКВА

АНЕКДОТИ ОТ МОСКВА

Письмо Деду Морозу:
«Дорогой Дедушка Мороз, я 
очень хочу, чтобы в этом году 
ты мне подарил толстую 
пачку денег и худое телосло-
жение. Я надеюсь, ты не пе-
репутаешь, как в прошлом 
году».

Самое первое государство, 
куда приходит Дед Мороз, это 

Китай...Чтобы загрузить 
мешок подарками.

Три стадии взросления муж-
чины: 
1) Он верит в Деда Мороза. 
2) Он не верит в Деда Мороза. 
3) Он – Дед Мороз.

– Ну, как встретил Новый год? 
– Еще не рассказывали...

Избрани стихове 
от руски поети

Страшно гадать, наугад 

открывая страницу.

В трепете сердце на каждую 

строчку готово:

все ему впору, и все в 

откровенье годится.

Жизнью аукнется – кровью 

откликнется слово.

„Я вас любил“, – прочитаешь и 

вздрогнешь под взглядом.

Вынешь: „То Бог меня снегом 

занес“, – задохнешься.

Словно из щели, потянет бедой 

и надсадом,

станешь ее заколачивать и – 

промахнешься.

...Пусть бы неузнанной тенью, 

тропой безымянной

жизнь проходила походкою 

неуловимой,

в сумерках – серой, при свете 

заката – багряной,

легкой под ветром и ливнем 

взашеи гонимой.

Пусть бы неведомый стал стал 

бы ее беспокоить, –

шип ли обиды, восстанье ли 

чертополоха, –

только б не наша печаль – все 

назвать да присвоить,

вскинуть на плечи, тащить до 

последнего вздоха.

Только б не наше желанье – 

Олеся Николаева е поет, про-
заик, есеист, доцент от Лите-
ратурния институт „А. М. 
Горки“, автор на книги със 
стихове, проза и религиозна 
есеистика. Ръководи семи-

нар по поезия, водила е и спе-
циализиран курс по „История 
на руската религиозна 
мисъл“. Лауреат е на премии 
за поезия и на националната 
награда „Поет“.

ОЛЕСЯ НИКОЛАЕВА

Олеся Николаева

печатью своею

все запечатать и думать, что 

вышло – богато.

И, словно скряга – сундук, 

открывать – холодея –

снежное поле, где кто-то любил 

нас когда-то.

               *   *   *

Как отец мой к Большому театру 

летит – погляди! -

чая встретиться там с 

фронтовыми комбатом, 

начдивом...

Он в особом костюме таком, где 

пиджак на груди

орденами проколот – в 

костюмчике этом счастливом!

дактора всяка една книга 
може да бъде напечатана по-
следователно с буквата Ё. 
Всяка една! По желание! Ето 
това е свободата на избора, за 
която няма да се уморя да пов-
тарям. Искал е Александр 
Солженицин задължително да 
се използва Ё – и си го е из-
ползвал. Какво се препоръчва 
по отношение употребата на Ё 
в обикновени, не специално 
напечатани текстове? Пишете 
Ё, ако някоя дума може да 
бъде неправилно опозната, 
ако не е ясно коя от двете 

думи се има предвид: „небо” 
или „нёбо” („небе“ или „небце“), 
„летом” или „лётом” („през ля-
тото“ или „1.моментално, 
бързо; 2.през лятото“), „ведро” 
или „вёдро” („кофа“ или „ясно 
време“). Не забравяйте за Ё, 
ако трябва да посочите пра-
вилното произношение на ду-
мата – когато се касае за 
някоя рядка, не много извест-
на или с чести грешки в ударе-
нието дума: „гёзы” („гьози“), 
„флёр” („креп“), побасёнка („ис-
торийка“), новорождённый 
(„новороден“).
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На историята и днешния ден на руско-
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посолството на Русия в България
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Епоха на нов хумор
Първото десетилетие на XXI 
век се отличават с небивала 
институализация на хумора. 
Руската телевизия започна 
първо да купува права 
върху американски „ситко-
ми“, а след това да произ-
вежда и собствени. През 
2005 г. телевизия ТНТ за-
п о ч н а  д а  и з л ъ ч в а 
Comedy Club, пусната 
бе в ефир радиостанция 
„Юмор FM”, през 2006 г. се 
появи комедийното преда-
ване „Наша Russia”, а КВН 
окончателно се превърна в 
национална ковачница на 
кадри за телевизията – сце-
наристи, програмни редакто-
ри, водещи и звезди.

Това е съвсем закономерно: 
в условията на стабилност 
през тези години се разшири 
сферата на развлечения, а за-
едно с нея и областта на 
смешното. Руското общество 
през 2000-та има по-малко ви-
дими проблеми и повече пово-
ди за радост спрямо обще-
ството през 90-те. Този 
„пробив” на хумора през 2000-
та е признак на социални про-
мени, които определят руския 
живот и днес.

Несмешна политика
През 90-те хуморът беше пре-
делно политизиран, сякаш 
всичко смешно в страната се 
случваше изключително в по-
литиката. Тон даваше излъч-
ваната от 1994 г. по НТВ про-
грама „Кукли”.

Програмата претворяваше 
популярни художествени про-
изведения, исторически съби-
тия и личности, които бяха иг-
рани от кукли от латекс, 
изобразяващи руски полити-
ци, а всеки сюжет се явяваше 
отражение на актуалните за 
деня на излъчването полити-
чески реалии и конфликти. 
Рейтингът на програмата сти-
гаше до 22%, а във вестници-
те обсъждаха не само реални-
те политици, но и куклените 
им телевизионни двойници. 
Тогава се заложиха и канони-
те на пародирането: Елцин 

разтяга думите и обилно ръси 
междуметия, Жириновски го-
вори бързо и рязко. Това про-
дължи до 1999 г., когато в по-
литическия хумор настъпи 
нова епоха.

Безлична политика
На мястото на колоритния и 
неловък Елцин дойде човек, 
на практика без особени 
черти: в речта, облика и начи-
на на поведение на Владимир 
Путин нямаше нищо нито забе-
лежително, нито узнаваемо. 
Максим Галкин, популярен те-
левизионен водещ и пародист, 
ще каже: „Заминаването на 
Елцин удари по много автори”. 
Самият той стана известен 
именно с това, че зае празната 
ниша: през есента на 1999 г. 
той излезе към микрофона с 
видимо притеснение и без-
цветно, но със сила, произнесе 
единствените думи, които се 
асоциираха с Путин: „Добър... 
ähm…вечер”. Той мигновено 
се превърна в звезда.

Други пародисти също за-
почнаха да имитират тази 

сдържаност на Путин. Посте-
пенно този образ при хуморис-
тите стана все по-самоуверен 
и брутален. Животът на този 
толкова успешен образ на 
новия президент изненадва-
що се оказа кратък.

– Към началото на десети-
летието политиката омръзна 
на всички, разсъждава Мак-
сим Кононеко, създател на 
сайта Vladimirvladimirovich.ru, в 
който в шеговита форма се оп-
исва битът на Владимир 
Путин. „Хората се заеха с по-
требление, тъй като тогава се 
откриха широки възможности 
за това. Също така вътрешна-
та политика стана по-скрита, 
а политическите клоуни и бър-
борковците от 90-те изчезна-
ха. На тяхно място се появиха 
сиви хора в сиви костюми. Ако 
някой искаше да прави шеги 
на тема тази скрита политика, 
то той трябваше да я познава 
много добре”, си спомня Коно-
ненко.

– Ние тогава не се шегува-
хме на политически теми, 
макар да можехме да говорим 

каквото си искаме, си спомня 
сценаристът и продуцент на 
най-популярния руски скетч 
„Наша Russia” Семен Слепа-
ков. – Това обаче не ни беше 
интересно – нас ни интересу-
ваха други, по-близки до зри-
теля неща”.

Към средата на десетилети-
ето мястото на политиката в 
сферата на масовия хумор бе 
окончателно заето от частния 
живот.

Петилетката на хумор 
“под пояса”
С навлизането на всекиднев-
ната тематика хуморът губи 
острота и се спуска под пояса. 
От културна гледна точка 
това е регрес. От обществена 
– прогрес: в телевизионния 
ефир се легализира значител-
на част от забранените по-ра-
но теми. 

Благодарение на тази дър-
зост и нарушаване на по-ран-
ните табута руското телевизи-
онно шоу Comedy Club, което 
по ниво на хумор наподобява 
гегове, се превърна в най-ус-

пешния телевизионен проект 
на десетилетието.

Надсмиване над богатите
Comedy Club спечелва попу-
лярността си не само с груб 
хумор. Програмата се отлича-
ва от остарелите телевизион-
ни шоута на 90-те с това, че в 
малката зала седи не аноним-
на тълпа, а множество руски 
знаменитости, които се пре-
връщат в обект на шегите – а 
те бяха доста нецензурни и по-
дигравателни. Смехът на чо-
века се превърна в инстру-
м е н т  з а  у с в о я в а н е  н а 
богатството и шика, за „присъ-
единяване” към нормалния 
живот: на мястото на „новото 
богатство” на 90-те дойде са-
моиронията.

„Руският хумор на 2000-та,  
смята Гарик Мартиросян – се 
основава на същите принципи 
като този на 90-те, само че 
има едно малко „но”: през де-
ветдесетте тези принципи и 
тенденции бяха с възклицате-
лен знак: „Ура! Ние забогатя-
хме! Ура! При нас вече има 

секс! Ура! При нас се появи ре-
клама! Ура! Ние пътуваме по 
целия свят!”. В хумора на 
2000-та тези принципи се за-
пазиха, но емоциите в тях пре-
търпяха трансформация. Еу-
форията бе заменена от кри-
тичен подход: „Богатството на 
много от гражданите придоби 
уродливи форми. Повдига ни 
се от реклами, а телевизион-
ните шоута са вторични и се 
копират едно друго”, обяснява 
Мартиросян. Така на мястото 

на шика много бързо идва 
публичното самобичуване, 
свалянето от себе си на 

звездните дрехи и пре-
връщането  в  жив 
човек.

Равшан и Джамшут 
С повишаване рав-

нището на благосъс-
тояние през 2000-та 
към големите руски 
градове започват да 
прииждат вълни от 
мигранти. Нивото на 
доходите в тези 
градове се разли-
чава до такава сте-
пен от доходите на 

населението в Кав-
каз и Средна Азия, че 

тази миграция става ма-
сова, което намира отра-
жение и в хумора. През 
есента на 2006 г. на екра-
ните излиза шоуто „Наша 
Russia” по лиценз на бри-
танската „Little Britain”, с 
главни герои Равшан и 
Джамшут, които бързо си 
спечелват голяма слава. 

Сцените в шоуто са по 
един и същ принцип: двама не-
похватни работници слабо се 
ориентират в руската дейст-
вителност, лошо знаят езика 
и не могат да разберат, какво 
им говори началникът. Те си 
нареждат трапеза върху капа-
ка на старинен роял или по-
криват с боя LCD-телевизор, 
когато им казват да боядисат 
една стая. 

Руски стенд-ъп  
Куликов например принадле-
жи към новото поколение ко-
мици. Той се шегува с личния 
си живот – сложните си отно-
шения с баща си или как заед-
но с приятелката си на Нова 
година е преживял пристъпи-
те на астма.  

Руският стенд-ъп не е ими-
тация на западния, а е ново 
явление. Това не е толкова 
жанр, колкото начин за произ-
водство на хумор, който е раз-
бираем за всички. Появата на 
подобна авторска позиция в 
Русия през последните години 
е една много положителна 
тенденция във всички сфери, 
не само в хумора.

ПРОДЪЛЖЕНИЕОТ  СТР. 1

Руснаците не се 
страхуват да се 
надсмиват над себе си

Равшан и Джамшут отчупват парче от златна тоалетна чиния за да си направят златни зъби. Това довежда до скандал с началника им

ПРЕСС-ФОТО

Лесен достъп 

до електронното

съдържание

rbth.ru/e-paper

Лесен достъп 
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съдържание
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За реклама 
в изданието

търсете: 

в Москва

sales@rbth.ru

тел. +7 (495) 775 3114

факс +7 (495) 988 9213

в София Дея Йорданова
pr@duma.bg

тел. +359 (2) 970 52 07Февруари  28

Как е устроен
руският
чиновник? Чакаме ви 

на нашата 
фейсбук-
страница

www.facebook.com/rusiaibulgaria



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

29 ЧЕТВЪРТЪК 27 ДЕКЕМВРИ 2012

Позиция Мисия Брюксел

съюза през първата половина на
2013 г., се отказаха поради фи-
нансови затруднения. Председа-
телят на Европейския Съвет
Херман ван Ромпой помоли
държавните и правителствени
ръководители - може ли някой
да поеме председателството
вместо ирландците? Единстве-
ният отговор дойде от България.
Ето как премиерът Бойко Борисов пристигна по спеш-
ност в Брюксел насред празниците, за да обяви при-
оритетите на българското председателство на ЕС през
първата половина на новата година.

В залата за пресконференции на Съвета е пълно с
журналисти. Повечето са прекратили отпуските си, но
какво да се прави - извънредни обстоятелства. Любо-
питството за страната, която ще ръководи ЕС, както и
за нейния премиер, е много голямо.

Ван Ромпой открива пресконференцията. Той горе-
що благодари на българския премиер, че се е съгласил
да поеме юздите на ЕС в ключов момент. Очаква се да
бъде договорен бюджетът на ЕС за периода 2014-2020
г., предстоят да бъдат взети решения за влизането в
действие на банковия съюз, за по-голяма координация
на икономическите политики. Освен това Ван Ромпой
обяснява, трябва да бъде финализиран план за спася-
ване от фалит на Кипър, както и да продължат програ-
мите за подпомагане на Гърция, Португалия, Испания,
Ирландия.

Борисов взема думата. Той благодари на Ван Ром-
пой за доверието. Обявява, че няма да прави встъпител-
но изсказване и директно ще отговоря на въпроси.

Журналистите са леко стъписани, защото са дошли
да чуят приоритетите на българското председателство.
Първият въпрос е - с кои лидери и институции Борисов
смята да работи в тясно сътрудничество?

“С г-жа Меркел, разбира се”, отговоря той. Язък за
Ван Ромпой, който гледа встрани.

“На канцлера Меркел предстоят избори, не смятате
ли, че трябва да разширите кръга на лидерите, с които
ще съгласувате позициите си? И какви мерки набеляз-
вате за подпомагане на страните в криза”, настоява
журналистът.

“Аз със социалисти няма да работя. Те докараха
Гърция до фалит. Стига сме говорили за тези, които са
харчили безогледно, без да си правят сметката. Страни-
те, които имат проблеми с дълговете и финансовата
дисциплина, да постъпят като България и да си замразят
заплатите и пенсиите”, заявява българският премиер.

“Но, г-н Борисов, България не влезе ли в ЕС, за да
имат българите заплати като европейците? Вие сякаш
предлагате обратното, пита следващият получил мик-
рофона журналист.

“Аз съм за това Европейският съвет да започне да
се занимава не с проблемните държави, а с тези, които
спазват финансовата дисциплина. В България заплати-
те и пенсиите са замразени от три години, но дългът и
дефицитът са под контрол. Нека държавите, които имат
проблеми с бюджетната дисциплина, също да замразят
доходите за три години, за да ги решат”, заяви Борисов.

Ван Ромой гледа объркано, а журналистите по-
глеждат към кабинките за превод, защото не вярват
на ушите си.

“Г-н премиер, аз съм от Белгия, ние също имаме
проблеми с бюджетния дефицит, но имаме закон, който
автоматично индексира доходите според инфлацията,
приет е преди повече от сто години, още през 1911 г.
Това е голямо социално постижение, от което страната
ни няма да се откаже. Как си представяте да се замра-
зят заплатите в Белгия”, пита местен колега.

“Аз за социалистите вече казах”, отсича Борисов,
очевидно имайки предвид, че правителството на Бел-
гия се ръководи от Елио ди Рупо, лидер на социалис-
тите във франкофонската половина на страната. Нищо,
че по традиция в белгийското правителство влизат почти
всички политически сили и “коалиция” не се счита за
мръсна дума.

“Не вярвайте на грамите в “Уикилийкс” за мен. Тях
ги пускат социалистите”, превари Борисов евентуален
въпрос за своето минало.

Ван Ромпой, който е бивш белгийски премиер, ма-
кар и фламандски християндемократ, се опитва да се
намеси, за да промени темата.

“Премиерът Борисов направи много интересни пред-
ложения, които със сигурност ще пожелае лично да ви
представи”, казва той.

“Аз предложих на г-н Ван Ромпой в Европейския
съвет да работим на български език, защото в българ-
ския език много ясно се казва кое е “да”, кое е “не”, кое
- “може би”, обясни Борисов.

“Тук много, много време се отделя на английски
какво е точно значението на “мей би”: “може би” или
“ще”. Нека водим разговора на български, за да са ясни
и определени нещата, отсече премиерът... Пресконфе-
ренцията свърши. Журналистите са толкова объркани,
че нямат повече въпроси.

Тази история е фикция, но не е пародия. Измислих
само, че ирландците са се отказали от председател-
ство и че са зле икономически - всъщност те бързо се
възстановяват. А всички цитати от българския премиер
са верни с оригинала. Слава богу, че българското пред-
седателство на ЕС е чак във втората половина на
2018 г. Тази година са на ред ирландците и литовците.
Две нормални държави с лидери, способни да пред-
седателстват ЕС.

Георги ГОТЕВ

П
о Коледа се случват чу-
деса. Ирландците, на
които им се пада да
председателстват Евро-

Бойко Борисов -
председател на ЕС

В ПОМОЩ
НА ОБЩЕСТВЕНАТА
ДИСКУСИЯ
ПО ПРЕДМЕТА
НА ПРЕДСТОЯЩИЯ
РЕФЕРЕНДУМ

АЕЦ „БЕЛЕНЕ”.

ПОРАДИ ОБЩЕСТВЕНАТА ВАЖНОСТ ЗА

БЪЛГАРИЯ НА ЯДРЕНАТА ЕНЕРГЕТИКА У НАС,

ПРЕДСТОЯЩИЯ РЕФЕРЕНДУМ И НАСОЧВАНЕТО

МУ КЪМ АЕЦ „БЕЛЕНЕ” ДУМА ПУБЛИКУВА

ОКОЛО 100 ВЪПРОСА И ОТГОВОРА ПО ТЕМАТА.

ПРОДЪЛЖАВАМЕ С ВТОРАТА ПОЛОВИНА

ОТ ТЯХ, ПОДГОТВЕНИ ОТ ЕКСПЕРТИ НА БСП.

26. КАКВИ СА
СОЦИАЛНИТЕ
ПЛЮСОВЕ ОТ
РЕАЛИЗИРАНЕ НА
ПРОЕКТА?

1. Създаване на работни ме-
ста за близо 10 000 души - ви-
сококвалифицирани специалис-
ти и около 50 000 души в об-
служващите дейности по строе-
жа на централата. Това ще до-
веде до икономическото съжи-
вяване на целия регион и до
откриването на много други ра-
ботни места в сектора на услу-
гите.

2. Участие на голям брой
български фирми в процеса на
изграждането. Важно условие в
подписания договор с достав-
чика на оборудването и строе-
жа е минимално 30% участие на
български фирми. Това ще на-
лее значителни суми в икономи-
ката на цялата страна, като при
това ще подпомогне реалния
сектор в момент на криза. Ако
строителството на АЕЦ “Белене”
бъде възстановено, може да се
предоговори процентът на учас-
тие на българските фирми и той
да е по-висок.

3. Усвояване и развитие на
уникални технологии и ноу-хау,
свързани с изграждането на
АЕЦ от българските фирми и
специалисти, участващи в про-
екта. Ефектът от това може да
бъде използван и мултиплици-
ран при очаквания бум на стро-
ителството на атомни електро-
централи в цяла Европа.

27. КОЛКО ЩЕ СТРУВА
ЕЛЕКТРОЕНЕРГИЯТА
В БЪЛГАРИЯ СЪС
И БЕЗ АЕЦ „БЕЛЕНЕ”?

Анализ върху данните от докла-
да на HSBC доказва, че настоящата
цена на електроенергията от АЕЦ
“Белене” е съизмерима с цената му
от АЕЦ “Козлодуй”. Двете атомни
електроцентрали са равностойни -
така както производствената цена
на тока от АЕЦ “Козлодуй” е винаги
около два пъти по-ниска от пазар-
ната за страната, така и производст-
вената цена на тока от АЕЦ “Беле-
не” ще бъде два пъти по-ниска от
бъдещата пазарна цена през целия
срок на експлоатация.

Ясно е, че без АЕЦ “Белене”
цената на тока ще расте неконтро-
лируемо:

 Фиксираната цена за следва-
щите 20 години за тока от вятърни
централи от 190 лв. за МВтч и от
слънчеви - 485 лв. за МВтч, е в пъти
повече от най-високата възможна
цена на тока от АЕЦ “Белене”. Със
сигурност ще бъде оказван натиск в
посока нагоре върху крайната цена.

 От 2013 г. влизат в сила новите
правила за търговия с емисии вред-
ни газове. За българските ТЕЦ-ове
това означава допълнителни разхо-
ди и увеличение на цената до 130-
140 лв. за МВтч, което ще доведе до
увеличение на крайната цена.

 След 2020 г. постепенно ще
намалява цялостното производство
на електроенергия в България по-
ради спирането на големи центра-
ли. Нуждите на страната ще бъдат
покривани от внос на международ-

ни пазарни цени над 200 лв. за
МВтч.

Без изграждането на АЕЦ “Бе-
лене” вероятността крайната цена
на тока да нарасне в пъти, а не в
проценти, е огромна. Ако се
довърши проектът, с цена на елек-
троенергията, произведена в АЕЦ
“Белене”, между 60 и 100 лв. за
МВтч, ще се компенсира ръстът на
крайната цена и ще се осигури ней-
ната поносимост за гражданите.

28. ЗАЩО Е ВАЖЕН
ПРОЕКТЪТ АЕЦ
„БЕЛЕНЕ” ЗА
БЪЛГАРСКАТА
ИКОНОМИКА?

Близо 200 милиарда евро е
абсолютната печалба от работата
на АЕЦ “Белене” за 60 години ек-
сплоатация. Кредитите за постро-
яване на централата ще бъдат из-
платени през първите 10 г. (най-
добър сценарий) или за 20 г. (при
най-лошия сценарий), а през
следващите 40-50 години центра-
лата ще генерира печалби и ще
гарантира цени на електроенер-
гията, приемливи за българските
граждани и бизнес. Реализиране-
то на милиарди инвестиции ще
доведе до създаването на хиляди
работни места, сигурни приходи в
бюджета от данъци и осигуровки,
високи заплати на работещите в
Белене и региона, както и на де-
сетките хиляди работещи в
свързаните предприятия, а печал-
бата от милиарди евро ще бъде
използвана за развитието на
България в продължение почти на
един век.

От стр. 12

 С това бе сложен край на идеята за възстано-
вяване на договорното начало със съсловните ор-
ганизации, което бе заложено в предизборната кам-
пания на управляващите. Така неподписването на
НРД е добре дошло за управляващите и те на бърза
ръка си намериха виновник за това, че от 1 януари
НЗОК няма да плаща за 4 нови клинични пътеки -
будна кома, реплантация с микросъдова хирургия,
първични имунодефицити и за децата с остро
възникнали спешни състояния. Така освен

наказателната акция

срещу пациентите управляващите за пореден път
тръгнаха и срещу лекарите: няма да бъдат увеличе-
ни и цените за първичния преглед с 1 лв. и на
вторичния с 50 ст., макар да няма законови пречки
новите цени да бъдат приети от надзора на НЗОК.
С толкова много дейности, прехвърлени към каса-
та, които навсякъде по света са държавен ангажи-
мент, не остава друго, освен да бъде увеличена
здравната вноска. Най-вероятно ГЕРБ ще се опита
да хвърли предизборен прах в очите на народа и в
следващите няколко месеца няма до го стори.

Междувременно бе разигран нов етюд за отвли-
чане на вниманието: да върнем или не частичното
пушене на закрито.

Пак този месец, след като стана ясно, че блоки-
раният в НЗОК трансфер от здравни вноски, който
не бе усвоен от МЗ, незнайно как се е стопил от 50
до 41,6 млн. лв., и пак изведнъж незнайно как НЗОК
се оказа с 50 млн. лв. преизпълнен бюджет. Ала в
навечерието на Коледа се разигра очакван и дири-
жиран от партията сценарий: шефът на касата за-
яви, че тя няма плащания с падеж в момента и няма
какво да бъде платено с парите. Така на 31 декем-
ври 40 млн. лв. от излишъка от здравни вноски няма
да бъдат похарчени за медицински дейности и ще
идат във фискалния резерв на държавата, а с 10

Здравеопазване в мозъчна смърт
млн. лв. ще бъде платена надлимитната дейност на
болниците. И макар управниците да твърдят, че са
се разплатили с изпълнителите на медицинска по-
мощ, гражданите далеч не смятат, че получават
достатъчно медицинска помощ или имат равен
достъп до нея. Така към края на декември родното
ни здравеопазване

затвори
окръжността

като стана ясно, че в много тежко състояние са
болниците в Попово, Златоград, Мадан, Велики
Преслав и др. - все малки общински болници. За
всеки е видно и на всеки е ясно, че това е резултат
от тенденциозното задълбочаване на проблемите с
финансирането през последните 3 години, резултат
е от системната политика на управляващите за уни-
щожаване на тези лечебни заведения. Отдавна ста-
на ясно, че всички общински болници харчат едва
17% от целия ресурс за болнична помощ и закри-
ването им не е начинът да се спестят средства. В
същото време 2/3 от българските граждани използ-
ват услугите именно на тези болници. Ала управля-
ващите бягат от отговора на актуалния въпрос за
ограничаване на безконтролното вливане на пуб-
лични средства в нови частни субекти, остават сле-
пи за съществените проблеми, един от които е и
миграцията на лекари и медицински персонал - в
момента става въпрос за 5%. По-притеснителното
е, че 37% от студентите в последен курс на меди-
цинските специалности при анкетиране заявяват
категорично, че имат намерение да напуснат стра-
ната.

Така от Годината на дракона, който защитава
смелите и решителните, здравеопазването ни с
всичките си отворени и задълбочаващи се рани,
преминава към годината на Черната водна змия, за
която се твърди, че носи на хората неочаквани
промени и нестабилност.

Бойко Борисов -
председател на ЕС

Бойко Борисов -
председател на ЕС

Бойко Борисов -
председател на ЕС

Бойко Борисов -
председател на ЕС

Бойко Борисов -
председател на ЕС



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

30 ЧЕТВЪРТЪК 27 ДЕКЕМВРИ 2012

Общество

К

вижда. Вече така свикнахме с
нея, че в ежедневието ни се е
превърнала в постоянна спът-
ница. С кое ли от многото си
лица ще ни изненада днес? И
дали ще успеем да я надхит-
рим - било с нещо на аванта,
било с евтина промоцийка или
просто с “утехата”, че не само
ние сме зле...

Но да бъдем поне доволни,
че можем да избираме къде да
живеем:) Ако реалният живот
ни се струва прекалено суров и
тежък, бягаме във виртуалния -
във фейсбук или в някой друга
социална мрежа. Там поне е
далеч по-лесно да бъдеш себе
си. Или обратното - съвсем не е
задължително да си ти самият.
Защото фейсбук е като едно
огромно кафене. А може би
като обикновена кръчма. Или
изискано кабаре - кой както си
го направи. Важното е, че всич-
ки в него са в един кюп и наи-
стина се оказват равни в избо-
ра и свободата. За разлика от
живота навън...

Да вземем например поли-
тиците. Ах, милите, и тук не
могат да се отпуснат и да
бъдат искрени. Отново се опит-
ват да зарибяват аудиторията
- я с някое чиновническо екс-
позе, я с натрапчив пиар. Така
и не се усещат, че с изкустве-
ните думички и съвети, с които
са свикнали, отблъскват още
повече. Очевидно манията им
да се харесат на всяка цена се
е превърнала в неспасяема
патология. Затова не е чудно,
че когато някой от тях се из-
пусне с непремерена приказ-
ка, веднага бива “схрускан” -
както от свои, така и от чужди.
Но такъв е фейсът към публич-
ните личности - безмилостен
като живота.

Е, някои от политическите
ни “сладури” си имат

отбори от фенове
които доста шумно, като в ма-
жоретен спектакъл възхваля-
ват и споделят ли, споделят
всяка мъдрост на кумира си.
Един френетичен водевил,
пред който някогашните пар-
тийни събрания и митинги от
началото на прехода сега бук-
вално бледнеят. Изглежда и на
този, и на “онзи” - технологич-
ния свят, страстите са си едни
и същи. Менят се само форма-
тите.:)

Да не говорим за словес-
ните политически битки и ба-
талии. Те си остават мехлем за

и ще потърсим топлина, сигурност и
комфорт в ритуала на традициите.
Някъде между парчето от новогодиш-
ната баница с късмети, приветствието
на президента, хората на Дико Илиев,
шампанското и фойерверките идва
редът на новогодишните обещания.
Онези ангажименти, които поемаме
пред себе си с идеята да станем по-
добри, ограничавайки действието им
до 365 дни.

Според историческите сведения
още от 2000 г. пр. Хр. вавилонците,
отбелязвайки пролетното и есенното
равноденствие, давали обет пред бо-
говете през настъпващата година да
платят дълговете си и върнат взетите
назаем вещи. Поклонници пренесли
тази практика в Рим, където на почит
бил двуликият Янус - бог на Началото
и на Края. Когато римският календар
се реформира, първият месец на годи-
ната е преименуван в негова чест на

Фейсбук кафене
Ако не в реалния свят, то поне във виртуалния
всички сме равни при избора и свободата

януари, а римляните  давали обещания
пред него. Традицията продължава и
през средните векове в “обета на пау-
на”. По време на последния празник на
коледната седмица рицарите, поставяй-
ки ръцете си върху паун, давали обет,
че през настъпващата година ще
продължат да живеят по правилата на
рицарската чест.

Днес новогодишните обещания, или
както ги наричат американците New
Year’s resolutions, са все така популяр-
ни. Няколко години подред интернет
страницата goalsguy.com прави допит-
ване сред посетилите я какво си обе-
щават на прага на настъпващата годи-
на. От събраните над 300 000 отговора
се оформя следната топ листа на де-
сетте най-популярни новогодишни обе-
та, давани от хората зад Океана.

1. Да отслабна и да имам хубава
фигура.

2. Да харча според бюджета, с кой-
то разполагам.

3. Да си изплатя дълговете и да не
правя нови.

4. Да прекарвам повече време със
семейството и приятелите си.

5. Да си намеря половинка.
6. Да откажа цигарите.
7. Да си намеря добра работа.
8. Да науча нови неща, да получа

допълнителна квалификация.
9. Да помагам на ближните.
10.Да стана по-организиран.

Докато през 2007 г., 2008 г. и 2010
г. отслабването и хубавата фигура са
безспорен фаворит сред обещанията,
през 2009 г. и 2011 г. пестеливостта е
изпреварила желанието за добър
външен вид, според 43Things.com.

Резултатите от изследване на
goalsguy.com показват, че докато по
време на голямата депресия 25% от
възрастните американци са правили
новогодишни обещания, днес про-
центът им се е увеличил до 40%. За
съжаление ентусиазмът за изпълнени-
ето им спада прогресивно. Още след
първата седмица 75% от анкетираните
се отказват да следват намеренията си.

Едва 46% издържат до
средата на годината, а
към края й 88%
напълно са ги игнори-
рали. Проблемът е, че
обещанията обикнове-
но са свързани с нави-
ци, стереотипи и зави-
симости, за които си
даваме сметка, че не
са полезни, но пък са
приятни. Разрушаване-
то им носи дискомфорт,
а неуспехът увеличава
неудовлетвореността и
самосъжалението ни.

За да не обрича-
ме на провал нового-
дишните обещания, е

необходимо да спазваме няколко
правила:

1. Да започнем с нещо просто и по-
стижимо.

2. Да си поставим конкретни за-
дачи.

3. Да се фокусираме, ако трябва,
върху една цел, но да я следваме неот-
клонно.

Остават броени часове до мига, в
който ще се изправим на прага на
настъпващата 2013 г. Отпили от чаша-
та на надеждата, ще изпълним ритуа-
ла, завещан от вавилонците - да дадем
своите новогодишни обещания. Готови
ли сте ...

На прага на новогодишните обещания

Светла
ВАСИЛЕВА

Календарът на 2012
г. тези дни е снежен
човек, огрян от мартен-
ско слънце. Смалява се
безвъзвратно и изчезва
пред очите ни. Скоро
ще обърнем пясъчния
часовник на времето,
отброяващ последните
минути на Старата и ре-
гистриращ първите ми-
гове на Новата година

душата и на заклетите им
поддръжници, и на разните
хейтъри. Но... затова в Голямо-
то кафене има място за всич-
ки. Клубовете по интереси по-
някога са толкова много и тол-
кова странни, че човек започ-
ва да се обърква. Как и кога е
попаднал в тази или онази гру-
па. Но така се раждат и най-

активните компании и кампа-
нии. За някои дори мрежата се
оказва тясна и излизат навън,
на улицата, за да се пребро-
ят... Понякога е достатъчен
съвсем малък повод, който да
взриви част от обществото и

да провокира тълпи от фенове
и противници да излеят “душа-
та си” в реалния свят. Докъде-
то всъщност стигат силите им...
там, на жълтите павета.

В кафенето не липсват и
поети, макар тази категория
личности да са кът. Онези ис-
тински психолози на човешка-
та душа, зад чиито профили
задължително стоят земни,
обикновени хора. При тях няма
превземки, няма хвалби, няма
дори оплаквания. Те не обичат
да се натрапват, да раздават
“правосъдие” или да поучават.
Затова и почти всеки техен
статус е истинско откровение
и се радва на широка симпа-

тия и одобрение.
На противоположната

“ложа” пък са се настанили
съвременните наши парвеню-
та. За този тип персонажи е
характерна ярката демонстра-
ция на “успеха в живота”. Уми-

рат да се хвалят с поредната
скъпа вещ, с която са се сдо-
били или са изпробвали. Очак-
ват, разбира се, аплодисменти
и похвали за “подвига”, който
са извършили. Провокирайки
онова тайничко цъкане с език
на завистливи “приятели”, с
което да успокоят собственото
си евтино благополучие. При
тях дори  оплакванията звучат
доста театрално. Представете
си, моля ви се, възмущава се
улегнала с годините дама, кол-
ко трудно било да избере ка-
чествен и надежден бутик за
прашки “Триумф” в Париж. И
как вече щяла да отскача само
до Милано за сутрешното си

кафе, вместо да диша мъгли-
вия въздух на Лондон и т.н., и
т.н. Ако всичко това ви напом-
ня просто за “усмивки от ста-
рите ленти”, проявете снизхо-
дителност - срещат се и таки-
ва персони, които смятат, че

светът едва ли не се върти
около собствената им пре-
фърцуненост.

Забелязвам, че в кафенето
расте групата на носталгици-
те. Та къде другаде, ако не тук,
във фейсбук, ще видите онази
огромна умилителна почит към
билетчето за градски транс-
порт от 4 стотинки? Или спо-
мена за паста “Поморин” и
“Карамел Му”? Даже забраве-
ният и отречен Ленин, който
от колаж-плакат с надписа “Е,
как е при капитализма?” съби-
ра смазващо одобрение и поч-
ти не предизвиква спорове... За
живия живот

тази тенденция
е опасна

тя е тема табу. Повечето ме-
дии не смеят или не искат да я
забележат. Но няма как да я
възспрат или изтрият. Затова
пък теориите на вечните екс-
перти на прехода, на онези
шокови терапевти, които 23
години вече следваме като
мантра, не слизат от страни-
ците на вестници и сайтове.
Срещат се и тук във фейса. С
поувехтели, девалвирани идеи,
същите тези кабинетни учени
глави от разни фондации и
институти с вносно финансира-
не, не спират да раздават акъл.
Този път с рецепти как да из-
лизаме от кризата. А кой знае
- може би как да я задълбочим
още повече?

Като във всяко друго кафе-
не и тук, разбира се, има зев-
зеци. Те определено са на по-
чит, защото с остроумието и
шегите си успяват само да
създават, а не да блокират
приятелства. И тук като в жи-
вия живот моментите на всеоб-
ща веселба и празници или
всеобща скръб са тези, които
винаги обединяват. Звучи три-
виално и малко скучновато, но
предвидимо и истински. А си-
лата на мрежата поне се е до-
казала в едно нещо - няма по-
голямо удоволствие от това да
получиш подкрепа от непознат
приятел - било с информация,
от която се нуждаеш, било със
съвет, дори само с поздрав или
съчувствие. В такива моменти
разбираш, че бягството от ре-
алния във виртуалния живот си
струва пред други алтернати-
ви. Така че - добре дошли в
кафенето!

Валентин
ГЕОРГИЕВ

И
тази година се
изтърколи. Краят на
света не настъпи, но
затова пък краят на
кризата така и не се
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Съдът, прокуратурата и полицията

не  изпълняват служебните си задълже-
ния и нарушават законите и Конститу-
цията. Според чл.4 от Конституцията
България е “правова държава”. Тя га-
рантира живота, достойнството и права-
та на личността. Международните дого-
вори, каквато е и Европейската конвен-
ция за правата на човека, има предим-
ство пред вътрешното законодателство.
Според чл.117 на Конституцията и
чл.127 и др. съдебните власти прокура-
турата и полицията са длъжни да защи-
тават правата и законните интереси на
гражданите. Фактически реално това
нещо не се получава в действителност,

Съд, прокуратура и полиция не спазват Конституцията и Конвенцията за правата на човека

Кирил ТАНЧЕВ, София защото посочените органи грубо и сис-
темно нарушават законите, Конституци-
ята и Конвенцията. Те не се съобразя-
ват с фактите и доказателствата по де-
лата, а вътрешното им убеждение за
тяхната оценка е чисто субективно, не-
нормално и правят с тях каквото си ис-
кат. Често подминават и загърбват исти-
ната, изопачават и преиначават зако-
ните и съзнателно бавят и бюрократи-
зират делата. Справедливостта, моралът
и нравствеността въобще не се зачитат.

За всички тези нарушения съдебни-
те власти и полицията не носят никак-
ва отговорност, въпреки че според
морала и Конституцията (чл.129) тряб-
ва да бъдат санкционирани, защото
“накърняват престижа на съдебната

власт”. За съжаление досега няма на-
казани магистрати, прокурори и поли-
цаи, а би трябвало лично да отговарят
за своите беззакония.

Европейският съюз дава категорич-
на оценка, че у нас няма правосъдие,
ред и сигурност. Хиляди са делата про-
тив България в Европейския съд в Стра-
сбург, а присъдените обезщетения са
за милиони, които пак плащаме ние,
данъкоплатците, а не прокурорите,
съдиите и полицаите.

Прокуратурата на практика също
бездейства и не предприема действия
срещу престъпността и корупцията и на-
рушението на законите. Полицаите във
всеки гражданин виждат престъпник и
често превишават правата и пълномо-

щията си. Бият, малтретират и даже уби-
ват невинни хора.

Съдът, прокуратурата, следствието
и полицията, както и техните админис-
тративни служби фактически са абди-
кирали от своите служебни задълже-
ния и правителството, и парламентът
трябва да вземат радикални решения
за реформи в тези институции или тряб-
ва да бъдат закрити и в България да се
установи Европейски съд, Европейска
полиция и Европейско правителство.

Хората не вярват на съда, прокура-
турата и полицията и то с право и с
пълно основание. Необходими са ра-
дикални промени на съдебната систе-
ма и полицията, в противен случай
нацията ни и държавата ще пропаднат.

Никулденски четвъртък е. Празник правосла-
вен и народен. Някои от пенсионерите с побелели
коси по стародавна традиция от ранна утрин щъкат
из рибарските магазини. И по заръка на домашни-
те си кулинари търсят шарани-български. А за
цената и бройките правят тънка сметка.

В това време пред Народното събрание други
техни събратя провеждат поредния протестен
митинг. Този път редиците са по-малобройни. Чув-
ства се отсъствието на “рибарите”. Но и в други
четвъртъци протестите от 300-400 пенсионери за
мащабите на София са нищожно присъствие. При
300-хилядна Софийска пенсионерска армия присъ-
стващите възрастни люде са едва 0,10%. Процент
съвсем близък до нула. По аналогия и прогнозна
далновидност може да се коментира и анализира
социалният ефект от подобни протести. И резул-
татът предсказуемо е понятен - също почти нулев.

Крайно време е българските пенсионери да се
попитат защо техните авери от Франция, Гърция,
Испания и Румъния успешно воюват за пенсион-
ните си права, а те стигат до задънена улица. Как
така румънските ни комшии преди 2-3 години с
бурни протести уплашиха правителството си до
рискован градус, който предвещаваше оставка на
правителството. И от позиция на силата изплаше-
ното правителство взе международен заем и уве-
личи пенсиите на немирните си поданици.

Съединението прави силата. Но нашите пенси-
онери са далеч от благотворното му сияние. И се
правят, че не виждат и не чуват мобилизиращия
му зов. Основната стратегическа и тактическа
причина за хала на пенсионерите е тяхното
твърдоглаво, упорито разединение. Многобройни-
те пенсионерски организации (20 на брой), ръко-
водени от лидери с вождистки и котерийни амби-
ции, са в темела на продължаващото десетилетия
разединение. За него настойчиво спомагат и по-
литическите, идеологическите и идейни възгледи
на отделните прослойки на пенсионерското съсло-
вие. Възгледи от крайно десни до крайно леви. С

Въпросът датира още от пар-
ламентарните избори 2009 г. От
нечестния начин на провежда-
нето им и от още по-нечестното
мълчание на управляващите -
от премиера Б.Борисов, вице-
премиера Цв.Цветанов - ми-
нистър на вътрешните работи,
от една част от журналистичес-
ката гилдия. Въпреки реакцията
на опозиционните партии и на
народа. С мълчание се прикри-
ха имената на престъпниците,
без наказание, които по най-бе-
зочлив начин откраднаха
пълните чували с редовните
бюлетини. Господин Цветанов
прояви творчество чрез забра-
нителните списъци и поощрява-
нето на купуването на гласове.
Какво се оказа от кражбата и

Герберска, или по-точно
Дянковска, милост е изпросе-
ното с родилни мъки увеличе-
ние на пенсиите.

В сравнение с увеличение-
то на заплатите и премиите на
герберския държавен персонал
размерът на това подаяние не
може да се сравнява и с капка
в морето, но много хора ще ка-
жат, че е добре, че и това се
откъсна от сърцето на Бойко-
Борисовци за гладуващата
част от възрастните българи. То
обаче няма да реши въпроса с
глада и спре смъртността сред
умиращите в нищета.

В същото време скъпотията
и мизерията от ден на ден се
увеличават. До получаване на
обещаното след няколко месе-
ца увеличение от 9% кой знае
колко пенсионери ще преда-
дат Богу дух и какво ще бъде
обезценяването на живота до
“сюблимния момент”.

Тлъстите заплати и 30-про-
центовите бонуси и премии ста-
наха практика всяко тримесечие
за държавните служители, кои-
то не се интересуват от бедст-

Третата власт
нарушава законите
Третата власт
нарушава законите
Третата власт
нарушава законите
Третата власт
нарушава законите
Третата власт
нарушава законите

Ежедневие

Герберска милост с геноцид
ващите 770 000 пенсионери, а
да оставим останалите до 2 200
000, но така е. За сетен път вла-
стимеющите Бойко-Борисовци
доказаха на практика, че и днес
поговорката “Сития на гладния
не вярва” действа с пълна сила.

Това е ситуацията в днеш-
на процъфтяваща България,
слуга на съвременния западен
капитал, ръководена от посто-
янно обогатяващи се богата-
ши, заели солидни постове в
управлението с неморално
високи заплати.

Вместо да се раздадат на
всички пенсионери, ако, разби-
ра се, ги има, така обявените 600
млн. лв. за увеличение на пенси-
ите след Нова година, а остана-
лите по-късно, като се досъбе-
рат във фонда, управляващите
оставят живота на пенсионерите
още 4-5 месеца в лапите на ге-
ноцид без примеси.

Какво ще бъде през мразо-
витата зима?

Отговорът е един - Господ
знае и Той да ни е на помощ.

Георги АСЕНОВ, Лом

Снимка Мариета ТОМОВА

Призив

На крак, пенсионери „презрени”!

Позиция

Въпрос без отговор

Атанаска ТАСЕВА, София

смяната на чувалите с фалшиви
бюлетини? Поне да бяха взели
стандартна хартия. Фалшивите
бюлетини бяха написани на най-
различна такава. За съжаление
ЦИК си затвори очите и призна
фалшифицираните избори за
редовни.

Искам да заявя, че голям
страх изпитваме ние, обикнове-
ните хора. Освен икономичес-
ката принуда, основен белег на
капитализма, страх ни обзема
при мисълта, че предстоят нови
избори, а ГЕРБ се готви да ги
провокира и провали. За съжа-
ление няма кой да ни защити.
Държавата ни стана център на
сборище от престъпници, от ко-
рупция, кражби и то посред бял
ден в собствените ни жилища.

Границите ни представляват
разграден двор. Нямаме армия
да ни защитава. Оръжията бяха
предадени за скраб за пари.

Имаме само нови и големи
магистрали, по които може да
се мине от единия край на
България до другия за два часа.
Най-голямата опасност, която
ни заплашва, е, че България е
оголена за завоеватели. При-
мери имаме с окупацията на
България от фашистка Герма-
ния през 1941 до 9.09.1944 г.
Добре, че Съветската армия
ликвидира жестокия терор от
немски и български фашисти.
Затова 9.09.1944 г. е велика
дата за нас.

крайни оценки за правителственото отношение
към пенсионерите.

Българските правителства - дясно консерва-
тивни и неолиберални, са били срещу исканията
на пенсионерите - техните бащи и майки. Малко е
да се каже, че отношението е презрително. По-
мнят се и не могат да се забравят някои характе-
ристики, отправени към родните пенсионери: “алч-
ни старци”, “старци на припек” и “лош човешки
материал”. Такова цинично и вулгарно отношение
не е познато в световната шир.

Като епилог отправям следните призиви към
вас, мои мили аркадаши:

Живейте в мир и сговор!
Обединявайте се, а не се разграничавайте.
Припомнете си народната мъдрост: “Сговорна

дружина планина повдига!”

Иван СТОИМЕНОВ, София

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА
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рез нощта облачността ще е разкъсана, на
места в низините ще има мъгла. Минимални
температури между минус 3 и 2 градуса, по
Черноморието 3-6, в София минус 1 градус.

Днес ще има променлива облачност. В следобедните
часове на отделни места, главно в север-североза-
падните райони, ще превали слаб дъжд. Вятърът ще
се ориентира от запад и в Дунавската равнина вре-
менно ще се усили до умерен. Видимостта в районите
с мъгла ще се подобри около обяд. Максимални тем-
ператури между 7 и 12, в София 7-8 градуса.
Над Черноморието ще има променлива облачност.
Максимални температури 10-12 градуса. Температу-
рата на морската вода е 5-7 градуса. Вълнението на
морето ще бъде 1-2 бала. Над планините ще има про-
менлива, на места незначителна облачност. Вятърът
ще се ориентира от запад и ще отслабне до умерен.
Температурите ще се понижат и максималната на ви-
сочина 1200 метра ще е около 8, на 2000 метра -
около 2 градуса.
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1.48068
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2.40215
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1.61947

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ
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ÒÚ‚‡ÚÂ ÂÌÚÛÒË‡ÁË‡-
ÌË Ë ÚÛ‰ÓÒÔÓÒÓ·ÌË,

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
¿ÍÓ ÒÚÂ Ó·ÁÂÚË ÓÚ
Úˇ„ÓÒÚÌÓ Ì‡ÒÚÓÂ-
ÌËÂ ‰ÌÂÒ, ÓÒÓ·ÂÌÓ
‚ÌËÏ‡ÚÂÎÌÓ ÒÂ Ô‡-

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

Ó·Ò˙‰ÂÚÂ Ò Ú̌ ı ÔÎ‡ÌÓ‚ÂÚÂ ÒË. ŸÂ
ÔÓÎÛ˜ËÚÂ ˆÂÌÌË Ì‡Ô Ú̇ÒÚ‚Ë .̌

Ú‡, Ò ÍÓ Ú̌Ó ÒÂ Á‡ÌËÏ‡‚‡ÚÂ. œÓ-
Û˜ÂÚÂ ‰Ó·Â ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚËÚÂ.

ÒÂ Á‡ÌËÏ‡‚‡Ú Ò ‰Â·ÌË ÌÂ˘‡ ÔÓ
‰ÓÏ‡, ÍÓËÚÓ ˘Â „Ë ËÁÌÂ‚ Ú̌.

Ì‡Ô‡‚ËÚÂ ÔË Ú̌ÂÌ. ¡˙‰ÂÚÂ ‰Ó-
·ÓÌ‡ÏÂÂÌË Í˙Ï ·ÎËÁÍËÚÂ ÒË.

‡Ì„‡ÊË‡ÌÓÒÚ Í˙Ï ˜Ó‚Â¯ÍËÚÂ
Ò˙‰·Ë ˘Â ÒÂ ÒÔ‡‚ËÚÂ ·ÎÂÒÚ̌ ˘Ó.

‰Ó‡ÁÛÏÂÌË ,̌ Á‡ÚÓ‚‡ Ì‡‚ÂÏÂ
Ó‚Î‡‰ÂÈÚÂ ÒÔËı‡‚ÓÒÚÚ‡ ÒË.

Ò Î˛·ËÏË  ̌˜Ó‚ÂÍ. «‡Ô‡ÁÂÚÂ ÚÓ‚‡
˜Û‚ÒÚ‚Ó Á‡ ÔÓ-‰˙Î„Ó ‚ÂÏÂ.

˘Â ËÏ‡ÚÂ ÊÂÎ‡ÌËÂ ‰‡ ‚ÎÓÊËÚÂ
ÂÌÂ„Ë Ú̌‡ ÒË ‚ ÌÂ˘Ó ÔÓÎÂÁÌÓ.

ÁÂÚÂ ÓÚ ÌÂÓ·ÏËÒÎÂÌË ÔÓÒÚ̇ ÔÍË,
Á‡ ÍÓËÚÓ ÏÓÊÂ ‰‡ Ò˙Ê‡Îˇ‚‡ÚÂ.

¬ŒƒŒÀ≈…
ÕˇÍÓË ÓÚ ‚‡Ò Ò‡
Ì‡ÒÚÓÂÌË ‚‡Í‡ÌˆË-
ÓÌÌÓ Ë ÔÎ‡ÌË‡Ú
ÔÓ˜Ë‚Í‡Ú‡. œÓÒÚ‡-

‡ÈÚÂ ÒÂ ‰‡ ÓÚı‚˙ÎËÚÂ ÔÓÙÂ-
ÒËÓÌ‡ÎÌËÚÂ ÒË ‡Ì„‡ÊËÏÂÌÚË.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
- ËÌÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÂÌ ·ÎÓÍ

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Ò

09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
‚ ·Ë·ÎËÓÚÂÍ‡Ú‡

10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ-

Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.45 Õ‡È-‰Ó·ÓÚÓ ÓÚ ÌÓ‚Ó„Ó‰Ë¯-

ÌËÚÂ ÔÓ„‡ÏË Ì‡ ‡Í‡‰.’‡-
˜Ó ¡Óˇ‰ÊËÂ‚

14.50 ¬ÓÈÌ‡Ú‡ Ì‡ Ú‡‡ÎÂÊËÚÂ -
5-ÒÂËÂÌ Ú‚ ÙËÎÏ /¡˙Î„‡-
Ëˇ, 1978„./, 1 ÒÂËˇ

16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 —Ï˙ÙÓ‚ÂÚÂ - ‡ÌËÏ. ÙËÎÏ
17.00 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ /Ô‡ÁÌË˜ÌÓ ÚÓÍ-
¯ÓÛ/

18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò- ËÌÙÓ-
Ï‡ˆËÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

18.15 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
18.20 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.35 ‘ÛÚ·ÓÎËÒÚ Ì‡ „Ó‰ËÌ‡Ú‡

2012 - ÔˇÍÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 ¿ÌÌ‡  ‡ÂÌËÌ‡ - Ë„‡ÎÂÌ

ÙËÎÏ /—¿Ÿ, 1997„./
22.50 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
23.00 —ÚÂÙ‡Ì ¬˙Î‰Ó·Â‚ Ë Ó·Ë-

˜‡ÈÌËÚÂ Á‡ÔÓ‰ÓÁÂÌË -
‡ÍÛÒÚË˜ÂÌ ÍÓÌˆÂÚ

00.10 ÃÓÚÓÒÔÓÚ ÂÍÒÚ‡
00.40 œÓ„ÎÂ‰ÌË Ì‡Á‡‰, ÌÓ ÌÂ ÒÂ

‚„ÎÂÊ‰‡È - ÙËÎÏ Á‡ Ò˙Á‰‡-
‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ „ÛÔ‡Ú‡ ì“ÂÈÍ ƒÂÚî

01.50 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡ ¬‡˜-
ÍÓ‚‡ /Ô‡ÁÌË˜ÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ/Ô/

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚ-
ËÌî - ËÌ-
ÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò

‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ ÚÓÍ-
¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìΔÂÌÒÍÓ ˆ‡ÒÚ‚Óî - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 58
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 99
16.00 ì¿ÏÂËÍ‡ÌÒÍ‡ Ì‡ÒÎÂ‰ÌËˆ‡î

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 7
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎËˆËÒ-

ÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â˘Ë
÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙
÷ÓÌÂ‚

18.30 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 70

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 57
21.00 ì–Â‚ÓÎ˛ˆËˇ Z: —ÂÍÒ, Î˙ÊË

Ë ÏÛÁËÍ‡î - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 10
22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â˜Â-

ÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ
23.30 ìœÓ ÒÂ‰‡Ú‡î - ÒÂË‡Î, ÂÔ.

19
00.00 ì»ÒÚÛËÍî - ÒÂË‡Î, Ò. 1, ÂÔ.

5
01.00 ì—Â˘Û „‡‚ËÚ‡ˆËˇÚ‡î- ÒÂ-

Ë‡Î, ÂÔ. 11
01.50 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.40 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î /Ô./

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 99
04.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î /Ô./

06.30 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/

07.00 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛ-
ÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì«‡·‡ÌÂÌËˇÚ ÔÎÓ‰î - ÒÂ-

ËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡-

Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì ÎÛ· ìœ˙‚‡ Ò˙ÔÛ„‡î - Ò

Û˜. Ì‡ ¡ÂÚ ÃË‰Î˙, ƒ‡ˇÌ
 ËÈÚ˙Ì, √ÓÎ‰Ë ’ÓÛÌ, ƒ‡Ì
’Â‰‡ˇ, —ÚÓÍ‡‰ ◊‡ÌËÌ„,
Ã‡„Ë —ÏËÚ Ë ‰.

18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-
ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡, Ì‡È-‰Ó·ÓÚÓ

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ìŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ

21.00 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂÚÓî
- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 12 ÒÂÁÓÌ

22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

22.30 ì ÓÒÚ˛Ï‡Ëî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìƒËÌ‡ÒÚËˇÚ‡ Ì‡ “˛‰ÓËÚÂî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
00.45 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
02.30 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
03.30 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡-

Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ /Ô/

 Œ«»–Œ√
œÓÙÂÒËÓÌ‡ÎÌËÚÂ
ÛÒÔÂıË ˘Â ÔÓÍ‡ -̃
‚‡Ú Ò‡ÏÓ˜Û‚ÒÚ‚ËÂ-
ÚÓ ‚Ë, ÍÓÂÚÓ ‰‡ÁÌË

ÌÂ Ò‡ÏÓ ÓÍÓÎÌËÚÂ, ÌÓ Ë ‚‡¯ËÚÂ
·ÎËÁÍË. ’‡˜ËÚÂ Ô‡Ë.

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

˜‡Ë ÒÂ „ËÊÂÚÂ ‰‡ ÌÂ ‚Ë Ì‡ÔÛÒÍ‡
ÊÂÎ‡ÌËÂÚÓ Á‡ ‰Ó·ÓÚÓ Ì‡ ‰Û„Ë .̌

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 —ÂË‡Î: ì—Ï˙ÚÓÌÓÒÌ‡

ÒËÎ‡î
14.10 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.30 ì ÂÔÍÓ Á‰‡‚Âî Ò √ÂÌ‡-

‰ËÈ Ã‡Î‡ıÓ‚
17.20 —ÂË‡Î: ìΔÂÌÒÍËˇÚ ÎÂ-

Í‡î
18.10 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ìÀ˛·ÓÔËÚÌ‡Ú‡

¬‡‚‡‡î
00.25 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî
01.00 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
01.15 ì ‡Ï‡‰ÓÌ. ƒÂÒÂÚ „Ó‰Ë-

ÌË ÔÓ-Í˙ÒÌÓî
02.05 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
03.00 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
03.55 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
04.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
05.05 —ÂË‡Î: ìÀ˛·ÓÔËÚÌ‡Ú‡

¬‡‚‡‡î
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î: ìÀ˛·ÓÔËÚÌ‡Ú‡

¬‡‚‡‡î (ÔÓ‰˙ÎÊÂÌËÂ)
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Култура
очаквайте

П
През тази година

се навършиха 110 го-
дини от рождението
на един от най-инте-
ресните представите-
ли на модерното ни
изкуство през първа-
та половина на ХХ
век - живописеца и
поета Рафаел Михай-
лов. Той е самобитен
художник, който не е
свързан с конкретна
художествена школа.
Сред изкуствоведите
е известен като
създател у нас на
т.нар. метафизична
живопис, която е част
от европейското изо-

Шоу на „Линкин парк”
показва БНТ1
на 29 декември

Три майсторки на паното
творят красота
Три майсторки на паното
творят красота
Три майсторки на паното
творят красота
Три майсторки на паното
творят красота
Три майсторки на паното
творят красота

Дълбоко
преживяващ
живописец
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Грандиозният концерт на
мултиплатинената банда и но-
сител на “Грами” се състоя на
5 юни в Берлин, Германия, и
беше излъчен в 500 избрани
кина в Щатите. По БНТ1 на
29 декември от 22.20 ч. фено-
вете на “Линкин парк” ще мо-
гат да се потопят в магията
на лайв шоуто, с което отбе-
лязаха дебюта на новия си
албум “Living Things”. Роб Бърдън
- барабанист, Брад Делсън -
китарист, Майк Шинода - MC/
вокалист, диджей Джоузеф Хан,
Дейв “Феникс” Фарел - басист,
и Честър Бенингтън - певец,
представиха в театър “Адми-
ралпаласт” нови песни от пе-
тия си студиен албум, включи-
телно пилотното парче “Burn It
Down”, както и брилянтни
изпълнения на някои от най-
големите си хитове. Албумът
“Living Things” e на нашия музи-
кален пазар от “Орфей мюзик”.

Рафаел Михайлов е роден през 1902 г. във
Велико Търново. През 1934 г. завършва
живопис в Художествената академия в
София. Учи при изтъкнатите ни творци проф.
Иван Ангелов, проф. Харалампи Тачев и
проф. Дечко Узунов. От 1935 до 1961 г. е
учител в провинцията и в София. Един от
учредителите е на Дружеството на новите
художници, възприело социалистическия
реализъм като своя естетическа програма.
Рафаел Михайлов почива в София на
20 октомври 1969 г.

Автопортрет

Навършиха се 110 години от рождението
на художника Рафаел Михайлов

Йонко БОНОВ бразително изкуство
през 30-те и 40-те
години. Следвайки
тази тенденция в
България, Рафаел
Михайлов се стреми
да прави универсал-
но, звучащо силно
изкуство, надживя-
вайки условностите
на бита, свързани с
конкретна епоха. Не-
гови последователи
у нас са живописци-
те Магда Абазова и
Васил Бараков.

Ранните му творби
са предимно акваре-
ли, отличаващи се с
експресивни изразни
средства, с богат ко-
лорит при изгражда-

нето на формите, с
многообразни нюан-
сировки на сенки и
светлини, в които има
съществено значение
полутонът - пейзажи и
битови композиции,
отразяващи трудния
живот на бедните се-
ляни - “Пролет”, “Къща
в Пасарел”, “Селски
празник”.

Творецът използ-
ва възможностите на
художествената де-
формация, с което се
утвърждава като
един от изтъкнатите
ни пейзажисти от
края на 20-те и нача-
лото на 30-те години.

След 1934 г. Ра-
фаел Михайлов из-
ползва в изкуството
си предимно възмож-
ностите на маслена-
та живопис и освен
пейзажи създава
много натюрморти и
интериори. Воден от
изострената си твор-
ческа чувствителност,
той е в диапазона
между импресионис-
тичното и експресио-
нистичното виждане,
рисувайки в изтънче-
ни колоритни гами,
наситени с емоцио-
налност, които изра-
зяват лиричната му

натура - “Къща в Кар-
лово”, “Есен край
Княжево”, “Лъвов
мост”, “Пейзаж от
Търново”, “Пейзаж от
София”, “Пейзаж при
залез”, “Септемврий-
ско утро”, “Край ка-
нала”, “Автопортрет”
и др. “Природата е
представена с пора-
зителна простота,
звучи като изповед”,
пише за изкуството
му Вичо Иванов в ал-
бумното издание, по-
светено на неговото
изкуство, отпечатано
през 1964 г. “Рафаел
Михайлов принадле-
жи към поколението
напредничави твор-
ци, което израсна в
тревожно време -
време на две светов-
ни войни, на проле-
тарски революции и
началото на социа-
листическия строй...
Той създава одухо-
творена живопис,
творбите му имат си-
лата на драматични
експресии”, отбеляз-
ва Вичо Иванов.

Участва редовно в
общите художествени
изложби. През 1956,
1963 и 1967 г. реди
самостоятелни излож-
би в София. Негови

творби притежават
Националната худо-
жествена галерия,
Софийската градска
художествена гале-
рия, художествените
галерии в Пловдив,
Велико Търново, Бур-
гас, Русе, Плевен,
Варна, Враца, Сливен
и др.

Рафаел Михайлов
оставя своя следа и в
нашето поетическо
изкуство. През 1967 г.
издателство “Българ-
ски художник” пуска
от печат сборник с
негови стихове, оза-
главен “Мигове”, под
редакцията на Петър
Караангов, който
подчертава: “Поет в
живописта, той е не-
избежно живописец в
поезията.” Лириката
му - непосредствена,
проникновена и дъл-
бока, е витална, из-
пълнена с любов към
българската приро-
да. Отличава се със
своя лаконизъм, със
силата на вплетени-
те в нея родолюбиви
чувства и с жизне-
ността на жилавата
трева, устоявайки на
вятъра дори по за-
снежените наши хъл-
мове.

ССофийската опера и балет се
представи блестящо пред публи-
ката в Минск. Представлението
на операта “Зигфрид” - третата
част от прочутата тетралогия на
Вагнер “Пръстенът на нибелун-
га”, премина като миг. Режи-
сьорът - акад. Пламен Карталов,
прави нов прочит на знаменита-
та творба на немския компози-
тор. Цели 6 часа зрителите не
откъсваха погледите си от
вълшебния спектакъл. “Пиршест-
во за очите и ушите” - коменти-
раха те в кулоарите на театъра,

научи ДУМА от Галина Минчева.
Българските певци и ор-

кестърът, общо 130 човека, се
справиха с нелеката задача да
бъдат на висота до края. “Звез-
ден спектакъл, немската история
и митология като приказка на
сцената”, писаха медиите в
Минск. Известният немски дири-
гент Ерих Вехтер дирижира
“Зигфрид”. “Българският вариант
на “Зигфрид” - това е последни-
ят талантлив прочит на великия
сюжет в Европа”, правят заклю-
чението журналистите, присъ-

ствали на оперното събитие. На
третия ден от Рождественския
оперен форум третата част от
тетралогията на Вагнер със сво-
ята магия спечели сърцата на
меломаните в Минск.

Директорът на Националния
академичен театър за опера и
балет в Беларус Владимир Гри-
дюшко и акад. Пламен Карталов
са подписали договор за поста-
новката на “Дама пика” от Чай-
ковски на сцената на Болшой
театър в Минск през 2014 г. Ре-
жисьор ще бъде акад. Карталов.

Снимка Виктор ВИКТОРОВ
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Култура

В
Снимка ПРЕСФОТО/БТА

С
Страстните почитатели на здравия

рокендрол у нас имат шанса да гледат
грандиозното завръщане на най-вели-
ката рокендрол група - по Би Ти Ви на
1 януари от 23.30 ч. Концертът, на кой-
то над 20 милиона фенове пожелаха
да присъстват, но малцина имаха този
късмет. “Лед цепелин” и тяхното леген-
дарно шоу “Celebration Day”, влязъл в
рекордите на Гинес с “най-търсения би-
лет в историята на рок музиката” ще
бъде излъчено ексклузивно по българ-
ската медия.

На 10 декември 2007 г. групата се

Легендарния концерт на
„Лед цепелин” от 2007 г.
гледаме по Би Ти Ви
„Celebration Day”
ще бъде излъчен в
първия ден на 2013-а

качва на сцената на лондонската O2
Арена, за да изнесе трибют концерт в

чест на своя скъп приятел и основател
на “Atlantic Records” Ахмет Ертегюн,
поднасяйки на присъстващите късмет-
лии зрелищно шоу, в което бандата
представя своя знаков рокендрол, ус-
пял мигновено да стане част от леген-
дата на “Лед цепелин”.

Към основните членове - Джон Пол
Джоунс, Джими Пейдж и Робърт Плант,
се присъединява и Джейсън Бонъм,
синът на покойния барабанист Джон
Бонъм, за да изпълнят някои от най-
великите песни от техния богат каталог,
включително ключови парчета като
“Whole Lotta Love”, “Kashmir”, “Good
Times Bad Times”, “For Your Life” и др.

Въпреки че 20 милиона души са
заявили желание да купят билет за
спектакъла, първото хедлайнерско
шоу на бандата от 27 години е гледа-

но само от 18 хиляди притежатели на
билети, които са били достатъчно го-
леми късметлии, за да си осигурят
места чрез световната лотария.

Филмът “Celebration Day” направи
своята световна премиера от “Omniverse
Vision” на 1500 екрана в над 40 терито-
рии, включително и в България, през
октомври. Сега и зрителите пред мал-
кия екран в страната могат да се насла-
дят на грандиозния концерт в първия
ден на новата 2013 г.

“Celebration Day” е достъпен през
“Swan Song/Atlantic Records” в следни-
те формати: 2CD, 2CD + 1 DVD, 2CD +
1 Blu-Ray, Deluxe Edition 2CD + 2 DVD,
Deluxe Edition 2CD + 1 Blu-Ray + 1 DVD,
Blu-Ray Audio, 3LP Vinyl Package.
“Celebration Day” е на нашия музика-
лен пазар от “Орфей мюзик”.

Над 800 картички, събирани в продължение на
90 години, са подредени в изложба в Благоевград-
ския исторически музей. Картичките са събирани от
три поколения на фамилия Мощански, като най-
старата от тях е отпреди 105 години. 44 от картич-
ките, с коледна тематика, са изложени в рамките
на традиционната за музея изложба. Най-старата
картичка, която може да се види в експозицията, е
от 1907 г. Целта на инициативата е да напомни на
посетителите на благоевградския музей какво се
прави на Коледа и с какво се свързва празникът.
Непрекъснато обогатяващата се колекция от
картички в Регионалния исторически музей показ-
ва, че интересът към тях не е намалял, дори във
века на новите технологии и интернет общуването.
Коледно-новогодишната изложба ще бъде отворена
за посетители до 5 януари.

Коледен концерт под наслов
“GLORIA IN EXCELSIS DEO/Слава в
вишних Богу” на консорт за старинна
музика “Concerto Antico”: Миглена Пав-
лова - сопран, Ивайло Донков - тенор,
Станислава Георгиева и Янко Мари-
нов - орган и чембало, ще се състои
на 30 декември от 19.30 ч. в католи-
ческата катедрала “Св. Йосиф”
(ул. “Княз Борис I” 146). В програмата
ще звучи новооткритата “Gloria” на
Хендел, части от “Magnificat” от Ор-
ландо ди Ласо и Бах, 51-ва кантата
(“Jauchzet Gott in allen Landen”) на Бах,
мотети за Рождество Христово от
Лионел Поуер (1370/1385-1445) и
меса “Ave maris Stella” от Жоскен де
Пре (c. 1450-1521). Входът е свобо-
ден. Организаторите любезно призо-
вават почитателите на старинна музи-
ка да направят дарения за поддръжка-
та и обновяването на инструментите.

800 картички подредиха
в музея в Благоевград
Николая ИВАНОВА

Празнична вечер в катедралата „Св. Йосиф”

Важен акцент в програмата на тазгодишния
Коледен фестивал в Русе беше традиционната
вечер под наслов “Аве Мария”, както ДУМА писа.
Повече от 15 години известната оперна и камерна
певица, сопраното Виолета Шаханова (носителка
на “Златна лира” на СБМТД) подготвя и представя
заедно със свои колеги премиерна вечер с това
заглавие. И т.г., наред с познатите и обичани пес-
ни по  литургичния канон от Събора в италианския
град Тридент от ХVI век на Бах-Гуно и Франц
Шуберт, прозвучаха и по-малко познатите опуси
по същия текст на Луиджи Керубини, Пиетро Ма-
скани и Луиджи Луци, заедно с “Панис Анджели-
кус” и “Агнус Деи” на Сезар Франк и Жорж Бизе
във вдъхновената и стилна интерпретация на Ви-
олета Шаханова и Йоланта Николаева (сопран),
подпомогнати от сигурния и безупречен съпровод
на пианиста Евгени Желязков, преподавател в
Училището по изкуствата в Русе. Самият той

С допълнителна зала в гра-
дината на клуба и един много
специален гост - Дъбфайър, сто-
личният клуб “Ялта” ще изпрати
на 31 декември настоящата и ще
посрещне 2013 г., научи ДУМА
от Яворка Петрова. Али Ширази-
ния, познат повече като
Дъбфайър или като едната по-
ловинка на култовия екстандем
“Дийп диш”, е едно от най-титу-
луваните имена на електронна-
та музикална сцена. Роден в
Иран, израснал в Щатите и све-
товно признат.  Дъбфайър се
наложи като технологичен но-
ватор, продуцент и собственик
на влиятелния лейбъл “SCI+TEC
Digital Audio”. Само няколко го-
дини след като напусна дуото
“Дийп диш”, с което спечели
“Грами”, самостоятелната му ка-
риера вече е белязана неколко-
кратно с титлите “Най-добър ми-
нимал” и “Най-добър техно ар-
тист” от Бейтпорт.

Той е от диджеите, които
имат специално отношение към
родната публика. “Никога няма
да забравя участието си на Со-
лар съмър фестивал това лято
заедно с Ричи Хаутин. Беше един
от онези случаи, когато музика-
та, звукът, светлините, визията,
публиката, мястото и изгревът на
слънцето се сляха в легендарен
момент във времето не само за
мен, но за абсолютно всеки, кой-
то беше там. Безсънните нощи и
дългите полети си струват само
заради ентусиазма и енергията
на българската публика. Разби-
ра се, това не са единствените
две причини да избера нового-

Песни и дуети от майстори на
италианското белканто звучаха в Русе

изпълни с успех “Лунна светлина” на Клод Дебюси
и представи своята ученичка - осемгодишната,
много надарена и темпераментна Тереза Тодоро-
ва, вече лауреатка на 4 наши и международни
конкурса, която изпълни една от полонезите на
Шопен. Полетният, сребрист лиричен сопран на
Виолета Шаханова и по-тъмният, кадифен драма-
тичен глас на Йоланта Николаева прозвучаха кра-
сиво и изразително в малко познатите художест-
вени песни и дуети от майсторите на италианското
белканто Росини, Белини, Доницети и Верди във
втората “новогодишна част”. Виолета Шаханова
представи и няколко песни на Франсис Пуленк и
Ерик Сати. Овладяла до съвършенство музикалния
и словесния текст (Жан Ануи и Жан Кокто), тя
музицираше на перфектен френски, като превърна
тези забележителни вокални миниатюри в истин-
ски театър. Прекрасната предколедна вечер събра
многобройна отзивчива публика в новата красива
и акустична мраморна зала “Европа” на 110-го-
дишното бароково Доходно здание в Русе.

Методи ЗАХАРИЕВ

Трио “Ларус” се
представи в премиерния
спектакъл на зимната
програма на цирк
“Кроне” в Мюнхен

Дъбфайър избра „Ялта”
за новогодишната нощ

дишното парти в “Ялта”. В наве-
черието на Нова година за мен
е важно да съм заобиколен от
хората, които приемам за мое
семейство, когато съм далеч от
къщи. Клуб “Ялта” и страхoтната
българска публика винаги са ме
подкрепяли, от първото ми идва-
не в България, и съм сигурен, че
новогодишното парти ще е от-
ново страхотно”, споделя
Дъбфайър.

За визитата си у нас на
31 декември той пристига със
своя виджей от “Хюмън студио”.
Oсвен него Дъбфайър ще дове-
де още едно име на “Булит
ейджънси”. Шадид - новото мом-
че в агенцията на Дъбфайър,
роден в Калифорния, но в мо-
мента изявяващ се в Барселона.
Скейтър и сърфист, който има
какво да разкаже за по-гръндж
визията на модерното техно. От
българска страна в новогодиш-
ното парти ще се включат рези-
дентите на “Ялта” Хуан Алварес
и Любо Урзини.

Билети за събитието се про-
дават в мрежите на eventim.bg и
ticketstream.bg.

Дъбфайър
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Жив     т
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Двама джентълмени си говорят:
- Наближава Нова година... Това

е хубаво!
- Така е. Но сексът е по-хубав.
- Да, но Нова година е по-често...

ДАРИНА ТАКОВА, оперна певица
ИВАН СИРАКОВ, постоянен секретар
в Министерство на външните работи
СИМЕОН ВАСИЛЕВ, журналист
ЧАВДАР ГОГОВ, режисьор
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27
† Св. първомъченик и

архидякон Стефан († 37)
(Стефановден). Св. препо-
добни Теодор Начертани († ок. 840).

Св. първомъченик и архидякон Сте-
фан след възнесението на Господа бил
поставен за дякон. Той усърдно обслуж-
вал верните. Стефан е първият мъченик
за Христа. В защита на вярата, при спор
с еврейските първенци бил изправен на
съд пред синедриона и осъден на смърт.
Бил убит с камъни в 37 година.

айтът CollinsDic-
tionary.com избра
12 думи, по една
за всеки месец,
които определят

ългарската песен “Нощта на чудеса-
та” намери и международно призна-
ние, след като бе записана от извест-
ната изпълнителка Юлия Руцкая, ко-
ято е и носителка на титлата “Мис

Б

„МИС КИРГИЗСТАН” ЗАПИСА
БЪЛГАРСКА НОВОГОДИШНА ПЕСЕН

Киргизстан 2000”. Парчето е със същото
заглавие, а новият текст, посветен на
Новата година, бе създаден от писател-
ката Диана Светличная. Песента излезе
едновременно с видео, заснето от изве-
стния клип-мейкър Александър Белов, и
вече се излъчва по телевизии в Средна
Азия, Беларус и Украйна. Според режи-
сьорското хрумване сред играчките на
коледната елха децата закачат и такава
с българския трибагреник.

Идеята за съвместната реализация на
песента се ражда т.г. в Истанбул, където
известната киргизка поп изпълнителка
Юлия Руцкая и композиторът на песента
Доно Цветков са членове на междуна-
родното жури на телевизионен фестивал.

“Нощта на чудесата” е позната на
българската публика от изпълнението
на Десислава Добрева и детско шла-
герно студио “Да”. Текстът е на писа-
телката Кина Къдрева и е от първия
авторски албум с детски песни “Ало,
Слънчице” на Доно Цветков.

12-те думи на 2012 г.
Някои от тях са измислени, но отразяват
най-важните световни новини и тенденцииС
ше и Европа по-рано т.г. със
заплаха от “Еврогедон” зара-
ди влошаването на икономи-
ческото положение в евро-
зоната. Думата бе включена
в списъка за март. Следва-
щия месец излезе книгата
“50 нюанса сиво”, давайки
ново име на някои видове
еротични измислици като
“порно за майки”.

Лятото във Великобрита-
ния е почетено с две нови
слова в списъка за 2012 г.
“Джюбилимпикс” е думата на
юни, когато Лондон се под-
готвяше да бъде домакин на
Олимпийските игри и да че-
ства Диамантения юбилей на
кралица Елизабет II. “Геймс
мейкърс” (Games makers -
създатели на игри) е думата
на август, с която бе наре-
чен големият екип от добро-
волци за Олимпиадата в ан-

глийската столица.
На церемонията по раз-

даването на “Оскар”-ите
през февруари актрисата
Анджелина Джоли позира с
висока цепка на десния си
крак, което създаде думата
“легбомб” (от leg - крак, и
bomb - бомба) и множество
пародийни снимки. Социал-
ната мрежа фейсбук излезе
през май за първи път на
борсата и цената на акции-
те се срина почти незабав-
но. Събитието доведе до ду-
мата “зукърд” - от името на
основателя на сайта Марк
Зукърбърг.

Когато кандидатът на ре-
публиканците за президент-
ските избори Мит Ромни пъту-
ва до Лондон през юли, кри-
тиците му нарекоха визитата
“Ромнишембълс” (от фамил-
ното му име и shamble - тро-

мава разходка). Тайно запи-
саният коментар на Ромни, че
47% от американците биха
гласували за Обама, незави-
симо от всичко, стана причи-
на “47 процента” да се
превърне в ключова фраза на
изборите и да влезе в списъ-
ка на речника за септември.

Думата на октомври е “су-
пербуря” заради урагана
Санди, опустошил Карибите
и североизточното крайбре-
жие на САЩ. Списъкът се
допълва с думата на януари
“брога” - комбинация от “bro”
и “yoga”, заради създаване-
то на нова форма на йога,
предназначена за мъже.

Не всички 12 думи на го-
дината ще имат обаче дълго-
трайност, за да бъдат вклю-
чени в печатното издание на
речника Колинс, уточняват
инициаторите на класацията.

2012 г. Окончателният списък
бе съставен, след като интер-
нет потребители изпратили
своите предложения. Някои
думи са измислени, но отра-
зяват водещите световни но-
вини и тенденции за отмина-
ващата година.

Закачливата песен на
южнокорееца Сай - “Гангнам
стайл”, бе избрана за дума
на ноември, когато видеото
към парчето стана най-попу-
лярното в Youtube с близо
1 млрд. гледания. “Данъчна
скала” е думата на декември
заради преговорите сред
американските управляващи
на фона на рязкото намаля-
ване на държавните разходи
и увеличаването на данъци-
те, което може да върне ико-
номиката в рецесия.

Подобни проблеми има-

В Свазиленд бяха забранени ми-
ниполите, ефирните горни части от
дамския тоалет и тесните джинси,
тъй като оскъдното облекло на же-
ните насърчавало изнасилвачите,
съобщи в. “Дейли мейл”. Така
властите в единствената абсолют-
на монархия в Африка възстановя-
ват архаичен закон от 1889 г. Под
неговите удари обаче не попадат
празненствата, при които пред
крал Мсвати III, имащ 13 съпруги,
танцуват полуголи девици, за да

си избере той
поредната жена.
Забраната дава
право на полици-
ята да преслед-
ва нарушителки-
те, които носят
секси облекло.
Жените и девой-
ките, позволили
си да изглеждат
противозаконно
според новата
норма, са запла-
шени със затвор
от 6 месеца.
Санкцията е

въведена, за да се ограничат тоа-
летите, подчертаващи фигурата на
дамите и предизвикващи лъстиви
помисли у мъжете. Представител-
ките на нежния пол също така са
съветвани да не се навеждат,
когато на земята пред тях бъде
подхвърлен привлекателен пред-
мет (явно така действат мераклии-
те за бърз секс в Свазиленд).
А да приклякат с изправена горна
половина на тялото. Марш на
млади жени, доста от които бяха
облечени с миниполи, се състоя
през ноември т.г. във втория по
големина град на кралството -
Манзини. Шествието бе организи-
рано във връзка с исканията на
представителките на нежния пол
за равни права и сигурност.
В Свазиленд по закон жените са
нисши, а 2/3 от девойките са
обект на сексуални посегателства.

Над 2 лета от живота си прахосват
жените за посрещането на Нова
година, което включва почистване,
пазаруване, готвене и украсяване на
къщата, показва актуално проучване.
Подготовката за празниците започва
средно две седмици преди 31 де-
кември. Всеки ден жената прекарва
около 50 мин. в чистене, започвайки
първо от банята.
Изчисленията сочат, че ако броим от
18-годишна възраст, представителка-
та на нежния пол хаби по 2 години и
4 месеца в приготовления за празни-

иртуалната игра “Снежни войни” забавлява фейсбук феновете,
благодарение на Germanos. Организаторите обещават истинско
геймплей изживяване, в което победители ще са първите четири-
ма участници с най-висок резултат. В специално създадено за
целта приложение потребителите могат да играят, споделят и да
канят приятели. Подготвени са страхотни награди, предоставени
от Prestigio и LG - таблет Prestigio MultiPad 10.1 с Android 4.1 JB,
както и 3 хитови смартфона LG Optimus L9, LG Optimus L7 и
LG Optimus L5.

Играта напомня на добре познатите side-scroller компютърни
забавления с 2D анимация. Различните обекти във всяко ниво
носят определен брой бонуси или допълнително време. Целта на
всеки участник в “Снежни войни” е да получи възможно най-
много точки за определеното време. Резултатите от игрите се
записват в общата ранглиста, както и в личния профил на потре-
бителите в приложението. Краят на съревнованието ще е на
13 януари догодина, уточни за ДУМА Владислав Ганчев.

Жените прахосват 2 години в чистене за празниците

ФЕЙСБУК ФЕНОВЕ ИГРАЯТ
НА „СНЕЖНИ ВОЙНИ”

Адел се регистрира
като търговска марка

Певицата Адел, която счупи редица музикални
рекорди на Острова и в САЩ, превърна името си в
търговска марка. Британката направи всичко възмож-
но, за да гарантира, че на пазара няма да се продават
парфюми и бижута, наречени на нея, без изричното й
съгласие, разкриха близки до звездата
източници. “Тя не желае да използват
името й за продукти, в които няма
пръст, за да не се заблуждават хора-
та”, уточниха запознати. Преди брое-
ни дни Адел бе избрана за “Шоумен
на годината” от Асошиейтед прес. Тит-
лата обикновено се дава на личности,
оказали най-голямо влияние на шоу-
бизнеса и културата. Предходните
носители на званието бяха Лейди
Гага, Тейлър Суифт и Тина Фей.

ВВВВВ
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дом на куче и котарак
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ка. Слабият пол признава, че декем-
ври е месецът, в който чисти най-
усилено.
Анкетата бе направена след 200
жени. 70% от тях признават, че са
горди с домовете си, като 75 на сто
от участничките в проучването спо-
делят, че използват прахосмукачката
буквално преди пристигането на
гостите. За 73% най-важна е блестя-
щата баня, която трябва да е идеал-
но излъскана. 72 на сто от домакини-
те изпитват ужас от вероятността
гостите да подранят.

Забраниха миниполите
и тесните панталони
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Култура

Н
С интересния живот и кулинарен талант на един от най-великите ресторантьори
ни среща Никол М. Келби в своята книга „Бели трюфели през зимата”
С интересния живот и кулинарен талант на един от най-великите ресторантьори
ни среща Никол М. Келби в своята книга „Бели трюфели през зимата”
С интересния живот и кулинарен талант на един от най-великите ресторантьори
ни среща Никол М. Келби в своята книга „Бели трюфели през зимата”
С интересния живот и кулинарен талант на един от най-великите ресторантьори
ни среща Никол М. Келби в своята книга „Бели трюфели през зимата”
Най-интересната част от всеки живот
е онова, което е останало неразказа-
но. Именно оттам започва и моята
книга. Елегантният дивак от тези
страници - Ескофие, е същият, какви-
то сме всички ние, щом пред нас се
появи чиния. Магьосникът, свеще-
никът, мечтателят, художникът - това
са все нашите най-гладни страни. А
това е единственият факт, който има
значение, отбелязва Никол М. Келби.
Нейната книга излиза на български
език благодарение на издателство
“Кръгозор”. “Бели трюфели през
зимата” е прелъстително, страстно
пътешествие в сърцето на френската
кухня”, подчертава критиката. Огюст
Ескофие (1846-1935) променя начина
ни на хранене чрез своите ресторанти
в прочутите хотели “Савой” и “Риц”.

Животът на Огюст Ескофие е вълнува-
ща поредица от прекрасни блюда, срещи
с короновани особи и с известни лично-
сти от политиката и света на изкуството.
Сърцето му е подвластно на две страсти
- кулинарията и любовта... към две
напълно различни жени: красавицата
Сара Бернар - една от най-обожаваните
жени и актриси на своето време, и съпру-
гата - независимата и аристократична
поетеса Делфин Дафи, чиято ръка Еско-
фие печели на хазарт... Въпреки че се
обичат, Ескофие и Делфин дълги години
живеят разделени.

В последната година от живота си,
докато пише своите мемоари, Екофие се
завръща при Делфин. Тя изисква от него
само едно нещо - да създаде блюдо и на
нейно име, както е създал за толкова
много жени, включително за Сара Бер-
нар и кралица Виктория. Ала как човек
може да пресъздаде сложните пътища
на любовта в една-единствена рецепта?!
Великият готвач няма никаква представа.
С помощта на своенравна млада готвач-
ка, която болезнено много прилича на

Ïðåëúñòèòåëíî, ñòðàñòíî
ïúòåøåñòâèå â ñúðöåòî
íà ôðåíñêàòà êóõíÿ

 Кое е вашето основно ка-
чество?

- Мисля, че съм горделив.
 Вашият основен недо-

статък?
- Отново горделивостта.

 Смятате ли се за опти-
мист?

- По принцип - не, но мисля,
че ставам оптимист в трудни
ситуации.

 Кое ненавиждате най-
много?

- Нечестността, слабоволие-
то, липсата на професионална
съвест и дисциплина.

 Проявявате ли се като
свенливец? И кога?

- Да, свенлив съм, но моля
ви, не ме питайте точно кога и
при какви обстоятелства.

С интересния живот и кулинарен талант на един от най-великите ресторантьори
ни среща Никол М. Келби в своята книга „Бели трюфели през зимата”

Сара, Ескофие трябва да преоткрие чув-
ствената сила на храната и да вложи в
съставките й своето разкаяние, страда-
ние, прошка и любов... Заедно с него от-
пиваме от чашата с шампанско в края на
живота му, несигурни дали сме готови да
приключим с това последно ястие.

Огюст Ескофие - царят
на готвачите

Човекът, отговорен за представата ни
за съвременното кулинарно изкуство, е
Огюст Ескофие. Той описва подробно гот-
варските техники, като ги адаптира към
по-модерните времена. И до днес описа-

ните от Ескофие методи за организация
на кухнята, за приготвяне на сосове и
други подобни кулинарни похвати са ос-
новата, върху която стъпва всеки готвач.
На него дължим сентенцията “Добрата
кухня е основата на човешкото щастие”.

Ескофие остава в историята на кули-
нарията с името “царя на готвачите”. На-
речен е така от крал Вилхелм II, който в
разговор с него отбелязва, че и двамата

са крале, но единият е крал на германци-
те, а другият - на всички готвачи.

За изключителни заслуги към Фран-
ция е избран за член на Почетния легион
и награден лично от президента на Фран-
ция Реймон Поанкаре.

Според Ескофие добрият готвач тряб-
ва да владее няколко професии - готвач,
скулптор, архитект и художник.

Роден през 1846 г. в бедно семейство,
на дванайсет години Ескофие постъпва
като чирак при роднини, собственици на
скромен хотел в Ница. След шест години
отива в Париж, където започва работа
при Юлис Роан, управител на ресторанта
“Малкия Мулен Руж”. Оттук започва него-
вият възход в кулинарния свят. Преживя-
ва войната между Германия и Франция,
работи като готвач в кухнята към щаба на
прословутия генерал Мак Маон, бъдещ
президент на Франция. След седемго-
дишна военна служба Огюст се завръща
в ресторанта “Малкия Мулен Руж”, но
вече като главен готвач. Кариерата му го
води в различни градове и ресторанти,
но френският елит започва да му обръща
внимание, когато се премества в къщата
за доставки “Шове” на Пале роял. Собст-
веникът й е придворен доставчик на цяла
Европа. Къщата снабдява знаменитости
като Дьо Саверин, принц Тайлеран,
принц Орлов и други, като изпраща доб-
ри готвачи, сребърни подноси и всичко
необходимо за организиране на всяко
пищно тържество чак до Петербург. Еско-
фие е в стихията си, защото има свобода-
та на воля да съставя различни менюта.
Къщата допринася и за развитието на
консервната индустрия, а лично Ескофие
разработва нови методи и идеи за подо-
бряване на консервирането. В това пред-
приятие той има неограничено поле за
действие и успява да разгърне своя гени-
ален талант. Срещата му с богатия швей-
царец Сезар Риц води до  шеметната му
дейност като главен готвач на прочутите
хотели “Риц” в Париж и “Савой” в Лондон.

Жерар Филип:

 Умеете ли да бъдете гос-
подар на положението, когато
се налага?

- Да, по принцип, да, освен
когато не съм преуморен...

 Кое ви тревожи и кое ви
развеселява най-много на този
свят?

- Човекът, разбира се, че
човекът!

 На какво дължите вашия
голям успех?

- Ако може да се каже, че съм
постигнал някакъв успех, сигур-
но се дължи първо - на съдбата,
второ - на упорития ми труд...

 Как се определяте - като
импулсивен или като раз-
съдъчен тип?

- Обикновено първо се отда-

вам на импулса, а след това
започвам и да разсъждавам.

 Кое ви притеснява най-
много в живота?

- Това, че винаги имам да
върша хиляда неща едновре-
менно.

 А кое ви впечатлява най-
много в живота?

- Единствено това, че е пре-
калено кратък, за съжаление...

 Къде се чувствате най-
сигурен?

- Разбира се, у дома.
 А най-зле?

- Сред хора, които не позна-
вам и не са приятни.

 Съжалявате ли за нещо?
- Единствено за младостта,

която тъй бързо отлита.
 Безпокоите ли се за здра-

вето си?
- Ходя на лекар само когато

се чувствам много зле, не оби-
чам лекарствата...

 Изпитвате ли страх от
смъртта?

- О, да, разбира се! Кой не се
страхува от смъртта...

 Какви качества цените
у жената?

- Нежността, великодушието,
прозорливостта...

 А кои качества не пона-
сяте?

- Противоположните на тези,
които вече изброих.

 Ако не бяхте станали ак-
тьор, каква друга професия

Жерар Филип (1922-1959) остави след неочакваната си смърт
образа на вечната пролет и младост. “Можем да му завидим
за това, макар и с горест”, писа поетът Луи Арагон. За петнай-
сет години в киното той се снима в 29 филма (по два за
година) и направи няколко десетки роли в театъра, който
смяташе за по-висше изкуство от кинематографа. С ролите на
Жюлиен Сорел в “Червено и черно” и Фабрицио дел Донго от
“Пармският манастир” стана световна знаменитост. Изигра
още поредица различни по стил и характер герои - Тил Улен-
шпигел, Фанфан Лалето, Маркиз дьо Валмон, Калигула, Принц
фон Хомбург, Мефистофел, Ричард Трети, Княз Мишкин,
Лорензачо и във всяка от тях покоряваше зрителите не само
с голямото си актьорско майсторство - неповторим синтез
между емоционалност и интелект, но и с невероятното си
лично обаяние. Неговите близки твърдят, че е мразел интервю-
тата, давал ги само в много редки случаи. Все пак, през
1959 г., малко преди да се разболее и да напусне този свят,
се съгласил да участва в анкета на сп. “Еспресо”.

щяхте да изберете?
- Може би бих правил наука.

 Вашият любим автор в
театъра?

- Жан Батист Поклен, наре-
чен Молиер.

 Любим поет?
- Пол Елюар.

 От градовете, които по-
знавате, кои ви харесаха най-
много?

- Рим, Варшава, Пекин и
Петербург.

 А ако се наложи да напус-
нете родната Франция, къде
бихте се преселили?

- В Рим, Варшава или в Ки-
тай.

Бележка и превод
Огнян СТАМБОЛИЕВ

Ескофие е създател на сос
Холандез - един от петте основни
соса в репертоара на френската
висша кулинария. В състава си
включва само три основни еле-
мента - жълтъци, масло и лимо-
нов сок, но се смята за един от
най-техничните сосове в професи-
оналната кухня, най-вече заради
тънкостта в превръщането на три,
елементарни наглед, съставки в
нежна емулсия с перфектните
цвят и текстура.
Сред най-известните му блюда са:

 десертът круша “Хубавата
Елена”, създаден през 1864 г.,
наречен на едноименната оперета
на Жак Офенбах. Представлява
поширана круша в захарен
сироп, сервирана с ванилов
сладолед, шоколадов сос и
захаросани виолетки;

 десертът праскова “Мелба”
(поширана праскова във ванилов
сироп, сервирана с ванилов
сладолед и малинов сос), създа-
ден в чест на австралийското
сопрано Нели Мелба; оттук идва
името на сладоледения коктейл,
известен като “мелба”;

 в чест на актрисата Сара Бер-
нар създава кулинарния шедьовър
“Ягоди ала Сара Бернар”.
В негова чест в родния му град
Вилньов-Лубе има престижен
Музей на кулинарията.

ЛЮБОПИТНИ
ФАКТИ

Жерар Филип (Жюлиен Сорел)
в “Червено и черно”

по Стендал

В “Принц
фон Хомбург”
от Фридрих
фон Клайст

Мисля, че съм горделив...Мисля, че съм горделив...Мисля, че съм горделив...Мисля, че съм горделив...Мисля, че съм горделив...
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Страница на Лейла ДИМИТРОВА

Лозана отряза мерака
на Панагюрище

Турнирът на претендентите
със сигурност ще се проведе през
март в Лондон, след като Българ-
ската шахматна федерация
(БФШ) загуби делото срещу
ФИДЕ в Арбитражния съд в Ло-
зана. В иска си българската стра-
на искаше в частност да се ану-
лира договорът между Междуна-
родната федерация и компания-
та “Агон”, даващ домакинството
на английската столица, и състе-
занието да се проведе у нас или
в Азербайджан. БФШ настоява-
ше, че контрактът е подписан в
нарушение на законните проце-
дури, според които заявки за про-
веждане на претендентския
турнир са били получени само от
федерациите на България и Ар-
мения. Арбитражният съд обаче
се произнесе в полза на ФИДЕ,
като отклони и другите искания
на БФШ. След тях бяха и тези за
отмяната на точки 13.5 и 13.6
от устава на ФИДЕ, които
задължаваха всяка национална
федерация, пожелала да съди
Международната, да внася залог
в сметката на ФИДЕ (не повече
от 200 хиляди евро), като в слу-
чай на загуба на делото федера-
цията-ищец трябва да възмезди
ФИДЕ с всички разходи (не само
съдебни), които тя е направила,
за да се защити. Всичко това
означава, че турнирът на пре-
тендентите ще се проведе в
Лондон от 13 до 31 март, като
за правото да играят мач за
титлата с настоящия световен
шампион Вишванатан Ананд ще
се борят: Магнус Карлсен (Норве-
гия), Левон Аронян (Армения),
Владимир Крамник, Пьотър Свид-
лер и Александър Гришчук (и
тримата от Русия), Василий
Иванчук (Украйна), Теймур Рад-
жабов (Азербайджан), Борис Гел-
фанд (Израел).

В Беларус пуснаха
винен шах

Виненият шахмат се радва на
интерес в навечерието на празниците

В навечерието на коледните
и новогодишните празници изоб-
ретателна фирма от белоруския
град Брест пусна на пазара ин-
тересна идея за подарък - ком-
плект винен шах. Освен набора
от шахматни фигури в дървена-
та кутия има тирбушон, спир-
томер и декоративна запушалка
за бутилка. Отгоре на кутията
е инкрустирана шахматна дъска,
фигурите към която са дървени
с височина около 3 см. Подаръчни-
ят комплект се радва на голямо
търсене, тъй като съвместява
две от често практикуваните
дейности по празниците.

Програмата
„Худини” омагьосва
с нова версия

С “Худини” той е успял да намери отличен
баланс между способността на машина-
та да оценява динамичните фактори,
съотношението на материала и простран-
ството. Още една поразителна особеност
на продукта му е възможността за избор.

За разлика от повечето други програ-
ми творението на Хударт подобно на чо-
век умее да отсее ненужното и не раз-
глежда с еднаква дълбочина всички
възможни продължения. Най-силните хо-
дове се изчисляват докрай, а посредст-
вените се отхвърлят. Освен всичко друго
“Худини” е в състояние да определи кои
посоки за търсене са потенциално инте-
ресни и кои - не. “Това прилича на ин-
стинкта и опита, които се появяват при
хората при редовни шахматни занима-
ния - с гордост разказва Хударт. - След
като разгледа 2-3 хода, програмата поч-
ти мигновено отхвърля безперспективни-
те планове и почти интуитивно избира
продълженията, където може да има
нещо интересно”.

Именно с усъвършенстването на този
“инстинкт” се е занимавал Хударт при
създаването на новата версия. “В сравне-
ние с “Худини 1-03” и “Худини 1.5а” доба-

вих повече мощ при обхвата и избиране-
то на потенциално най-интересните ходо-
ве - конкретизира програмистът. В “Худи-
ни 2.0” бяха подобрени тактическите спо-
собности на програмата, а в “Худини 3”
съществено е разширена дълбочината на
изчисление на вариантите”. Последната
особеност обяснява защо “Худини” прак-
тически не намалява силата си на игра
при ограничено време за оценка на пози-
цията. Според изчисленията на Хударт
всяко ново издание на програмата му
добавя по 50 рейтинг точки над предиш-
ното, а това изглежда почти невероятно
на ниво от 3000 т. ЕЛО, на което играят
повечето програми. С излизането на
четвъртата версия на творението си Ху-
дарт ще си даде кратка почивка, за да
отдели време на семейството си.

А в началото на 2013 г. той започва
работа по “Худини 4”.

Ето и един пример от творчеството на
компютърния световен шампион.

“РИБКА” - “ХУДИНИ”
1.e4 c5 2.c3 Кf6 3.e5 Кd5 4.Кf3 Кc6

5.Оc4 Кb6 6.Оb3 c4 7.Оc2 Дc7 8.Дe2 g5
9.e6 de6 10.Кg5 Дe5 11.d4 Дe2+ 12.Цe2
e5 13.de5 Кe5 14.Кh7 Оg7 15.Кg5 Оd7
16.Кa3 Кd3 17.Оd3 cd3+ 18.Цd3 Кa4 19.f3
a5 20.Кe4 f5 21.Кf2 b5 22.Кc2 b4 23.cb4
Цf7 24.ba5 Тa5 25.Цd2 Тd8 26.Кb4 Тe5
27.Кfd3 Оb5

28.Тe1 Кc5 29.Тe5 Оe5 30.f4 Оf6 31.Цe1
Кd3+ 32.Кd3 Оd3 33.a4 Тc8 34.a5 Тc2
35.Оd2 Тb2 36.a6 Оe4 37.Тa3 Оg2 38.a7
Тb1+ 39.Цe2 Оa8 40.Оe1 Оd4 41.Тa2 Тb3
42.Оg3 Цe6 43.Цf1 Оc5 44.Цe2 Цd7 45.Цf1
Тb4 46.Цe1 Оd6 47.Цf2 Оf4 48.h4 Оh6
49.Цf1 Тb1+ 50.Оe1 e5 51.h5 f4 52.Тd2+
Цc7 53.Тc2+ Цb6 0:1.

Създателят на най-силната съвремен-
на шахматна програма “Худини” белги-
ецът Роберт Хударт обяви, че скоро ще
пусне четвърта версия на световния шам-
пион сред компютърните програми.
Въпреки че белгийският ай-ти специа-
лист се занимава с програмиране на
шахматни машини от средата на 80-те
години на миналия век, истинският успех
го споходи едва през 2009 г., когато из-
лезе първата версия на “Худини”. Използ-
вайки опита на знаменитата и непобеди-
ма дотогава “Рибка”, Хударт основно пре-
работва оценъчната скала и алгоритъма
за търсене на ход. Това моментално
превръща програмата не само в любимо
оръдие на труда на най-силните профе-
сионални шахматисти, но и в световен
шампион за компютри, след като убеди-
телно победи “Рибка” с 23,5:16,5 и я де-
тронира от върха.

Кое прави “Худини” толкова силна?
Според думите на създателя й има два
ключови показателя за оценка на каче-
ството на програмата: това са добрите
оценки на ходовете и качеството на из-
бора. В тези два основни аспекта програ-
мата му е достигнала съвършенство. При

Роберт Хударт

Снимка CHESS�KING.COM

Световният шампион
за компютри вече има
човешка интуиция

Световният шампион
за компютри вече има
човешка интуиция

Световният шампион
за компютри вече има
човешка интуиция

Световният шампион
за компютри вече има
човешка интуиция

Световният шампион
за компютри вече има
човешка интуиция

Задача

ЛЕВОН АРОНЯН (АРМ) -
ЗИАУР РАХМАН (БАНГЛАДЕШ)

Белите на ход печелят

Отговор:

35.Дf7+ и черните се предали
предвид неизбежния мат.
На35ЕТf7 ще последва 36.Td8+
Дe8 37.Te8 Tf8 38.Tef8x.

Шахматната дъска на
крал Чарлз I (1600-1649)
беше продадена на търг в
Лондон за рекордната
сума от 500 хиляди паун-
да (над 1,2 млн. лв.). Както
е известно, именно тази
дъска, изработена от кех-
либар, британският мо-
нарх е взел със себе си
заедно с Библията по пътя
към ешафода, където е
бил екзекутиран през
1649 г. Историята разказ-
ва, че Чарлз I е бил стра-
стен почитател на шахма-
та и играел много често.
Скъпоценната дъска той
получил като подарък от
баща си крал Джеймс I.
Играейки именно на тази
дъска, кралят посрещнал
вестоносеца с новината,
че е предаден от шот-
ландците на Парламента
по време на гражданска-
та война в Англия.

Частен колекционер е
платил за историческата
ценност половин милион
паунда, като с таксите су-
мата е набъбнала на 601

Историческа кралска дъска
продадена за рекордна сума

250 лири. Експерт на аук-
ционната къща Сотбис
обясни, че дъската е на-
правена през 1607 г. от
кехлибар, добит в балтий-
ско пристанище Кьониг-
сберг (днешен Калинин-
град). Известен е дори
майсторът, който я е изра-
ботил  - Георг Шрайбер,
прочул се като “краля на
дъските за настолни игри”.
До наши дни са оцелели
едва 4 подобни дъски, но

нито една от тях не е в
такова добро състояние.

След екзекуцията на
монарха дъската била
предадени на неговия ли-
чен свещеник епископ
Уилям Джаксън, който я
съхранявал в семейството
си до ХVIII в. След това тя
била продадена на сър
Робърт Хескет, а впослед-
ствие преминавала от
ръце в ръце, преди да се
озове в Сотбис.

Кехлибарената шахматна дъска на Чарлз I е най-
скъпата в света, след като колекционер даде за нея

над половин милион паунда
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 ÏÅ×ÀËÁÈ ÎÒ
ÒÈÐÀÆ ¹102

Ò Î Ò Î  2

„6 от 49”
I теглене: 23, 24, 30, 42, 47, 48
I гр. (6) няма
II гр. (5) 17 по 2618,40 лв.
III гр. (4) 593 по 75,10 лв.
IV гр. (3) 13 035 по 4,80 лв.
Джакпот: 135 185,90 лв.
II теглене: 2, 6, 29, 40, 44, 48
I гр. (6) няма
Джакпот: 1 577 294,62 лв.

„6 от 42”
7, 12, 24, 31, 38, 40
I гр. (6) няма
II гр. (5) 21 по 812,70 лв.
III гр. (4) 993 по 17,20 лв.
IV гр. (3) 12 767 по 1.90 лв.
Джакпот: 299 253,98 лв.

„5 от 35”
I теглене: 19, 20, 23, 27, 35
I гр. (5) няма
II гр. (4) 337 по 107 лв.
III гр. (3) 10 541 по 4,20 лв.
II теглене: 6, 12, 15, 22, 27
I гр. (5) 3 по 8010 лв.
II гр. (4) 528 по 45,50 лв.
III гр. (3) 13 468 по 2,40 лв.

Тото джокер
Позиции: 2, 8, 9.
Цифри: 3, 9, 9.
I гр. (3) 16 по 1383,80 лв.
II гр. (2) 2635 по 8,40 лв.

Даме Стойков, председател на СК „Локомотив”:

Децата се връщат към спорта
„Машинист №1” ще възстановява
спортното училище в „Надежда”

Интервю на Георги АРГИРОВ

ДАМЕ СТОЙКОВ е роден на 20 юни 1966 г. в град
Гоце Делчев. От няколко месеца е председател на
Спортни клубове “Локомотив” Сф. Той е възпитаник
на “червено-черната” школа, двукратен европейски
бронзов медалист от 1987 и 1988 г. по джудо, изтък-
нат състезател и по самбо, многократен носител на
сребърни и бронзови медали от световни и европей-
ски първенства. След провелото се Общо събрание
през лятото Владимир Аврионов отстъпи горещия
стол на Стойков, който освен активен спортен
деятел е и успешен бизнесмен.

 Г-н Стойков, вие от
няколко месеца сте на по-
ста председател на Спор-
тен клуб “Локомотив” Со-
фия

- Да, спортното друже-
ство “Локомотив” София е
създадено през 1929 годи-
на и до момента е имало
11 председатели, аз съм
дванадесетият. До 1989 го-
дина София беше разделе-
на на спортни зони на те-
риториално-ведомствен
принцип. “Локомотив” об-
хващаше целия бивш Кола-
ровски район - общините
Връбница, Надежда, Нови
Искър, Сердика, както и
подразделенията на БДЖ и
Министерството на транс-
порта.

 Колко спортни клуба
има “Локомотив” Сф сега?

- По съдебна регистра-
ция са 22, но както навсякъ-
де и в СК “Локомотив” има
повече и по-малко развити
спортове. Баскетболът, во-
лейболът, джудото, самбо-
то са добре развити на ста-
дион “Локомотив”. Преди
година бе основно ремон-
тирана залата по бокс,
където могат да се подгот-
вят бъдещите шампиони на
България. Тенисът на маса,
шахматът също имат свое-
то минало, настояще и
бъдеще в “Локомотив”. С
гордост мога да кажа, че
наша състезателка е све-
товната вицешампионка по
шахмат за жени Антоанета
Стефанова. Силовият три-
бой и каратето също могат
да бъдат причислени към
успешните ни спортове.
Дано не пропусна някого.
Стараем се всички спорто-
ве в “Локомотив” да разви-
ват дейност.

 Колко деца трени-
рат в “Локомотив”, г-н
Стойков?

- Над 1000 са децата,
които тренират при нас.

Районът, който обхваща
“Локомотив, е преди всич-
ко работнически, доколко-
то може да се говори за ра-
ботници в днешните смутни
времена. За родителите
може и да няма работа, но
гледаме поне за децата да
подсигуряваме място и ус-
ловия за спортуване. Отдел-
но от това търсим нови ме-
тоди за работа с деца. Как-
во имам предвид? Гледаме
наши специалисти да рабо-
тят в дадено училище или
поне там да водят трени-
ровки. Имаме договори с 3-
4 училища. Така мисля, че
е по-удобно за децата, осо-
бено за по-малките.

 Какви спортни спе-
циалисти сте “командиро-
вали” в столични учили-
ща?

- Основно по баскетбол,
волейбол и ръгби. Може да
се каже, че “Локомотив”
въвежда ръгбито като спорт
в някои училища.

 След като изпраща-
те спортни специалисти в
училища, смятате ли, че
трябва да се възстано-
вят някогашните спорт-
ни училища?

- Да, определено. Дори
вече имаме конкретни
постъпки в тази насока.
153-то училище, което е
близо до стадиона, и в ми-
налото беше нашето спорт-
но училище, отново ще има
спортни паралелки. Държа
да го отбележа. От учебна-
та 2013/2014 г. в 153-то учи-
лище ще се приемат уче-
ници в спортни паралеки.
Вече са водени разговори
с кмета на район “Надеж-
да”, инж. Димитър Димов,
тъй като училището е об-
щинско.

 След кой клас и по
какви спортове се пре-
движда прием на ученици?

- Засега от V до VIII клас.
Занапред ще гледаме да
приемаме ученици и за
средно образование. Учеб-
ната програма ще бъде
напълно съобразена с
държавните образователни

изисквания, като ще има и
занимания по отделни
спортове - футбол, ръгби. За
съжаление за момента не
можем да подсигурим пан-
сион за бъдещите ни уче-
ници. Но с течение на вре-
мето и този проблем ще се
разреши.

 Каква е материална-
та база на Спортен клуб
“Локомотив” София, г-н
Стойков?

- Общоизвестни са про-
блемите със стадиона на
“Локомотив”. До 2002-2003
година от спортния тотали-
затор се получаваха някак-
ви средства, мисля, че от

играта “5 от 35”. Сега тези
средства ги няма. Всеки
един ръководител на спорт-
на секция към “Локомотив”
търси изход от кризата.
Само за козирката на ста-
диона ни искат 320 000 лв.
Но не е само козирката,
повечето неща в спортния
комплекс са за ремонтира-
не. Но и немалко зали се
ремонтираха и реновираха.
Провеждат се състезания
по баскетбол, волейболна-
та зала също е пълна.

 Държавата помага
ли в спорта?

- Опитва се. Но искам да
обърна внимание на един

друг факт, който ми прави
впечатление - децата и ро-
дителите се върнаха към
спорта. Разбраха, че имат
нужда от спортни занима-
ния. И “Локомотив” ще се
върне там, където му е мя-
стото. Поели сме по този
път и няма връщане назад.
Някога “Локомотив” се гор-
дееше със собствените си
кадри, искаме и занапред
да се гордее.

 Кои ваши възпита-
ници постигнаха успехи
през настоящата година,
г-н Стойков?

- Не искам да изброявам
конкретни имена. Но в спор-
тове като джудо, самбо, шах-
мат, волейбол, баскетбол, те-
нис на маса имаме добри по-
стижения през годината, осо-
бено при децата. Такава е и
политиката на “Локомотив” -
да развиваме детско-юноше-
ските школи, да направим
нашите малки спортисти
преди всичко пълноценни
хора.

Генк поиска вратаря
на Черно море
В

Черно море са
получили оферта
за младия и та-
лантлив вратар
Георги Китанов.

Тийнейджърът желан и от 2 елитни тима от Италия

Тя е от белгийския Генк.
Фактът, че вече имат кон-
кретна оферта за стража,
обаче не означава, че на
“Тича” на 100% са готови да
се разделят с него.

Търде е вероятно, въпре-
ки сериозния интерес както
от Генк, така и от елитните
италиански Наполи и Ката-
ния, 17-годишният Китанов
да продължи да пази на
вратата на Черно море и
през пролетта, като се има
предвид наближаващата
100-годишнина на клуба.

Единият от италианските
клубове е предложил да
вземе под наем младия вра-
тар за 6 месеца с опция за
закупуване след това, но от
Черно море не са склонни

да се разделят с таланта си
при тези условия.

И Наполи, и Катания се
намират в челната полови-
на на класирането в Серия
А, като тимът на Валтер
Мацари доскоро бе втори в

Калчото, но след като бе
наказан с отнемането на 2
точки за уреден мач, слезе
на 5-а позиция. Сицилиан-
ците пък ще посрещнат
Нова година на девето мяс-
то в Италия.

При всички положения в
първите 10-ина дни на нова-
та година ще има оконча-
телна яснота около бъдеще-
то на Китанов. От Генк се
интересуват и от вратаря на
Левски Пламен Илиев, а “си-
ните” пък искаха Китанов да
го замести. Новият треньор
на “моряците” Георги Ива-
нов. Гонзо обаче отхвърли
офертата на бившия си клуб
да привлече вратаря.

Нищо чудно в посока
Белгия в крайна сметка да
потегли този, за когото бъде
получена по-добрата офер-
та в клубните офиси. Всеки
от двамата вратари си има
своите предимства. Пламен
Илиев е с повече опит зад
гърба си, докато Китанов,
който премина през всички
национални гарнитури, за
да стигне до младежкия на-
ционален тим, е още едва
на 17 години.

Георги
Китанов

Снимка ГОНГ

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

1. Антоанета Стефанова
(шахмат)

2. Алекс Василев (сам-
бо)

3. Борислав Паризов
(ръгби)

4. Глория Василева
(бокс)

5. Кристиян Тан (карете)
6. Кирил Георгиев (шах-

мат)
7. Каталина Гатинска

(тенис на маса)
8. Сияна Христова (сам-

бо)
9. Тодор Василев (силов

трибой)
10. Християн Иванов

(ръгби)
С плакети бяха отличе-

ни и Бойко Златанов (лека
атлетика, маратон) като
най-дълголетен активен
състезател на клуба и Нур-
гюл Салимова (шахмат), за
най-перспективен млад
състезател, европейска
шампионка по шахмат за
момичета до 8 години.

ТОП 10 НА
ЛОКОМОТИВ
СФ ЗА 2012 Г.
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Даме Стойков
ще възражда
спорта в
Локо Сф

гледайте

ФУТБОЛ
ПО БНТ1

И БНТ СВЯТ 18.35
18.35 Футболист на

годината 2012 -
пряко предаване

ПО РИНГ
11.00 УЕФА Шампионска Лига
21.30 ФИФА футбол мондиал

ПО ЕВРОСПОРТ
19.00 Легенди на европейските

първенства
ПО БТВ ЕКШЪН

ТЕНИС
15.00 Демотурнир

в Абу Даби
ПО НОВА СПОРТ

БОКС
23.45 “Бащи и синове”, документа-

лен филм
за Кубрат Пулев
ПО ЕВРОСПОРТ
КОНЕН СПОРТ

9.30 “Гонка”
БИАТЛОН

9.45 СК Поклюка, спринт 7.5 км
(жени)

СКИ СКОКОВЕ
10.45 СК Куусамо

16.00 СК Сочи
ПО ЕВРОСПОРТ 2

СНУКЪР
12.00 “Интернешънъл чемпиъншипс”,

финал
АВТОМОБИЛИЗЪМ

14.00 “По пътя към Дубай”
18.15 “Състезание на шампионите”

ХОКЕЙ НА ЛЕД
Купа “Шпенглер”

16.00 Витковице (Чех) - Фрибург
(Гер)

21.15 Давос (Швейц) - Адлерс
Манхайм (Гер)

ДЖАГИ
23.30 Световни серии Австрия

ТЕГЛЕНЕ НА ТРАКТОРИ
1.00  Европейска купа, Дания

Фетел е
„Спортист на Европа”

Трикратният световен шам-
пион във Формула 1 Себастиан
Фетел (Гер) бе определен за спор-
тист номер 1 на Европа в тради-
ционната анкета на Полската
информационна агенция (ПАП).
Фетел събра 137 т. в допитване-
то и изпревари с малка разлика в
призовата тройка двама британ-
ци - олимпийския шампион и побе-
дител в Тур дьо Франс Брадли
Уигинс (колоездене) - 130, и първе-
неца от Лондон 2012 в бягането
на 10 000 м Мохамед Фарах. В топ
10 намират място още Новак
Джокович (Сър, тенис), Андрес
Иниеста (Исп, футбол), Анди Мъри
(Вбр,  тенис), Кристиано Роналдо
(Пор, футбол), Раноми  Кромовид-
жоджо (Хол, плуване), Роджър
Федерер (Швейц, тенис) и Себас-
тиан Льоб (Фр, рали). Това е 55-
ата анкета на ПАП и в нея уча-
стваха 26 информационни аген-
ции от ЕВропа, сред които и БТА.

Казанлък Волей е №1
в града на розите

Представителният женски во-
лейболен тим на Казанлък Волей
единодушно бе определен за от-
бор на годината на Казанлък за
отминаващата 2012 г. Отличие-
то за дебютантките и лидерки в
женския ни волейболен елит им бе
връчен лично от кмета на града
Галина Стоянова. Преди начало-
то на втория полусезон, “розите”
делят първото място в есенното
класиране с ЦСКА с по 25 т.

Гибона отпада за
Купата на Русия

Воденият от Пламен Констан-
тинов отбор на Губерния (Нижни
Новгород) претърпя поражение с
1:3 гейма (25:22, 15:25, 22:25, 23:25)
от Динамо М във втора среща от
група “А” на финалната шестица
в турнира за купата на Русия по
волейбол. В първия си двубой в
Двореца на спорта в Белгород
тимът на Гибона падна с 0:3 гей-
ма (15:25, 23:25, 15:25) от Зенит
Санкт Петербург и няма и тео-
ретични шансове да се класира за
полуфиналите в турнира.

кратки

Григор Димитров приклю-
чи подготовката си на швед-
ска земя и пристигна в Авст-
ралия, където през януари
ще участва на три турнира -
Бризбейн (от  31 декември),
Сидни (7 януари) и Australian
Open (14 януари). На всеки
един от тези три турнира ха-
сковлията попадна директно
в основната схема.

В последните няколко
седмици Гришо тренира в
академията “Good to Great”
под ръководството на Мика-
ел Тилстрьом, а негов спаринг
партньор бе 23-годишният
швед Милош Секулич, нами-

Григор Димитров и
новият му наставник
Микаел Тилстрьом

Снимка ТЕНИСКАФЕ

рима българи и 4 българки се
класираха за II кръг на турни-
ра по тенис на твърди кортове
в зала в Истанбул (награден
фонд $10 000).

7 българи бият
в Истанбул

ращ се в момента под №763
в ранглистата. По този повод
от академията публикуваха
снимка на двамата след една
от тренировките. “Идваме, Ав-
стралия!” “Всички в “Good to
Great” ще подкрепяме Григор
и му желаем успех”, написа-
ха от академията.

“Good to Great” се ръко-
води от бившите шведски
професионални тенисисти
Микаел Тилстрьом, Магнус
Норман и Никлас Култи, но
в Австралия за подготовката
и тренировките на Григор
Димитров ще се грижи един-
ствено Тилстрьом.

Т
Тенисистите печелят по 1 т. за световните ранглисти

срещне квалификанта Антоан Ришар
(Кан, №1256).

Държавният шампион Валентин Димов
пък се наложи трудно над представителя
на домакините Туна Алтуна със 7:6 (2),
3:6, 6:0, а във II кръг очаква поставения
под №6 Валерий Руднов (Рус), който отст-
рани квалификанта Динко Халачев с 6:4,
7:5. Тримата българи заработиха по 1 точ-
ка за класацията на АТП и по $200.

В турнира при жените със същия на-
граден фонд успешно стартираха 4 на-
шенки.

Поставената под номер 1 в схемата
Изабелла  Шиникова победи квалифи-
кантката Фатима Ел Алами (Мар, №1043)

с 6:3, 6:3 и за място на четвъртфиналите
ще срещне Юлия Стаматова, която за-
почна с успех над Емилия Гаджиева (Рус,
№1014) с 6:4, 6:1.

15-годишната Вивиан Златанова, коя-
то премина през квалификациите, се спра-
ви на старта на основната схема с участ-
ващата с “уайлд кард” Ирем Караманоглу
(Тур) с 6:0, 6:2 и във II кръг излиза срещу
София Квацбая (Груз, №3 в схемата и №414
в света). Държавната шампионка Бори-
слава Ботушарова също стартира успеш-
но, след като обърна испанката Арабела
Фернандес-Рабенер (№1145) с 2:6, 6:4,
6:2. Четирите българки спечелиха по 1 т.
за класацията на УТА и по $196.

Поставеният под номер 4 в схемата
Димитър Кузманов стартира с успех над
турския квалификант Мерт Аданлъ
(№1483 в света) с 6:0, 6:3 и във II кръг ще
срещне друг квалификант Пирмин Хенле
(Гер, №1268).

Седмият поставен Тихомир Грозданов
имаше шанс. Той изоставаше с 4:6, 2:5,
когато съперникът му Лука Панкалди (Ит,
№981) се отказа заради контузия. За
място на четвъртфиналите варненецът ще

ремиерът на Русия Дмитрий
Медведев подписа запо-
ведта за премиите, които
руските спортисти-инвали-

Бившият испански колоездач педро Делгадо, победител
в Тур дьо Франс през далечната 1988 г., се включва в 77-ото

състезание “Веселата пуйка” в родния си град Сеговия,
централна Испания. В него участниците се състезават

да изкачат хълм с велосипеди без вериги

Локомотив София осъществи нови два трансфера
преди пролетния дял от първенството. “Железничари-
те” привлякоха като свободен агент левия защитник
Ивелин Янев, който през есента игра в Черно море,
но бе освободен и вече разтрогна с варненци.

“Червено-черните” си връщат фланговия напада-
тел Искрен Писаров, който досега играеше в Миньор
Перник. Писаров беше в тима от “Надежда” и преди
два сезона. По-рано Локо Сф ангажира от Миньор Пк
и централния нападател Крум Бибишков.

Локо Сф уреди и първата си зимна контрола. и на
26 януари ще играе с втородивизионния Банско.

Специално за Коледа вестник “Сън” изготви списък
с 10-те най-красиви футболни половинки в света. В
класацията последно място намира Хелън Фланаган,
която излиза с футболиста на Манчестър Сити Скот
Синклеър. Певицата Тюлиса Контоставлос, която е
съдия в шоуто “X Factor”, e под №9. Тя е гадже на халфа
на Нюкасъл Дани Симпсън. Франки Сандфърд пък е
новата тръпка на футболиста на Брайтън Уейн Бридж,
тя също е певица. Номер 7 е друга гласовита дама -
колумбийката Шакира, която е бременна от бранителя
на Барселона Же-
рард Пике и се очак-
ва да роди през яну-
ари. Шеста в класа-
цията е Аби Кланси,
модел и съпруга на
дългуча от Стоук
Питър Крауч. Джор-
джиния Дорсет, риа-
лити звезда, пък топ-
ли леглото на 5 го-
дини по-младия Том
Клевърли от Манчестър Юнайтед. Четвърта в списъка
е Сара Карбонеро, чаровната журналистка и годени-
ца на капитана на Реал Мадрид Икер Касияс. В по-
четната тройка място намира Каця Зингаревич. Бела-
руската сексбомба е съпруга на собственика на Ре-
динг Антон Зингаревич. Половинката на Кристиано
Роналдо Ирина Шейк е вицешампион в класацията,
както и известен модел. Изненадваща победителка е
Наталия Велес, гадже на набиращия все повече ско-
рост Радамел Фалкао от Атлетико Мадрид. И двамата
са колумбийци.

Локо Сф взе Янев и Писаров

Снимка БГНЕС

Англичани класираха 10-те
най-красиви футболни жени

Наталия
Велес

4 МЛН. РУБЛИ ЗА ШАМПИОНИТЕ
ОТ ОЛИМПИАДАТА НА ГЛУХИТЕ

а за бронз - 1,7 милиона рубли (83
000 лв.), съобщи руската правител-
ствена информационна служба.

Българската столица ще бъде
домакин на Олимпийските игри за
глухи от 26 юли до 4 август 2013 г.
Състезанията по разлчните видо-
ве спорт ще се провеждат на На-
ционалния стадион “Васил Лев-
ски”, в зала “Арена Армеец” и на
реновирания национален тенис-
комплекс “Карлсберг”.

Гришо посрещна
Коледа в Австралия
Гришо посрещна
Коледа в Австралия
Гришо посрещна
Коледа в Австралия
Гришо посрещна
Коледа в Австралия
Гришо посрещна
Коледа в Австралия

П
ди ще получат за спечелване на
медали от Олимпийските игри за
глухи, които ще се проведат в
София догодина.

За златен медал финансовото
възнаграждение е 4 милиона руб-
ли (близо 195 000 лв.), за сребро
- 2,5 милиона рубли (122 000 лв.),


